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صفحه 6    

شبنم سنگاری در گفت وگو
 با «آرمان ملی»؛ 
اولین روز
 از

 بقیه زندگی من 
آرمان ملی:  سفر رئیسی به نیویورک چه دســتاوردی داشت؟ چرا 
رئیسی درباره لغو تحریم های ایران با رهبران کشورهای غربی رایزنی 
نکرد؟ فضای بین ایران و آمریکا به چه میزان برای ادامه مذاکرات و 

احیای احتمالی برجام فراهم است؟

بهروز نعمتی: یکی از ابزارهای خالص سازی، پول است

︡ه  ︡ه ︎ـــ﹢ل︋  ︎ـــ﹢ل︋ 
︀﹜︬  ︨︀زی ﹋﹠﹫﹛! ︨︀زی ﹋﹠﹫﹛!  ︠︀︑︬﹛︀  ︠︀︑

صفحه 3

«آرمانملی»بانگاهیبهمنوىلاکچرىغذاىیکمدرسهغیردولتیدرتهران،تركتحصیلفرزندان
کارگرانراازنظرگذرانده؛

صفحه ۷

صفحه 9

حسن هانی زاده در گفت وگو با «آرمان ملی»: 

رئیسی درباره لغو تحریم ها 
رایزنی نکرد  در نیویورك

      لغو تحریم ها می تواند ایران و آمریکا را به میز مذاکره نزدیک تر کند 

مذاکره با واسطه یا بی واسطه؟
 حامد روشن چشم 

کارشناس مسائل سیاسى 

بحران قره باغ و تهدیدات متصور 
 حسین لاسجردى 

کارشناس روابط بین الملل 

لزوم مدیریت تنش با اروپا 

هتتریکقهرمانی
دوازدهمین اجلاس خبرگان رهبرى  صید نخستین طلا با تور والیبال

آغاز شد

 خالص سازان 
با  پول پاشی 
  در حالردگم کردن 
هستند

توقف  بدون  آگاهى    @ armanmeli armanmeli.ir

armanmeliarmanmeli هر روز هفته و هر ساعت از شبانه روز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی

ادامه یادداشت
 از سوی تهران مثبت است. نخست اینکه به نظر می رسد سخن از این 
طرح باید در نقل قول دقیق تر باشد چون طرح خود بیانگر این است که 
در کلیت خواسته های ما را تامین می کند یا نه؟ دوم اینکه آیا ایران آمادگی دارد 
در صورتی که طرف مقابل یعنی آمریکا این طرح ژاپن را بپذیرد، براساس این 
طرح مذاکرات داشته باشــد آن هم مذاکرات مستقیم نه اینکه باز ژاپن واسطه 
شود چون واسطه ها کار را طولانی تر و پیچیده تر می کنند. گرچه آنطور که در 
برخی خبرها آمده، گویا دولت مخالفتی با مذاکرات مستقیم نداشته به شرطی 

که این مذاکرات مستقیم مفید باشد و تامین کننده حق ملت ایران باشد. 
در اینصورت باید توجــه کنیم که اصولا هیچ تضمینــی در هیچ مذاکره ای 
وجود ندارد که از قبل بگویند این مذاکره حتمــا تامین کننده حقوق حقه آن 
طرف مذاکره کننده خواهد بود. یعنی مذاکره یک راه حل منطقی دیپلماتیک 
است که باید به موقع به کار گرفته شود. اما اینکه چه زمانی فرا می رسد که ایران 
بالاخره می پذیرد که با آمریکا مذاکره کند را نمی دانم اما به نظرم راه حل مفید 
این است که ایران بپذیرد که مستقیما با آمریکا مذاکره کند ولو اینکه به نتیجه 

مورد نظری دست پیدا نکند. 
چون قرار نیست که همه مذاکرات حتما به نتیجه برسد. اما حسن مذاکرات 
چیســت؟ اولا، ما نمی دانیم که آیا به نتیجه می رسد یا نمی رسد پس درصدی 
وجود دارد که به نتیجه برسد. ثانیا، وقتی مذاکره می کنیم نشان می دهیم که 
اهل منطق هســتیم و خواهان رســیدن به راه حل های منطقی هستیم ضمن 
اینکه فضا را مثبت می کنیم. وقتی فضا مثبت می شود، می توانیم از این فضای 
مثبت برای پیشبرد اهداف خودمان در افکار عمومی و دیپلماسی عمومی و در 
روابط دوجانبه و خیلی جنبه های مختلف دیگر اســتفاده کنیم. ولی وقتی درِ 
مذاکره بسته باشد به معنای شروع بحران است. در روابط بین الملل نمی توان 

درِ مذاکرات را مطلق بست. باید مثل شــیر داخل میدان مذاکره شویم با قوت 
و قدرت حال اگر به نتیجه رسیدیم، دست مریزاد و اگر نرسیدیم هم چیزی از 
دست نمی دهیم. از مذاکره کردن، کشوری چیزی ازدست نمی دهد. درحقیقت 
نتیجه مذاکرات مهم اســت که چه می دهیم و چه می گیریــم اما نفس خود 
مذاکرات خوب است. بنابراین اگر طرح ژاپن منجر به شروع مذاکرات شود و این 
مذاکرات مستقیم هم باشد به نظر می رســد گام خوبی است برای اینکه بتوان 
به راه حل های منطقی دست پیدا کنیم و ببینیم می توانیم مشکلات موجود را 

برطرف کنیم. 
از این رو به نظر می رسد نباید ناامید بود و همیشه باید امیدوار بود برای اینکه 
بتوانیم نتیجه بگیریم چون به این قائل هســتیم که اصــلا راه حل دیگری جز 
مذاکرات وجود ندارد. برای حل مســئله تحریم ها که تاثیرش در مجموع یک 
فاجعه است، راه حل این است که مذاکره کنیم ولو اینکه در داخل شرایط خوب 
اقتصادی هم بتوانیم فراهم کنیم ولو اینکه بتوانیم زمینه خوبی برای مقابله با 
تحریم فراهم کنیم ولی در نهایت کار ما پایان دادن به شرایط تحریمی و ایجاد 
یک فضای مناسب برای ایران مانند دیگر کشورهاست. ایران در تحریم به معنای 
عقب افتادن در رقابت با کشورهای منطقه و صرف هزینه های بیشتر در مسائل 
اقتصادی برای دور زدن تحریم هاست. هزینه هایی که می تواند خرج سازندگی 
و پیشرفت و آبادانی کشور شود. به هر حال باید فکر اساسی کنیم که مذاکرات 
را به صورت مستقیم شروع کنیم ولو اینکه به نتیجه نرسیم که به نظر می رسد 
۵0- ۵0 است و هر مذاکره می تواند به نتیجه برسد یا نرسد ولی به خاطر اینکه به 
نتیجه نرسیم نباید مذاکره را از دستور کار خارج کنیم. از طرفی چون بین ایران 
و آمریکا چندین سرفصل اختلافات حدود ۱0 مورد وجود دارد و سرفصل های 
مختلف را شامل می شــود بنابراین باید قائل به این باشــیم که یکی از همین 
سرفصل ها که تبادل زندانیان و بحث دیگر بحث آزادسازی دارایی های مسدود 
شده ایران است چنانچه حل شود، تاثیر مثبتی داردکه احیانا بتوانند روی سایر 

موضوعات مورد اختلاف هم راه حلی پیدا کنند. 

تیم ملی والیبال ایران با پیروزی مقابل چین برای سومین بار متوالی قهرمان 
بازی های آسیایی شد و نخستین مدال طلای کاروان ایران را به دست آورد.

به گزارش  تسنیم، دیدار فینال مســابقات والیبال بازی های آسیایی ۲0۲۲
هانگژو، عصر روز سه شنبه بین دو تیم ایران و چین برگزار شد و با پیروزی ۳ بر 

یک و قهرمانی تیم ایران به پایان رسید.
چینی ها که از میزبانی بازی های آسیایی به دنبال بیشترین مدال طلا از جمله 
قهرمانی در والیبال بودند در ست نخست ۲۵ بر ۱۹ برنده شدند. ایران در ست 
دوم با ۲ دفاع روی تور متوالی از طاهر وادی،  شروع خوبی داشت و این روند را تا 
پایان ست با افزایش اختلاف امتیاز ادامه داد. ایران در ست دوم ۲۵ بر ۱۴ پیروز 
شد. چین تا اواسط ست سوم، تیم برتر میدان بود اما حملات مؤثرتر بازیکنان 

ایران، برتری ۲۵ بر ۲۲ ایران را به دنبال داشت. 
نتیجه ست چهارم هم ۲۶ بر ۲۴ به سود شاگردان بهروز عطایی بود تا بازی ۳

بر یک به سود ایران به پایان برسد. 
بدین ترتیب ســومین قهرمانی متوالی تیم ملی ایران در بازی های آسیایی، 

نخستین مدال طلای کاروان ایران در هانگژو بود. 

آرمان ملی: دوازدهمین اجلاس رســمی مجلس خبــرگان رهبری )دوره 
پنجم( در محل ســاختمان قدیم مجلس شورای اســلامی در تهران آغاز شد. 
این اجلاس با ســخنرانی افتتاحیه آیت ا... احمد جنتی رئیس مجلس خبرگان 
رهبری برگزارشد  و در ادامه جمعی از اعضای این مجلس در نطق های پیش از 
دستور دیدگاه های خود درباره مسائل روز کشور را بیان کردند. این اجلاس به 
مدت دو روز - چهارم و پنجم مهــر - و در نوبت های صبح و عصر ادامه می یابد. 
مجلس خبرگان هرساله در جریان برگزاری این اجلاس از یک مسئول کشوری 
یا لشــکری برای حضور و ارائه گزارش به اعضای خبــرگان دعوت می کند. در 
اجلاس اسفند ســال گذشــته باتوجه به وضعیت اقتصادی کشور و مشکلات 
معیشتی مردم، احســان خاندوزی وزیر اقتصاد برنامه های اقتصادی دولت را 
برای خبرگان تشریح کرده بود. در اجلاس قبلی انتخابات هیأت رئیسه مجلس 
خبرگان رهبری برگزار شد و جنتی بار دیگر با رأی اعضا به عنوان رئیس انتخاب 
شد. دوازدهمین اجلاس رسمی مجلس خبرگان رهبری از ساعت ۸ و ۳0 دقیقه 
در محل ساختمان سابق مجلس شــورای اسلامی با حضور ۵۶ نماینده و اعلام 

دستور کار آیت الله سیداحمد خاتمی سخنگوی هیأت رئیسه آغاز شد.

آغاز جنــگ دوم قره باغ تــوام با برخــی رخدادهای منطقــه ای بود که 
نشــان دهنده عزم باکو برای بازپس گیری ســرزمین های اشــغالی پس از 
دهه هاســت. عملیات های نظامی ســریع و بهره گیری از سامانه های جدید 
نظامی به خصــوص پهپادهای تهاجمی ســاخت ترکیه و اســراییل بیانگر 
برنامه ریزی چندین ســاله جمهــوری آذربایجان و متحــدان جدید برای 
عملیات نظامی گســترده بود. اگر چه این اقدام نظامی در ابتدا بیانگر صرفا 
بازپس گرفتن سرزمین های اشــغالی جمهوری آذربایجان در منطقه قره باغ 
بود، اما تداوم و نوع برنامه ریزی های صورت گرفتــه بخصوص بعد از جنگ 
در دریای سیاه میان روسیه و اوکراین نشان دهنده یک پازل جدید امنیتی 
و نظم جهانی به خصوص با هدف کنترل اقتدار کشــورهای در حال توسعه 
است. از این رو، موضوع جنگ قره باغ و مسائل ژئوپلیتیکی آن ابعاد گسترده 
و وســیعی دارد که یکی از گره های آن منطقه لاچین و کریدوری موسوم به 
زنگزور است. با یک نگاه بسیار ساده به نقشه این منطقه به خوبی درخواهیم 
یافت که به چه میزان این گــذرگاه اکنون برای منطقــه و جهان با اهمیت 
شده اســت.  یکی از اهمیت های راهبردی این گره، نقش ترکیه و ارتباطات 
جمهوری اسلامی با کشورهای همسایه بخصوص قطع ارتباط با ارمنستان 
و در نهایت کور شدن یکی از چشــم های ارتباط ایران با غرب است. چرا که 
در اینصورت میزان وابســتگی ایران به آنکارا و باکو دوچندان خواهد شد و 
این می تواند اثرات ســوء بر امنیت ملی ایران به همراه داشته باشد. از طرفی 
دیگر، ناتو به دنبال آن اســت تا بتواند از این گذرگاه به واسطه ارتش ترکیه 
به آب های دریای خزر و مسیرهای ارتباطی بین روسیه و ایران دسترسی و 
کنترل داشته باشد. روشن است که غرب در تلاش است تا از این طریق بتواند 
ضمن حذف مانع ژئوپلیتیکی ایران، انرژی را به طور مستقیم از ترکمنستان 
به بندر باکو و سپس نخجوان و ترکیه در نهایت به اروپا انتقال دهد.  یکی دیگر 
از اهداف ناتو در سطح بین المللی ایجاد یک کمربند امنیتی جدید در طول 
مرزهای روسیه و چین از طریق، ترکیه، آذربایجان، ترکمنستان، قزاقستان، 
قرقیزستان و کره جنوبی است. بخشی از طرح جهانی ناتو که حتی عده ای آغاز 
جنگ اوکراین و روسیه را مقدمه آن ارزیابی می کنند. به نظر می رسد که این 
طرح در قالب منطقه ای خود به واسطه نقشه ای که نتانیاهو در سازمان ملل 
آن را نشان داد، یعنی ارتباط جدید از دریای عرب، عربستان، مصر، اسرائیل 
و شرق مدیترانه که این مسیر هم برای انرژی و کالا از شرق به خصوص چین 
طراحی شده است. بر این اساس، بحران قره باغ در سه سطح ملی، منطقه ای 
و فرامنطقه ای کاملا برای ایران اهمیت راهبردی دارد و هرگونه خطا در این 
خصوص خسارات جبران ناپذیر به همراه خواهد داشت. از سوی دیگر، نباید 
غافل شد که احتمال فریب اطلاعاتی برای اقناع مقطعی نیز با هدف کاهش 
واکنش های ایران ممکن است در دستور کار کشورهای رقیب از جمله ترکیه، 
آذربایجان و عربستان قرار گیرد. بدون تردید ساختارهای ژئوپلیتیکی و مرزی 
برای ایران بایستی از حساسیت بالایی برخوردار بوده و سناریوهای گوناگون 
برای هر گام اقدام شده، طراحی و آماده اجرا باشد. در نهایت اینکه ایران اکنون 
در یک مقطع بسیار حساس داخلی و بین المللی قرار دارد که نیازمند تدبیر و 
برخورد بسیار هوشمندانه جهت عبور از برنامه ریزی های صورت گرفته است.

دلایل تنش بین ایران و اروپا گوناگون اســت . علت اول 
اختــلاف بازی های اروپایی هاســت. اروپایی هــا در روابط 
خارجی با ایران همواره نقش مهمی داشــته اند. اکنون این 
نقش وجود ندارد. در روابط اقتصادی، تجاری و بانکی و یا در 
مسائل مربوط به دیپلماسی در گذشته اروپایی ها نقش مهمی 
داشتند و اگر در کنار این موارد موضوعی مانند نقش آنها در 
برجام و توافق وین را در نظر بگیریم آنگاه به جایگاه اروپایی ها 
در دیپلماسی با ایران پی خواهیم برد. اکنون اما اروپایی ها این 
نقش را ندارند چون نمی توانند این نقش را به دلایلی مختلف 
بازی کنند، این مورد خود می تواند تنش زا باشد. نکته بعدی 
به اولویت بندی سیاست دولت سیزدهم باز می گردد. دولت 
سیزدهم اولویت های خود در سیاست خارجی را بر همسایه 
محوری قرار داده اســت و اروپایی ها هم همسایه ما نیستند 
لذا به دلایل مختلف اروپایی ها در اولویت سیاست خارجی 
دولت نیســتند. نکته مهم فضای حاکم بــر روابط ایران بر 
اروپایی هاست که به نظر به دلایل مختلف روابط ایران با اروپا 
دوستانه نیست و دو طرف از یکدیگر رنجیده اند اما در تلاشند 
که اصول دوستی را رعایت کنند اما واقعیت آن است که در 
دنیای کنونی همیشه نمی توان با دوری ودوستی زندگی کرد 
چرا که همواره مسائل مختلفی در نظام بین الملل به وجود 
می آید که کشورها را وادار به مواضع مختلف در برابر یکدیگر 
می کند. این موارد موجب افزایش تنش با اروپایی ها شده در 
عین حال مواضع اخیری که اروپایی ها گرفتند و تحریم های 
مختلفی را علیه ایران به علت مسائل پهپادی اعمال کرده اند 
و یا بحث های دیگر در مورد پیشــروی ناتو نکاتی است که 
باعث شــده که فضای روابط با اروپا مناسب نباشد. در حال 
حاضر یک فضای جنگ ســرد بین ایران و اروپا حاکم است. 
برای بهبود این فضا نیز باید گام هایی برداشته شود. گفت وگو 
می تواند موجب کاهش تنش شــود ایران در کشــورهای 
اروپایی شهروندانی دارد و مسائل اقتصادی در این ارتباط به 
وجود می آید که بر مبنــای آن می توان باعث آغاز گفت وگو 
بین طرفین شود. از ســوی دیگر باید به سمت فعال کردن 
ظرفیت های ایران با اروپایی هــا حرکت کرد. هرچند دولت 
سیزدهم تلاش دارد با همسایگان رابطه بگیرد اما کشورهای 
اروپایی هم ظرفیت های خوبی را بــرای برقراری رابطه دارا 
هستند و ایران باید با کشــورهای اروپایی که نقش آفرینی 
مهم در عرصه های مختلف دارند ارتباط گرفته و پیوندهای 
مختلف با هم از جمله مسائل مربوط به گردشگری را تقویت 
کنند. ایران و اروپا باید به ســمت حل مشکلات باقی مانده 
از گذشــته حرکت کنند. ایــران و اروپا بایــد پرونده های 
مختلف باقی مانده در روابط دوجانبــه را حل و فصل کنند. 

 هحفص
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یاد  د  اشتسخــن روز

تلاش ها در ارتباط با حل و فصل مسائل موجود و جامعه 
بین المللی برای دســتیابی به یک توافق در نفس خود 

زیبنده و بایسته بسیاری از نگرش های مثبت است .

 طرح ها و میانجی ها براى احیاى برجام

حسین امیرعبداللهیان در گفت وگو با خبرگزاری کیودو 
از ابتکار ژاپن برای از سرگیری مذاکرات هسته ای خبر 

داد؛ ابتکاری که چنانچه با منافع ایران همسو باشد.

مذاکره با واسطه یا بی واسطه؟

  مهدى مطهرنیا
کارشناس روابط بین الملل

 حسن بهشتى پور
تحلیلگر مسائل بین الملل

صفحه 2

آرمان ملی:  بعد از اینکه یک رسانه از صدور دستور برای 
مذاکرات ایران و آمریکا خبر داد وزارت خارجه ایران این خبر 
را اقدامی رسانه ای نامید و مذاکرات مستقیم ایران و آمریکا 
را رســما تکذیب کرد . هرچند ایران و آمریکا در ماه های 
اخیر مذاکرات غیر مستقیمی با یکدیگر داشتند اما برخی 

کارشناسان هسته ای و حتی علی اکبر صالحی که خود به 
نوعی در دولت احمدی نژاد آغاز کننده مذاکره هســته ای 
بوده و بعدها در برجام هم نقش مهمی ایفا کرد خواستار آن 
هستند که بین ایران و آمریکا حداقل در مساله هسته ای 

مذاکراتی صورت گیرد

آرمان ملی:   اعِمال سیاســت های متفــاوت در حوزه 
مســکن به تصمیم گیری هــای متنوعــی در این حوزه 
انجامیده اســت که بیشــتر از آنکه برنامه ریزی در این 

حوزه تلقی شود شبیه خرید زمان بیشتر برای گذشتن از 
بحرانی است که گویا سررشته آن از دست همگان خارج 

شده است.

«آرمان ملی» پالس های مذاکرات هسته ای را بررسی می کند

از طرح قطر تا تلاش ژاپن برای احیای 
توافق وین

درمان بازار مسکن در اختیار پیمانکار خارجی
فرمان بازار مسکن در اختیار دلالان و مشاوران املاك

نقد   ما   بی تاثیر نیست؛  نگوییم همه چیز در اختیار آن هاست، پس چه فرقی می کند ما حرف بزنیم یا نه؟ 
روحانی: کنار  کشیدن در شرایط فعلی 

به نفع آینده کشور و نظام ما نیست

صفحه 4

 سفر رئیسی به نیویورک چه دســتاوردی داشت؟ چرا 
رئیسی درباره لغو تحریم های ایران با رهبران کشورهای غربی رایزنی 
نکرد؟ فضای بین ایران و آمریکا به چه میزان برای ادامه مذاکرات و 

شیشلیک و کنتاکی براى آقازاده
ترك تحصیل براى بچه  کارگرها

صفحه 3
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 تلاش ها در ارتباط با حل و فصل مسائل موجود و جامعه 
بین المللی برای دستیابی به یک توافق در نفس خود زیبنده و 
بایسته بسیاری از نگرش های مثبت است اما اینکه با عنایت به 
موضع گیری ایران و خواست کنشگران اصلی نظام بین الملل 
منطبق باشد بحث اساسی را در برمی گیرد. به این معنا که هیچ 
فرد و یا گروه یا جامعه ای نیست که از مذاکره برای دسترسی 
به یک توافق بر مبنای پارادایم هزینه های کمتر و منافع بیشتر، 
منابع کمتر و منافع فزون تر استقبال نکند و یا کوشش کشورهای 
دیگر برای حل و فصل مسائل بین المللی به نفع صلح جهانی و 
امنیت منطقه ای و بین المللی را امر مثبت نداند اما این امر بدیهی 
در پرتو یک معنای دیگر می تواند تا حدود زیادی تعریف پذیر 
شود و آن این است که چه راهکارهای عملی برای ایجاد این 
توافق هست که در چارچوب عمل متقابل قرار گیرد. به این معنا 
به نظر می رسد این کوشش ها که حدود ۲0 سال است که ادامه 
پیدا کرده نتوانسته راه به جایی ببرد. ایران با یک گفتمان انقلابی 
وارد عمل شده اگر دولت هایی مانند دولت محمدخاتمی آمدند 
که به تنش زدایی اشاره می کردند و یا اینکه گفت وگوی تمدن ها 
را  مطرح کرده اما در عمل به خاطر اینکه چیرگی یک گفتمان 
انقلابی برساخته نگرش هایی در ایران که انقلاب اسلامی در 
ایران را در بهمن ۵۷ در مسیر مبارزه با استکبار جهانی تعریف 
پذیر می داند، شدنی نبوده است. اکنون یک دولت یکدست 
شده به مثابه همسطحی جامعه حاکمیتی در کشور وجود 
دارد ابراهیم رئیسی به عنوان یکی از عناصر گفتمان انقلابی 
دارای سابقه دیرینه قضایی امروز سکاندار دولت سیزدهم است 
لذا این گفتمان انقلابی با وجود آنچه درباره وی گفته می شود 
این توانایی را دارد که اقداماتی را انجام دهد که اگر هر یک از 
دولت های دیگر انجام می دادند آنها را سازشکار می خواندند اگر 
دولت حسن روحانی و حتی احمدی نژاد با دولت ریاض تبادل 
سفیر و حل و فصل مسائل را داشت کمتر تردید وجود دارد که 
آن گونه که از ابراهیم رئیسی تمجید شد از آن ها تمجید می شد 
چرا که به طور مثال عربستان مواضع قبلی خود را دارد و حتی 
مواضع جدید را نسبت به تل آویو اتخاذ کرده است که درست 
رو در روی موضع این گفتمان قرار می گیرد. پس این زمینه 
مناسب، کشورهای اروپایی و منطقه را که خواهان نوعی ایجاد 
ثبات منطقه ای برای تحرکات آینده خود هستند، نسبت به 
مساله امیدوار می کند اما نکته دیگر این است که آیا این گفتمان 
در وهله نخست حاضر است از  معیارها خود بگذرد و اگر اینگونه 
است، چه تفسیر و توجیهی برای  کنار گذاشتن مواضع قبلی 
خود که در تاریخ ثبت شده، دارند. کنش گفتمانی به زبان ساده 
زمانی که توسط فوکو به کار گرفته می شود معنایش آن است 
که یک پدیده خلق می شود و همان آفرینش و تولدش نتایج 
خود را به دنبال دارد اینکه دولتی با گفتمان انقلابی با ریاست 
شخصیتی مانند ابراهیم رئیسی با سوابق گفتاری و نوشتاری و 
رفتاری در صحنه سیاست چند دهه اخیر به همراه حامیان آن به 
انجام رسانده اند در صورت هرگونه عقب نشینی از مواضع قبلی 
دچار ترک های شدید گفتمانی و تزلزل حتی در حامیان سنتی 
خود خواهد شد همان طور که در دو سه دهه اخیر ریزش ها در 
آنها فراوان بوده است و همچنین ریزش های در جناح مقابل به 
دلایل دیگر اما این معنا موجب می شود طرف مقابل در صحنه 
سیاست داخلی از این موضوع استفاده کند لذا به نظر می رسد 
اینگونه میانجی گری ها و حتی بیانیه ها مانند بیانیه گروه نم و یا 
میانجی گری که قبلا هم بوده است و به برجام منجر شد اما در 
نهایت همان برجام هم به ثمر ننشست. لذا با این پیش زمینه 

امید چندانی به میانجی گری نمی توان داشت. 

طرحهاومیانجیهابرایاحیایبرجام
یادداشت

پیامتسلیتمقاممعظمرهبری
مقام معظم رهبری در پیامی درگذشت 
عالم مجاهد حجت الاسلام  والمسلمین آقای 
حاج سیداحمد کلانتر را تسلیت گفتند. 
در متن پیام حضرت آیت ا... خامنه ای به 
شرح زیر آمده است: درگذشت عالم مجاهد 
جناب حجت الاسلام  والمسلمین آقای حاج 
سیداحمد کلانتر)ره( را به همسر و فرزندان 
مکرم و دیگر بازماندگان و ارادتمندان ایشان 
تسلیت عرض می کنم. ایشان در دوران 
مبارزه با طاغوت مدت های طولانی در 
صحنه های دشوار حضور یافته و متحمل 
سختی های فراوان شدند، پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی به مجاهدت خود ادامه دادند 
و دو فرزند عزیزشان به شهادت رسیدند. از 
خداوند متعال علو درجات و رحمت و مغفرت 

الهی را مسالت می نمایم. 

جامعهاسلامیباید
امنوسلامتباشد

رئیس مجلس خبرگان رهبری با بیان 
اینکه همیشه باید پشتیبان راه شهدا باشیم 
و هرکس شهید می شود در همین راه و 
تجلیل از آن قرار دارد، اظهار کرد: ما دین مان 
اسلام است و جامعه اسلامی نیز یک جامعه 
امن و سلامت است. آبرو و اخلاق و اموال 
مردم باید در این جامعه حفظ شود. آیت ا... 
احمد جنتی تاکید کرد: همه چیز مردم باید 
در جامعه در امن و امان و سلامت باشد، 
جامعه اسلامی باید چنین باشد. باید هرچه 
می توانیم اسلامیت این جامعه را حفظ کنیم. 
وی افزود: جامعه اسلامی باید حیثیت مردم 
را حفظ کند. ما باید قدر سلامت جامعه را 

بدانیم و از آن دفاع کنیم. 

دشمننمیتوانددرخشش
ملتایرانراتحملکند

فرمانده کل سپاه با بیان اینکه دشمن 
نمی تواند درخشش ملت ایران را تحمل 
کند، اظهار کرد: بعد از امام راحل، رهبر 
العالی(  )مدظله  اسلامی  انقلاب  معظم 
وسط میدان و در مقابل این امواج ایستاد. 
سردار سرلشکر سلامی با بیان اینکه ملت 
ایران با تحریم اقتصادی، تهاجم سنگین 
فرهنگی و عملیات روانی جهانی مواجه 
است، خاطرنشان کرد: رهبران کشورهای 
بزرگ و همه تروریست های عالم با ما در 
ستیز بوده و هستند و اگر ما یک لحظه 
غلفت کنیم، سرنوشت مان تغییر می کند. 
وی با تأکید بر اینکه به هیچ وجه نباید به 
دشمنان اعتماد کرد؛ زیرا آن ها همگی با 
هم در میدان هستند، افزود: دشمنان در 
سال گذشته ذوق زده شده بودند؛ تصورات 
باطل، خطاهایی در محاسبات و انحراف در 
برآوردها عامل اصلی شکست دشمن است. 
فرمانده کل سپاه اظهار داشت: ما دشمن را از 
نزدیک می بینیم؛ حرفی برای گفتن ندارند 
و به سمت »آی سی یو سیاسی« در حال 

حرکت هستند. 

نیرویدریاییارتشاقتدار
ایرانیانرابهنمایشگذاشت

فرمانده نیروی راهبردی دریایی ارتش 
با گرامیداشت یاد و خاطره شهدا به ویژه 
شهدای هشت سال دفاع مقدس و قدردانی 
از ایثارگری های رزمندگان و جانبازان اظهار 
داشت: دفاع مقدس متعلق به تمام مردم 
است و امروز باید قدردان جانفشانی های 
شهدا، جانباران، آزادگان و ایثارگران سرافراز 
باشیم. امیر دریادار شهرام ایرانی با تشریح 
محدوده اجرای ماموریت و مسیر پیمایش 
دریانوردی ناوگروه ۸۶ گفت: گردش در دور 
دنیا و آن هم با ناوی که توسط متخصصان 
ایرانی ساخته شد و برای نخستین بار اتفاق 
افتاد یک تاریخ سازی مهم بود. وی با اشاره 
به فرمایشات رهبر معظم انقلاب درباره 
اهمیت دریا و توجه به امنیت دریایی اظهار 
داشت: در ماموریت ناوگروه ۸۶، در کنار 
اقتدار نظامی، اقتدار در تمام بخش ها را 
شاهد بودیم و به نوعی نماد عزت ایران 

رقم خورد. 

دیدارورایزنیسفرای
ایرانوکویتدرعربستان

سفیر جمهوری اسلامی ایران در عربستان 
با همتای کویتی خود دیدار و گفت وگو کرد. 
علیرضا عنایتی، سفیر جمهوری اسلامی 
ایران در عربستان در حساب کاربری خود در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت: امروز با شیخ 
صباح ناصر الصباح، سفیر کویت در عربستان 
دیدار کردم و در مورد خاطرات خوبی که 
باهم داشتیم، گفت وگو کردیم. وی ادامه 
داد که این دیدار مرا به گذشته بازگرداند و 
خاطرات دیدارم با شیخ صباح الاحمد، امیر 
فقید این کشور و مرحوم شیخ ناصر الصباح 
را زنده کرد. به گفته سفیر ایران در ریاض، 
کشور کویت از طریق پیام مشهورش به 
ایران در سال ۲0۱۷ نقش بسزایی در ایجاد 
گفت وگوهای منطقه ای داشت. عنایتی 
اخیرا نیز با فیصل بن ترکی آل سعید، سفیر 

سلطنت عمان در ریاض دیدار کرده بود.

مهدی مطهرنیا   
کارشناس روابط بین الملل 

خبــــر
 سخنگوی شورای نگهبان:   

طرحتغییرشیوهبرگزاریکنکوردرشورای
نگهبانردشد

سخنگوی شورای نگهبان از عدم تایید طرح تغییر شیوه 
برگزاری کنکور سراسری خبر داد. هادی طحان نظیف در این 
باره گفت: »طرح اصلاح تبصره )۵( ماده )۵( قانون سنجش و 
پذیرش دانشجو در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی کشوردر 
خصوص تغییر شیوه برگزاری کنکور سراسری در جلسه امروز 
شورای نگهبان بررسی و مغایر با قانون اساسی شناخته شد. 
وی در این باره توضیح داد: این طرح شیوه پیش بینی شده از 
سوی شورای عالی انقلاب فرهنگی برای برگزاری کنکور را 
که از سال گذشته اجرایی شده بود و کنکور اخیر هم بر مبنای 
آن برگزار شد، تغییر می داد و برگزاری آن را به شیوه سال های 
قبل از ۱۴0۲ باز می گرداند. طحان نظیف افزود: به لحاظ 
اهمیت این موضوع که مساله بسیاری از دانش آموزان و دغدغه 
خانواده های آن ها است تا هرچه سریعتر تعیین تکلیف شود، 
امروز یک جلسه فوق العاده در شورای نگهبان برگزار شد و این 
موضوع مورد بررسی قرار گرفت. سخنگوی شورای نگهبان 
خاطرنشان کرد: مباحث متعدد و نکات مختلفی در این باره 
وجود دارد. شورای نگهبان پیش از جلسه دیروز، جلسات 
مختلفی با موافقان و مخالفان از دستگاه های مرتبط برگزار 
کرد و سعی کرد نکات آن ها و ادله شان را بشنود. وی دلیل رد 
این مصوبه را اینگونه عنوان کرد: تغییر شیوه برگزاری کنکور 
در جلسه دیروز شورای نگهبان مغایر اصولی از قانون اساسی 
شناخته شد؛ هم اصل موضوع و هم زمان اجرای موضوع مغایر 
شناخته شد. طحان نظیف درباره زمان برگزاری کنکور اظهار 
داشت: برگزاری آزمون سال ۱۴0۳ به روال برگزاری آزمون 
سراسری قبل از سال ۱۴0۲، با توجه به فاصله زمانی که تا 
زمان برگزاری کنکور ۱۴0۳ داریم، مغایر بند ۱0 اصل سوم 
قانون اساسی شناخته شد. وی گفت: این موضوع در نظرات 
شورای نگهبان مسبوق به سابقه است. در همین قانونی که 
مورد اصلاح مجلس شورای اسلامی قرار گرفته این موضوع 
قبلا هم با اشکال شورای نگهبان مواجه شده بود. سخنگوی 
شورای نگهبان در پایان در پاسخ به این سوال که آیا معدل 
در کنکور سال ۱۴0۳ تاثیر خواهد داشت یا خیر؟ گفت: بله؛ 
طبق روالی که سال گذشته بوده خواهد بود. مصوبه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی همچنان پابرجاست و مبنای عمل 

خواهد بود. 

 آرمان ملی: روسای جمهور 
ایران و روسیه، ضمن مرور آخرین 
وضعیت تحولات منطقه ای بر لزوم 
حل و فصل مسائل منطقه قفقاز 
جنوبی در گفت وگو میان دو کشور 
و نیز گفت وگوها در قالب »۳+۳« 
و پرهیز از دخالت بیگانگان در 
موضوعات مربوط به منطقه تاکید 
کردند. سید ابراهیم رئیسی ظهر 
دیروز در پاسخ به تماس تلفنی 
آقای »ولادیمیر پوتین« رئیس 
جمهور روسیه، روند مراودات دو 
کشور را مطلوب ارزیابی و بر تسریع 
در اجرای توافقات و طرح های 
در  جمله  از  فیمابین،  مشترک 
زمینه های ترانزیت، حمل و نقل، 
تبادل انرژی و تکمیل کریدور 

شمال-جنوب تاکید کرد. رئیس 
جمهور با قدردانی از حمایت روسیه 
برای عضویت ایران در گروه بریکس 
افزود: بریکس یکی از سازمان های 
نوظهور موثر در شکل دهی به جهان 
چند قطبی و زمینه ای مناسب 
برای گسترش تعاملات دوجانبه، 

ایران،  بین المللی  و  منطقه ای 
روسیه و دیگر کشورهای عضو 
است. »ولادیمیر پوتین« رئیس 
جمهور روسیه نیز در این مکالمه 
تلفنی اظهار داشت: حجم تجارت 
دو کشور در سال گذشته شاهد 
رکوردشکنی بود. رئیس جمهور 

روسیه با ابراز امیدواری نسبت 
به اجرایی شدن هر چه زودتر 
خط آهن رشت-آستارا و اتصال 
خطوط ریلی ایران، آذربایجان و 
روسیه به یکدیگر و با اشاره به تاثیر 
قابل ملاحظه آن بر افزایش تبادلات 
تجاری بین این کشورها، ایران را 
شریک راهبردی روسیه دانست. 
روسای جمهور ایران و روسیه در 
این مکالمه تلفنی، ضمن مرور 
آخرین وضعیت تحولات منطقه ای 
بر لزوم حل و فصل مسائل منطقه 
قفقاز جنوبی در گفت وگو میان دو 
کشور و نیز گفت وگوها در قالب 
»۳+۳« و پرهیز از دخالت بیگانگان 
در موضوعات مربوط به منطقه 

تاکید کردند.

درگفت و گوی تلفنی مطرح شد
تاکید رئیسی و پوتین بر حل مسائل قفقاز و پرهیز از دخالت بیگانگان

 خودفروخته ها گمان
کردند کار تمام است

  رئیس دفتر مقام معظم رهبری، 
در مراسم افتتاح و بهره برداری از 
۱۱0 مدرسه برکت در ۲0 استان 
کشور با بیان اینکه بسیار خوشحالم 
که یکی از مدارس افتتاح شده به نام 
شهید آرمان علی وردی مزین شده 
است، گفت: حتما درباره کیفیت 
شهادت این بزرگوار شنیده اید، 
نقل شده زمانی که این بزرگوار را 
دفن می کردند مادر این بزرگوار 
بی قراری می کرد و مداح معروف 
در این حین به مادر شهید گفت؛ 
این شهید را در آغوش امام حسین 
قرار دادیم و پس از آن کسی در عالم 
خواب دیده بود که امام حسین 
به خواب بیننده فرمودند که این 
شهید را من در آغوش گرفتم. 
محمدی  محمد  الاسلام  حجت 
گلپایگانی اظهار داشت: شهادت این 
شهید نشان دهنده نهایت بی رحمی 
و قصاوت خودفروخته ها بود، البته 
این خودفروخته ها تصور می کردند 
که کار تمام است اما  غافل از اینکه 
مردم تا آخرین قطره خون خود پای 

حفظ نظام و کشور ایستاده اند. 

  آرمان ملی: رئیس مجلس در نشست اتحادیه 
بین المجالس کشورهای عضو سازمان همکاری های 
اسلامی با اشاره به چالش های جدّی که فراروی 
کشورهای اسلامی قرار دارد، عنوان کرد: اسلام ستیزی 
و نابردباری مذهبی به طور فزاینده ای کشورهای 
اسلامی را مورد تهدید قرار داده است.. محمدباقر 
قالیباف در ادامه محکومیت قرآن سوزی را به تنهایی 
کافی ندانست و گفت: لازم است همه کشورهای 
اسلامی ضمن حفظ یکپارچگی و اتخاذ اقدامات 
عملیاتی، از جامعه بین المللی و سازمان ملل متحد 
درخواست کنند با جرم انگاری اینگونه اقدامات، 
طبق قانون بین المللی و میثاق بین المللی حقوق 
شهروندی و سیاسی، با عاملان این جنایات هم درون 
مرزها و هم فراتر از مرزهای خود، برخورد کنند. 

رئیس مجلس همچنین پیش از عزیمت به آفریقای 
جنوبی گفت: این سفر به دعوت رسمی رئیس مجلس 
ملی آفریقای جنوبی برای شرکت در نهمین مجمع 
پارلمانی کشورهای عضو بریکس انجام می شود. وی 
افزود: کشورهای اصلی عضو بریکس در آخرین نشست 
خود در آفریقای جنوبی به ریاست این کشور، تصمیم 
گرفتند اعضای جدیدی را به مجموعه خود اضافه کنند 
که جمهوری اسلامی ایران از جمله آن بود و در آینده 
نزدیک به عضویت رسمی این گروه در می آید. رئیس 
قوه مقننه در ادامه با بیان اینکه ما می توانیم با حضور در 
نشست این مجمع به سایر مجامع دیگری که جمهوری 
اسلامی ایران در آن عضویت دارد کمک کنیم، اظهار 
داشت: ما می توانیم حلقه ارتباطات را وسیع تر کرده و 
فرصت های اقتصادی و سیاسی بیشتری برای کشور 

فراهم آوریم و به همین منظور نیز در این سفر به 
ارتباطات دوجانبه بین جمهوری اسلامی ایران و 
آفریقای جنوبی و گفت وگو بین کشورها و پارلمان های 
بریکس انجام می شود. قالیباف در ادامه عضویت ایران 
در بریکس را از جهت سیاسی و اقتصادی و به ویژه 
با توجه به موقعیت جغرافیای سیاسی و ژئوپلیتیک 
کشورمان بسیار مؤثر دانست و افزود: ۳ عضو از ۵ عضو 
اصلی بریکس به لحاظ جغرافیایی روسیه، هند و چین 
هستند که تأثیرگذاری بسیاری دارند و ما نیز با توجه 
به موقعیت جغرافیایی خود به ویژه در حوزه انرژی، 
حمل ونقل و فرصت های پیشرفت علمی می توانیم 
به نوبه خود بسیار تأثیرگذار باشیم از این رو پیوستن 
ما به بریکس، شرایط توسعه همسایگان و در روابط 

منطقه ای و بین المللی را فراهم می کند. 

محمدباقر قالیباف: 
عضویت در بریکس، شرایط توسعه همسایگان را فراهم می کند

»آرمان ملی« پالس های مذاکرات هسته ای را بررسی می کند

از طرح قطر تا تلاش ژاپن برای احیای توافق وین
بعد از اینکه یک رسانه از صدور دستور برای مذاکرات ایران و آمریکا خبر داد وزارت خارجه ایران این خبر را 

اقدامی رسانه ای نامید و مذاکرات مستقیم ایران و آمریکا را رسما تکذیب کرد

در قدرت پهپادی الگوی 
دیگر کشورها هستیم

گزارش های آژانس بهانه 
فشار به ایران شود 

سپاه  هوافضای  فرمانده   
پاسداران در مراسم اکران مستند 
»پرچمدار« با گرامیداشت هفته 
دفاع مقدس با اشاره به محتوای 
مستند اظهار کرد: این مستند 
گوشه ای از توانمندی  ماست که 
از دفاع مقدس آن را به دست 
آوردیم و بسیاری از توانمندی ها 
خود را مدیون جانفشانی ها و 
ایستادگی های مردم در دفاع 
مقدس و ایثارگری ها و درس های 
آن دوران است. سردار امیرعلی 
حاجی زاده تاکید کرد: امروز در 
دنیا حرف  در  پهپادی  قدرت 
برای گفتن داریم و هم در حوزه 
تاکتیک های  هم  و  تکنیک ها 
پهپادی صاحب نظر هستیم. امروز 
کشورهای دیگر از ما در زمینه 
قدرت پهپادی الگو می گیرند و ما 
مرجع آنان در این بخش هستیم. 

 رئیس سازمان انرژی اتمی 
آژانس  مدیرکل  با  کشورمان 
بین المللی انرژی اتمی درباره 
توسعه همکاری های فنی میان 
ایران و آژانس و گسترش روابط 
دوجانبه دیدار و گفت وگو کردند. 
در این دیدار دو طرف، راه های 
توسعه همکاری های متقابل میان 
ایران و آژانس را مورد بررسی قرار 
دادند. محمد اسلامی ایران در این 
نشست ضمن انتقاد از رویکرد 
کشور های غربی، بیان کرد: این 
کشور ها با فشار های سیاسی و 
توسل به تحریم ها سعی دارند 
از ظرفیت آژانس برای فشار به 
ایران استفاده کنند. وی از گروسی 
خواست که با حفظ بی طرفی و 
حرفه ای گری اجازه ندهد که این 
کشور ها از گزارش های آژانس به 
عنوان بهانه برای فشار بر ایران 

استفاده کنند. 

 آرمان ملی: رسانه ها و افکار عمومی 
تشنه خبری جدید در ارتباط با توافق وین 
هستند. واقعیت آن است که تحولات عمیقی 
در طول چند ماه گذشته در وضعیت تحریم ها 
و پرونده هسته ای اتفاق افتاده است. در طول 
یک سال گذشته صادرات نفت ایران روندی 
صعودی داشته به طوری که برخی خبرها از 
صادرات حدود ۲ میلیون بشکه ای نفت ایران 
خبر می دهند. از سوی دیگر  از چهار پرونده 
هسته ای تهران در آژانس دو پرونده مختومه 
شده و میانجی گری کشورهای عربی بین 
ایران و آمریکا هم به یک توافق در آزادسازی 
زندانیان ایرانی و آمریکایی و در دسترس 
قرار گرفتن دلارهای ایران تبدل شده است. 
همچنین از عمیق تنش های ایران و آمریکا 
در منطقه و حتی خلیج فارس کاسته شده و 
ایران هراسی های آمریکا نیز دیگر در اندازه ای 
نیست که کشورهای منطقه علیه تهران و توافق 
هسته ای موضع بگیرند به طوری که کشورهای 
حاشیه خلیج فارس که روزگاری با وزیر 
امورخارجه وقت آمریکا جلسه می گذاشتند 
که توافق با ایران و یا نفت ارزان قیمت، این 
روزها خود به گوی شتابان توافق هسته ای 

تبدل شده اند.
 طرح قطر برای احیای توافق 

 بعد از اینکه قطر و حتی عمان تلاش های 
فراوانی در به ثمر نشستن توافق ایران و آمریکا 
برای کاهش و مدیریت تنش انجام دادند اخیرا 
اعلام کرده اند که طرحی برای احیای توافق 
هسته ای دارند. طرحی که البته ابعاد آن معلوم 
نیست اما احتمالا ریشه در میانجی گری آنها 
در بین ایران و آمریکا دارد. تجربه آنها در آمد 
و شد بین دو هتل در دوحه احتمالا آنها را به 
عمق اختلافات دو کشور آشنا کرده است و 
آشنایی آنها به چالش های ایران و آمریکا در 
منطقه و برخی چالش ها بین دو کشور نسبت 
به مسائل مختلف امنیتی خلیج فارس موجب 
شده آنها به راهکاری برای توافق بین تهران و 
واشنگتن اندیشیده و احتمالا طرحی را برای 
میانجی گری بین ایران و آمریکا در انداخته اند؛ 
طرحی که می تواند منافع کشورهای منطقه را 

هم در برگیرد. 
 ژاپن هم طرحی درانداخته 

 در میان کشورهای عضو شورای امنیت 
غیر از اروپایی ها که تلاش هایی برای احیای 
برجام کردند ژاپن از ابتدا و حتی در زمانی 
که دونالد ترامپ هنوز رئیس جمهور آمریکا 
بود تلاش هایی را برای احیای برجام انجام 
داد. در خاطر داریم که شینزو آبه، نخست 
وزیر فقید ژاپن در رسانه ها اعلام کرد که به 
تهران خواهد رفت و طرحی ابتکاری برای 
احیای برجام دارد. بعدها مشخص شد آبه 
حامل پیامی مهم از سوی رئیس جمهور وقت 
آمریکا برای ایران و خصوصا رهبر انقلاب است 

مشخص شد که او با پیشنهادهای ترامپ 
به ایران آمده است. در صحنه ای که صدا و 
سیما از دیدار وی با  مقام رهبری منتشر کرد 
مشخص نبود که آیا وی پیام ترامپ به رهبری 
را رسانده است یا نه ظاهرا نامه ای که در دست 
او بود در عکس ها در کنار او قرار گرفته بود. 
شینزو آبه نخست وزیر ژاپن در ابتدای دیدار با 
رهبر انقلاب اسلامی گفت: من قصد دارم پیام 
رئیس جمهور آمریکا را به جنابعالی برسانم. 
رهبر انقلاب اسلامی خطاب به نخست وزیر 
ژاپن گفتند: ما در حسن نیت و جدی بودن 
شما تردیدی نداریم اما درخصوص آنچه از 
رئیس جمهور آمریکا نقل کردید، من شخص 
ترامپ را شایسته  مبادله  هیچ پیامی نمی دانم 
و هیچ پاسخی هم به او ندارم و نخواهم داد. 
بعدها آبه در یک عملیات تروریستی کشته 
شد اما ژاپن به عنوان یک عضو غیر دائم 
شورای امنیت همچنان به دنبال احیای توافق 
وین بود. اخیرا حسین امیرعبداللهیان، وزیر 
امور خارجه ایران در گفت وگو با خبرگزاری 
»کیودو« ژاپن تصریح کرد که توکیو طرحی 
را برای ازسرگیری و احیای مذاکرات هسته ای 
ایران و گروه ۱+۵ پیشنهاد داده است. وزیر 
خارجه گفت که هرگونه طرحی از سوی ژاپن 
که هم راستا با »منافع ایران« باشد، از سوی 
جمهوری اسلامی مثبت تلقی خواهد شد. 
وی با این مقدمه و با اشاره به طرح ژاپن برای 
احیای مذاکرات هسته ای و برجام ادامه داد: 
»ما از نقش سازنده ژاپن در احیای توافق 
هسته ای حمایت می کنیم. وزیر امور خارجه 
ایران به جزئیات طرح ژاپن برای احیای 
مذاکرات هسته ای اشاره ای نکرد. اما به نظر 
می رسد وی در جریان سفر ماه آگوست به 
توکیو و دیدار با »فومیو کیشیدا« نخست وزیر 
و »یوشیماسا هایاشی« وزیر خارجه وقت 
خصوص  در  ژاپن  دولت  پیشنهاد  ژاپن، 
 مذاکرات هسته ای را دریافت کرده است. 

 خبر فرمان مذاکره مستقیم؟ 
هرچند ایران و آمریکا در ماه های اخیر 
مذاکرات غیر مستقیمی با یکدیگر داشتند اما 
برخی کارشناسان هسته ای و حتی علی اکبر 
صالحی که خود به نوعی در دولت احمدی نژاد 
آغاز کننده مذاکره هسته ای بوده و بعدها در 
برجام هم نقش مهمی ایفا کرد خواستار آن 
هستند که بین ایران و آمریکا حداقل در مساله 
هسته ای مذاکراتی صورت گیرد؛ مذاکراتی 
در حد رایزنی های ظریف و جان کری که به 
توافق هسته ای در زمان روحانی بدل شد. روز 
گذشته هم یک سایت خبری، یک تکست خبر 
در مورد صدور دستور برای مذاکره مستقیم 
خبر داد. امواج مدیا به نقل از چند منبع آگاه 
نوشت: » به مذاکره کنندگان هسته ای اجازه 
داده اند مستقیم با آمریکا مذاکره کنند و علی 
باقری کنی، معاون وزیر خارجه آماده است تا 

هفته های آینده در عمان با برت مک گرک، 
هماهنگ کننده کاخ سفید در امور خاورمیانه 
و شمال آفریقا دیدار کند.« مک گرک همان 
چهره امنیتی است که ماه ها قبل بعد از اعلام 
پیدایش ذرات غنی شده اورانیوم با غنای بالا تر 
از ۶0 درصد در یکی از سایت های تهران به 
منطقه آمد و به صورت غیر مستقیم با مذاکره 
کنندگان ایرانی که احتمالا علی باقری بوده 
است به تبادل پیام پرداخت. با این وجود این 
خبر از سوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی 
ایران بلافاصله تکذیب شد. وزارت امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران ادعای منتشر شده در 
یک رسانه مبنی بر انجام مذاکرات مستقیم 
بین ایران و آمریکا درطی هفته های آینده 
در عمان را تکذیب کرد. روابط عمومی وزارت 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران با انتشار 
اطلاعیه ای در واکنش به ادعای منتشر شده از 
سوی یک رسانه در مورد فرآیند مذاکرات رفع 
تحریم ها، اعلام کرد: »این نوع خبرسازی ها و 
بازی های رسانه ای که معمولا برای فضاسازی 
سیاسی صورت می پذیرد، فاقد اعتبار است.« 
در نهایت به نظر می آید با در کنار هم قرار دادن 
اخبار مختلف می توان به نتایجی در مورد 
پرونده هسته ای رسید و آن اینکه بسیاری از 
کشورها چه عضو برجام و چه عضو شورای 
همکاری خلیج فارس و چه عضو شورای امنیت 
در تلاش هستند که مذاکرات بین تهران و 
واشنگتن حتی به صورت غیر مستقیم همانند 
تجربه ای که در دوحه برای جابه جایی زندانیان 
صورت گرفت؛ آغاز شود. واقعیت آن است 
که پرونده  هسته ای پرونده ای میان ایران و 
آمریکاست و آمریکا احتمالا این پرونده را 
به سایر پرونده سازی هایش علیه ایران گره 
زده است. پرونده موشکی، پرونده حقوق 
بشر، پرونده امنیتی منطقه و چندین پرونده 
دیگر از دیدگاه آنها با پرونده هسته ای درهم 
آمیخته اما تهران در بسیاری از این پرونده ها 
محکم ایستاده و مذاکره در مورد مباحثی که 
آمریکایی ها مطرح می کند را وارد ندانسته و رد 
می کند. با این وجود فشار کشورهای مختلف 
به آمریکا از جمله ژاپن، کشورهای منطقه و 
حتی چینی ها که اخیرا اعلام کرده اند برای 
احیای توافق هسته ای تلاش خواهند کرد، 
می تواند نوعی منطق مذاکراتی را به وجود آورد 
تا  اتاق فکرهای  آمریکا دولت فدرال را مجبور 
به پذیرش این موضوع کنند که نگاه در هم 
آمیخته آمریکا به پرونده های مختلفی که برای 
ایران ایجاد کرده نگاهی راهگشا نیست. از سوی 
دیگر تهران نیز از آن میزان هوش و ذکاوت و 
دانایی برخوردار است که اگر بداند که منافع 
ملی کشورش تامین خواهد شد و برجامی به 
وجود می آید که دیگر هر فردی نتواند ازآن 
خارج شود، صحنه ای مانند مذاکرات کری و 

ظریف را خلق کند. 



سخنگوی قوه قضائیه: 
تشکیلپروندهبرایفرزندان

یکمقامارشدقضائی
نیلوفر حامدی و الهه محمدی تبرئه نشده اند

سخنگوی قوه قضائیه درباره پرونده آرمان علی وردی 
اظهار داشت: به اتهام ۸ متهم پرونده که در اغتشاشات سال 
گذشته او را به شهادت رساندند، در شعبه ۱۳ دادگاه کیفری 
یک استان تهران رسیدگی می شود و اولین جلسه دادگاه 
۱۵ مهرماه سالجاری خواهد بود. اتهام این افراد مشارکت در 
قتل و محاربه و اجتماع و تبانی علیه امنیت ملی است. مسعود 
ستایشی در خصوص آخرین وضعیت پرونده حوادث شهری از 
جمله تخریب غیراصولی خلازیر، فوت دو کودک در استخر 
آب بوستان و فوت چند کارگر در آراد کوه تهران بیان داشت: 
در خصوص تخریب ها در منطقه ۱۹ پرونده ای در دادسرای 
ویژه امور جنایی تشکیل شده و برای بررسی ابعاد و زوایای 
حادثه کارگروهی متشکل از کارشناسان رسمی دادگستری 
تشکیل شده و نظریه قانونی جامع این گروه هنوز ارائه نشده 
اما چنانچه قصور و تقصیری بر فردی وارد شود قوه قضائیه 
با آن برخورد می کند. وی افزود: دو کودک به همراه خانواده 
خود به یکی از پارک های منطقه ۲۱ رفته بودند که با عبور از 
فنس وارد استخر می شوند و پرونده ای در دادسرای ویژه امور 
جنایی تشکیل شده و در راستای شناسایی مقصران احتمالی 
تحقیقات ادامه دارد. سخنگوی دستگاه قضا در مورد بازداشت 
یا احضار فرزندان یکی از مقامات ارشد دستگاه قضائی بیان کرد: 
پرونده ای تشکیل شده و با جدیت و بدون هیچگونه تبعیضی 
به پرونده رسیدگی خواهد شد و هر زمانی که به لحاظ قانونی 
اجازه اطلاع رسانی داشتیم، اطلاع رسانی خواهد شد. سخنگوی 
قوه قضائیه در خصوص مقابله با برهم زنندگان امینت روانی 
جامعه از طریق فضای مجازی گفت: از ناحیه دادستانی کل 
کشور و معاونت قضائی این دادستانی اقداماتی صورت گرفته 
و طی بخشنامه ای به دادسراهای سراسر کشور در خصوص 
رصد فضای مجازی و برخورد قانونی و صریح با برهم زنندگان 
امنیت روانی جامعه تاکید شده و برخی از چهره های شناخته 
شده به مراجع قضائی احضار و تذکر و اخطارهایی به آنها داده 
شده و برخی نیز تحت تعقیب قانونی قرار گرفتند. ستایشی 
عنوان کرد: لایحه ای برای پیشگیری و مقابله با محتوای کذب 
و خلاف واقع در فضای مجازی با همکاری وزارتخانه ها تهیه و به 
منظور انجام مراحل تقنینی به دولت ارسال شده و امیدواریم 
تحول ارزشمندی در راستای تأمین امنیت روانی جامعه داشته 
باشیم. سخنگوی قوه قضائیه ادامه داد: قرارگاهی نیز تشکیل 
شده که برنامه ویژه ای برای محلات امنیت روانی و در راستای 
تأمین امنیت روانی جامعه ایجاد شده است. وی درباره پرونده 
حمله به سفارت آذربایجان اظهار کرد: این پرونده پس از بررسی 
و رسیدگی دقیق نسبت به ابعاد آن، هفته گذشته با جلب به 
دادرسی و متضمن کیفرخواست به دادگاه کیفری یک تهران 
ارسال شد. دادستان تهران اشد مجازات در کیفرخواست صادره 
در خصوص فرد مهاجم را از دادگاه خواسته است. سخنگوی قوه 
قضائیه درباره محدودیت های رسانه ای برای محمد خاتمی، 
رئیس جمهور پیشین جمهوری اسلامی ایران گفت: صدور و 
پیگیری دستورالعمل های رسانه ای کشور بر عهده وزارت 
ارشاد است و در این خصوص باید از این نهاد سوال کرد. وی 
درباره اینکه وکلای نیلوفر حامدی و الهه محمدی در مصاحبه ای 
گفتند که هیچ مصداقی از همکاری موکل شان با دولت آمریکا 
وجود ندارد و به زودی شاهد آزادی آنها هستیم، اظهارکرد: من 
چنین چیزی ندیدم. پرونده در مرحله رسیدگی و اتخاذ تصمیم 
قانونی است لذا تبرئه آنها از اتهام مورد بحث را تکذیب می کنیم. 
اگر چیزی باشد منعکس می کنیم. آنچه که واجد اعتبار است، 
اظهارات افرادی است که در فرایند رسیدگی ذی مدخل  هستند 
و آن هم رئیس دادگاه است و مطلبی از ناحیه رئیس دادگاه 
نرسیده است. ستایشی افزود: شاید شما پرونده را با پرونده 
خانم الناز محمدی اشتباه گرفتید که از اتهام  همکاری با دولت 
متخاصم تبرئه شد. خبرنگار مجدد پرسید که وکلا گفتند هیچ 
مصداقی برای همکاری موکلشان با دولت آمریکا وجود ندارد و 
نگفتند که تبرئه شدند که سخنگوی قوه قضائیه پاسخ داد: نظر 
وکیل است و مربوط به دادگاه صادرکننده است و دادگاه در مقام 
رسیدگی و اتخاذ تصمیم است. ستایشی درباره احکام صادره در 
خصوص مرگ ۱۷ نفر در البرز به دلیل مصرف مشروبات الکلی 
تصریح کرد: در خردادماه سالجاری ما با یک خبر تاسف بار مواجه 
شدیم و ۱۹۱ در استان البرز به دلیل مسمومیت ناشی از مصرف 
الکل راهی بیمارستان و ۱۷ نفر فوت کردند و به دنبال این موضوع 
دستورات لازم صادر شد و از رئیس دادگستری البرز هم تشکر 
می کنم. وی افزود: دادگاه پس از بررسی های دقیق در پرونده با 
رعایت سرعت و دقت و صحت صدور حکم را انجام داد و براساس 
حکم صادره متهمان ردیف اول تا چهارم در پرونده فوت ۱۷ نفر 
و مسمومیت ۱۹۱ نفر به اتهام افساد فی الارض علیه جنایت 
تمامیت جسمانی افراد به اعدام محکوم شدند. متهمان پنجم 
تا نهم هر یک به ۵ سال حبس تعزیری و متهم دهم به سه سال 
حبس تعزیری و متهم یازدهم به یکسال حبس تعزیری محکوم 
شدند. این حکم  به متهمان و وکلا ابلاغ شده است و در صورتی که 
این افراد نسبت به دادنامه مبادرت به فرجام خواهی کنند، در 
دیوان عالی رسیدگی می شود. سخنگوی قوه قضائیه درباره 
آخرین وضعیت پرونده های جمشید شارمهد گفت: دو فقره 
پرونده در شعبه ۵۵ حقوقی تهرآنکه مربوط به امور بین الملل 
است در رابطه با گروهک تروریستی تندر و جمشید شارمهد 
سرکرده این گروهک تروریستی در جریان رسیدگی قرار دارد 
و در این زمینه دادخواست های متعددی مطرح شده است و به 
دادگاه صالح ارجاع شده است. وی یادآور شد: همچنین حکم 

اعدام شارمهد در پرونده کیفری اش تایید شده است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: ۲ نوع نگاه 
نسبت به انتخابات مجلس دوازدهم وجود 
دارد که هرکدام مبنای یک تفکر هستند و 
تبعا نیز هوادارانی دارند. دیدگاه نخست از سوی 
اصلاح طلبان، اعتدالیون و اصولگرایان میانه رو ها 
مطرح می شود که معتقدند تحت هر شرایطی 
صندوق رای راه حل نهایی است و باید شرایط 
را به سمت و سویی پیش ببریم که همه چیز 
از مسیر صندوق رای حل و فصل شود. ادوار 
انتخاباتی گذشته نیز حداقل نشانگر این بوده که 
این جریانات همواره در انتخابات حضور فعالی 
داشته اند؛ به جز ۲ دوره اخیر که البته در آنها 
حضور حداقلی داشتند. این رویکرد معتقد است 
که روند قانونی حضور در انتخابات بسیار بهتر 
می تواند به حل مشکلات منتج شود. اما رویکرد 
دیگر نگاه تندروها، دلواپسان و جریان خالص ساز 
است که معتقد به حضور حداقلی مردم و 
انتخابات مدیریت شده است که بر پایه آن بتواند 
اهداف و منویات خویش را پیش ببرد. اساسا نیز 
نگاه و نظری به مشارکت گسترده ندارد و خود را 
مصدر تمامی امور و تصمیم گیر می داند. حال 
نکته اینجاست که اگر جامعه به سمت رویکرد 
نخست برود و به حضور در انتخابات رضایت دهد 
احتمال اصلاح وضعیت موجود وجود دارد؛ اما  
در غیر این صورت مطمئنا نگاه دوم انتخابات 
پیش رو را نیز از آن خود خواهد کرد و شرایط از 

حال فعلی نیز سخت تر خواهد شد. 

   انتخابات و چالش های پیش رو 
انتخابات مجلس از اهمیت بالایی برخوردار 
است. این گزاره ای است که از سوی بسیاری از 
چهره های سیاسی اعم از اصلاح طلب و اصولگرا 
مطرح می شود و هر کس به نحوی اهمیت 
نکته را متذکر می شود. اما جالب اینجاست 
که بر خلاف آنکه از اهمیت انتخابات و به 
همان درجه اهمیت حضور و نقش مردم در 
انتخابات گفته می شود در عمل اراده ای برای 
گشایش در زندگی مردم، حل مشکلات جامعه 
و در نهایت ایجاد فضای مساعدتر برای اقناع 
مردم در جهت حضور و مشارکت در انتخابات 
دیده نمی شود. گویی برای عده ای که اتفاقا 
در انتخابات میدان دار هم هستند صحبت از 
مردم، جمهوریت، انتخابات و اینگونه مفاهیم 

بیشتر کارکرد نمایشی و ویترینی دارد و اساسا 
نگاه موثری در جهت تلاش برای برگزاری 
انتخاباتی پرشکوه با حضور حداکثری مردم و 
همه جریان های سیاسی وجود ندارد. چه اینکه 
به قرائت بسیاری از تحلیلگران و سیاسیون 
ماجرای پیش ثبت نام های انتخاباتی نیز به 
همین جهت بود که چهره های ثاثیر گذار 
سیاسی به ویژه از جریان اصلاح طلب نتوانند 
وارد عرصه انتخابات شوند. هر چند که اکنون هم 
معلوم نیست آنهایی که از مرحله پیش ثبت نام 
گذشته اند در مراحل بعدی احراز صلاحیت 
خواهند شد یا خیر. نگرش  سرد فعلی جامعه 
منبعث از ناامیدی و بی اعتمادی نسبت به 
عملکردها، اقدامات و همچنین نگاه مبهم نسبت 
به آینده نیز مزید بر علت شده تا همه چیز درباره 
انتخابات تحت الشعاع قرار گیرد. البته عده ای 
بر این باورند که فضای جامعه در فاصله یکماه 
مانده به انتخابات؛ انتخاباتی می شود و آن زمان 
باید منتظر اقداماتی در جهت ترغیب مردم 
به حضور در انتخابات بود. شاید هم مجموعه 
حاکمیت به این نتیجه برسد که در این انتخابات 
مقداری شرایط را آسان تر گیرد تا افراد بیشتری 
بتوانند به رقابت بپردازند. آنچه مسلم است باید 
تا ۵ ماه آینده شرایط را به درستی رصد کنیم 

تا در نهایت به تحلیل دقیق و درستی نسبت 
انتخابات و مسائل پیرامونی آن دست پیدا کنیم.

 
   صندوق رای راه حل نهایی است

رئیس جمهور دولت های یازدهم و دوازدهم 
در جریان دیدارهای دوره ای خود با فعالان، 
گروه ها و احزاب سیاسی، روز گذشته با اعضای 
کمیته سیاسی حزب کارگزاران سازندگی 
ایران دیدار و گفت وگو کرد. حجت الاسلام 
والمسلمین حسن روحانی در این دیدار گفت: 
فعالیت احزاب نقش مهمی در ایجاد نشاط 
سیاسی دارد. با وجود موانع و سختی ها احزاب 
نباید منتظر تغییر فضای سیاسی باشند، بلکه 
باید پیشگام آن شوند. وی با تاکید بر اینکه 
سکوت و انفعال راه حل نیست، اظهار داشت: 
اگر دلسوز ایران و انقلاب هستیم، باید به جای 
تماشاگری، کنشگری کنیم. اگر در مسیر انقلاب 
شاهد اشتباهاتی بودیم باید نقد و اصلاح کنیم و 
اصلاح فقط از مسیر کنشگری فعال و بازگشت 
به صندوق رای امکان پذیر خواهد بود. سکوت 
منفعلانه و اعتراض خیابانی اگرچه به لحاظ 
ماهیت رفتار با یکدیگر متفاوت هستند، اما 
در نتیجه عمل یکسان هستند. این دو رفتار 
نه تنها چاره ساز نیست که قطعا مخرب و به 

ضرر کشور است. تجربه نشان داده اعتراضات 
خیابانی و یا سکوت منفعلانه هیچ وقت به نتیجه 
نرسیده است؛ کنشگری دقیق و فعال و مشارکت 
سیاسی قطعا امری به مراتب سخت تر از اعتراض 
خیابانی و سکوت منفعلانه خواهد بود. از این 
نظر صندوق رای و انتخابات راه حل نهایی است. 
رئیس جمهور پیشین با بیان اینکه کنارکشیدن 
در شرایط فعلی به نفع آینده کشور و نظام ما 
نیست، افزود: حتی اگر احساس کنیم توان و 
اثرگذاری حرف و کنش ما فقط ۱0 درصد است، 
نباید از آن دریغ کنیم. نقد ما بی تاثیر نیست. 
نگوییم همه چیز در اختیار آن هاست، پس چه 
فرقی می کند ما حرف بزنیم یا نه؟ می بینید که 
وقتی یکی دو نقد در رسانه ها مطرح می شود، 
بازتاب دارد، با وجود اینکه به جای پاسخ، دست 
به تخریب و تهمت می زنند. اگر بدانیم فداکاری 
ما اثر مثبتی برای نظام دارد باید فداکاری کنیم؛ 
این فداکاری یا می تواند همین نقد کردن با وجود 
تخریب شدن باشد و یا مشارکت در انتخابات 
در شرایطی که با هجمه ها و فشارهای مختلف 
مواجه شویم. این کنشگری حتی اگر پرهزینه 
باشد از انفعال بهتر است. روحانی با اشاره به 
نقش مهم احزاب در انتخابات بیان کرد: می دانم 
شرایط واقعا سخت است، اما مهم ترین موضوع 
اقناع مردم به مشارکت در انتخابات است تا 
تجربه دو انتخابات ۱۳۹۸ و ۱۴00 تکرار نشود. 
وی ابراز امیدواری کرد که در ماه های آینده 
تحول خاصی رخ دهد تا مردم را به مشارکت 
گسترده در انتخابات ترغیب کند و اظهار داشت: 
گرچه قانون جدید انتخابات و فرصت محدود 
پیش ثبت نام نامزدهای انتخابات مجلس به ضرر 
روند مشارکت بود اما من امیدوارم که با تلاش 
مسئولان و تحقق شرایط ذکر شده از سوی 
مقام معظم رهبری، شرایط دگرگون شود و 
در این موضوع احزاب وظیفه سنگینی برعهده 
دارند. روحانی یکی از لوازم مشارکت گسترده 
در انتخابات را جلب رضایت مردم عنوان کرد 
و افزود: بهبود نسبی وضعیت معیشت مردم، 
رعایت حقوق شهروندی و کرامت انسانی به ویژه 
درباره زنان، جوانان و دانشگاهیان و توجه به 
مقولات مهمی مانند کاهش نرخ بیکاری و فقر 
و تورم می تواند مردم را به انتخابات و مشارکت 

سیاسی امیدوار کند.
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»آرمان ملی« انتخابات مجلس و چالش های پیش رو   را   بررسی می کند؛

مشارکت در گرو تحقق مطالبات؛ امید و اعتماد 
   حسن روحانی:  کنار کشیدن در شرایط فعلی به نفع آینده کشور و نظام ما نیست

آرمان ملی-  مطهره شفیعی: »پول حلال مشکلات 
است« اما کدام مشکلات؟ برخی تخریب رقیب را مشکلی 
می دانند که با پرداخت پول مرتفع می شود. پول هایی برای 
حمله به مراسم سخنرانی یک رقیب سیاسی یا انتخاباتی، 
پول هایی برای انتشار مطالب علیه مخالفان در رسانه های 
کاغذی و مجازی و در نهایت معنای تمام این اقدامات 

پول پاشی برای خالص سازی است!

   غیرخودی ها هدف اصلی 
روزگذشته بهروز نعمتی، نماینده سابق مجلس، یکی از 
ابزارهای نفوذ و خالص سازی را پول دانست و به خبرآنلاین 
گفت: »مثلا شما فرض کنید که اینها وقتی بخواهند یکی 
را تخریب کنند با این پول می توانند کارهای زیادی بکنند. 
ممکن است رسانه داشته باشند اجیر کنند و پول دهند این کار 
را انجام دهد. ممکن است آدم های مختلفی را اجیر کنند تا این 
حرف ها زده شود. حتما یکی از ابزارهایش بالاخره پول است.« 
این تخریب ها در حد فعالان سیاسی نیست بلکه شامل تخریب 
دولتمردان بر سر کار هم می شود یعنی پول می دهند وزیری 
را تا درجه ای تخریب کنند که مجبور به تغییر او شوند. سعید 
نمکی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی دولت روحانی 
در سال ۹۸ با انتقاد از ایجاد یاس و ناامیدی و تخریب در جامعه، 
اظهار کرد: »عده ای را با اندیشه های مغرض و بیمارگونه 
در کشور داریم که برای تخریب کردن پول می دهند.« این 
انتقادات تنها از سوی وزیر بهداشت دولت روحانی مطرح 
نشد و مجید انصاری، معاون پارلمانی رئیس جمهور آن دولت 
هم با انتقاد شدید از اقدامات تخریبی برخی رسانه ها گفت: 
»متاسفانه از پول بیت  المال ده ها و صدها رسانه از جیب مردم 
تاسیس می شود که شب و روز علیه مردم کار می کنند و برای 
ریختن حیثیت و حرمت استوانه های انقلاب، سرمایه های 
اجتماعی و انسانی کشور مشغول تخریب هستند.« معاون 
پارلمانی روحانی هشدار داده بود: »برخی کانون ها در کشور 

شکل گرفته که بچه های مردم را جمع می کنند و به گونه ای 
شست وشوی مغزی می دهند و بذر کینه و نفرت علیه جریانات 
سیاسی درون نظام و شخصیت های برجسته دینی و انقلابی 
می پراکنند.« انصاری ضمن گلایه شدید از رفتار دوگانه 
صداوسیما در گذشته و حال، از مسئولان رسانه ملی خواست 
در شرایط بسیار دشوار کنونی که دولت و رئیس جمهور با همه 
اخلاص و توان مشغول تلاش و خدمت هستند و با مشکلات 
بی سابقه و سنگین اقتصادی به ارث مانده دست و پنجه نرم 
می کنند، به دولت کمک و از سیاه نمایی و القای ناکارآمدی که 
نتیجه ای جز مایوس کردن مردم یا سلب اعتماد از رسانه ملی 
ندارد خودداری کنند.« یکی از اقدامات خالص سازان استفاده 
از تصاویر است. »آرمان« در سال ۹۵ در گزارشی آورده بود: 
»ظاهرا مخالفان دولت که یکی از بهانه های تخریب آنها القای 
موفق نبودن دولت در موضوع اشتغالزایی است، خودشان دست 
به کار شدند و شغلی به نام »عکس نوشت تخریب روحانی« به 
راه انداختند. برای چنین اقدامی به سبب آنکه نیاز به فرصت 
و انرژی زیادی نیست نباید دستمزد بالایی در نظر گرفته شود 
اما آن طور که »آرمان« خبردار شده است برای آماده سازی و 
انتشار هر یک از این عکس نوشت ها مبلغی پرداخت می شود. 
هدف عکس نوشت سازان هم که مشخص است و درباره شدت 
گرفتن اقدامات آنها تا اردیبهشت ۹۶ نباید تردیدی داشت. 
به طور واضح آنها پول می گیرند تا روحانی رئیس جمهور نشود 
و شاید ستاد روحانی مبلغ بیشتری به آنها پرداخت کند، 

تردیدی در تغییر محل خدمت خودشان نخواهند داشت.«

   پول از کجا تامین می شود؟
اما منبع این پول ها کجاست و چگونه تامین می شود؟ برخی 
از این پول ها شاید از سوی افرادی که درصدد رسیدن به قدرت 
با حذف رقبا هستند، تامین شود. بخشی هم از سوی آنانی 
پرداخت می شود که درصدد القای عملکرد بهتر خود نسبت 
به مسئولان فعلی هستند. سهیلا جلودارزاده فعال سیاسی 

اصلاح طلب منبع این پول ها را نامشخص می داند و درباره 
تخریب پولی روحانی گفته بود: »با پول ها و هزینه های زیاد و 
مبهمی دولت روحانی در حال تخریب است اما مردم حقیقت را 
از کلمات و از رفتارهای آقای روحانی می فهمند و رسانه ها هم 
این وظیفه دارند تا برای اینکه دوباره به روزگار گذشته دچار 

نشوند کمک کنند تا دوباره به آن برهه بازنگردد.«

   تلاش بر عکس خالص سازان!
برخی اوقات حامیان گروه های دلواپس که بعضا برای 
رسیدن به اهداف شان به پول پاشی می پردازند، در تلاش برای 
متهم کردن طرف مقابلی هستند که سال ها برای تخریبش 
تلاش کرده اند. به عنوان نمونه حسین شریعتمداری گفته 
بود: »در جریان فتنه ۸۸ آقای خاتمی از عربستان پول گرفته 
است. مجری می گوید محمدرضا خاتمی تکذیب کرده است. 
آقای شریعتمداری می گوید ایشان با برادرش در آن سفر نبوده 
است و آقای ابطحی حضور داشته است.« محمدعلی ابطحی 
نوشت: »به اطلاع ایشان می رسانم بر خلاف ادعای ایشان من 
هم مثل آقا رضا خاتمی در آن سفر همراه آقای خاتمی نبودم. 
اما بارها از سوی دفتر آقای خاتمی و من این مساله تکذیب 
شده است. حتی یکبار که فرد دیگری قبلا همین اتهام را زده 
بودند از سوی دفتر آقای خاتمی از ایشان رسما شکایت شد که 
متاسفانه رسیدگی به آن پرونده هم گویا متوقف شده است.« 
یا بار دیگر برخی مدعی شده بودند فائزه هاشمی به گروه فشار 
پول می داد که سخنرانی هایش را برهم بزنند تا از این طریق 

محبوب بشود!

بهروز نعمتی: یکی از ابزارهای خالص سازی، پول است

پول بده تا خالص سازی کنیم!
      خالص سازان با پول پاشی  در حال  ردگم کردن هستند

لوایحیکه
اصلهشتادوپنجیمیشوند

میرمحمد صادقی:  برخی حوصله 
ورود به بحث حجاب را نداشتند

اصل هشتاد و پنجی شدن طرح صیانت از 
فضای مجازی و پس از آن استفاده از همین 
اصل قانون اساسی در لایحه حجاب باعث 
شد تا بسیاری به این نتیجه برسند که مجلس 
در برخی مسائل که مبتلا به جامعه است و 
هر تصمیمی در خصوص آن واکنش های 
بسیاری را به همراه خواهد داشت تصمیم 
گرفته به جای اینکه خود راسا در صحن علنی 
به تصمیم گیری بپردازد، طرح ها و لوایح 
چالش برانگیز را در قالب اصل ۸۵ قانون 
اساسی ببرد. هر چند که به قرائت حقوقدانان 
بردن لوایح در قالب اصل ۸۵ نیز آزمایشی است 
و در نهایت نیز باید در صحن علنی بررسی و 
تصویب نهایی شود. حال باید دید مجلس 
بعدی چه برنامه ای در این خصوص و استفاده 

از این اصل خواهد داشت.
 

    بهتر است قانونگذاری همیشه در 
صحن مجلس انجام شود

معاون پیشین قوانین مجلس در خصوص 
استفاده مکرر مجلس از اصل ۸۵ قانون اساسی 
به طور محرمانه برای بررسی لوایح اظهار 
داشت: متأسفانه مجلس ما طی دوره های 
مختلف قانونگذاری، به این دو وظیفه توجه 
کافی مبذول نکرده است. به ویژه در حوزه 
قانونگذاری شاید خیلی حوصله پرداختن به 
جزئیات و قانونگذاری در حوزه های مختلف 
را نداشتند. بنابراین مثلا قوانین بسیار اساسی 
و مهم و مادر در طول تاریخ قانونگذاری بعد از 
انقلاب، اصل هشتاد و پنجی و به جای اینکه 
در صحن مطرح شوند در کمیسیون مطرح 
شده اند، گاهی وقت ها هم دوران آزمایشی 
مکررا تمدید شده است، به عنوان مثال قانون 
مجازات اسلامی همین حالت آزمایشی و 
اصل هشتاد و پنجی را برای بیش از ۲۵ سال 
پیدا کرده بود. همین طور، قانون آیین دادرسی 
کیفری، قوانینی که خیلی جنبه مادر دارند و 
باید به آن توجه ویژه ای در مجلس و پارلمان 
شود برای مدت ها اصل هشتادوپنجی شدند. 
حسین میرمحمد صادقی افزود: در رابطه با 
طرح یا لایحه ای که راجع به حجاب است 
هم، این موضوع برمی گردد به آن سلیقه کلی 
مجلس که حوصله ورود به این معضلات 
راجع به قانونگذاری را ندارد و این را در اختیار 
کمیسیون ها می گذارد، یعنی مجلس ما بیشتر 
مجلس سیاسی است تا مجلس قانونگذاری 
که به وظایف اصلی خودش بپردازد. البته 
خود اصل هشتاد و پنجی شدن الزاما چیز 
بدی نیست و ممکن است فرصتی باشد برای 
بررسی بهتر که در صحن مجلس، با توجه به 
تعدد نمایندگان، بررسی قانون مقداری مشکل 
است، اما در هر حال نباید این موضوع تبدیل به 
روندی شود که مدام تکرار می شود. بهتر است 
همه قوانین بیایند در صحن مجلس مطرح 
شوند و نمایندگان مختلف اظهارنظر کنند و 
بعد تبدیل به قانون شوند. معاون تقنینی سابق 
مجلس بیان کرد: البته همان طورکه گفتم، 
خود اینکه قانون اصل هشتاد و پنجی شود، 
خیلی چیز نادرستی نیست، به شرط اینکه 
فقط به موارد بسیار ضروری و حساس بسنده 
شود و سایر موارد در قالب همین وظیفه اصلی 
مجلس، یعنی قانونگذاری در صحن مجلس 
قرار بگیرد. البته طبق اصل ۸۵ هم قوانین به 
طور آزمایشی تصویب می شود و برای دائمی 
شدن باید به هرحال به صحن علنی مجلس 
بیاید، اما به هر حال من هم فکر می کنم این 
جزو مواردی است که شاید اگر آن را در قالب 
آن استثنائات نمی بردیم و در صحن علنی 
مجلس به طور طبیعی مطرح می شد بهتر بود 
هر قدر هم بنا بود طول بکشد، اشکالی ندارد، 
مگر مجلس چه کاری مهم تر از قانونگذاری 

دارد، شاید این بیشتر به مصلحت بود. 

    مردم در ردصلاحیت آیت ا... 
هاشمی و علی لاریجانی قانع نشدند

نحوه  در خصوص  صادقی  میرمحمد 
عملکرد شورای نگهبان بیان کرد: شورای 
نگهبان را نباید در دوره های مختلف یک 
طور مورد قضاوت قرار دهیم. این هم درست 
است که واقعا شورای نگهبان در مواردی از هر 
دو جناح افراد شاخصی را ردصلاحیت کرده 
یا صلاحیت شان را احراز نکرده است. مثلا 
مرحوم شیخ صادق خلخالی و مرحوم زواره ای 
که به جناح های مختلف وابسته بودند توسط 
شورای نگهبان هر دو ردصلاحیت شدند. 
بنابراین شاید واقعا نتوان نگاه جناحی را به 
شورای نگهبان نسبت داد، اما نگاه سلیقه ای 
را به نظر من می شود به شورا نسبت داد. وی 
ادامه داد: در مورد رد صلاحیت مرحوم آیت ا... 
هاشمی تردید جدی دارند که چرا ایشان باید 
به دلایلی که مشخص نشد، به دنبال جلسه ای 
که مثلا وزیر وقت اطلاعات به شورای نگهبان 
می رود و یک حرف هایی می زند که مصلحت 
نظام چنین است و چنان نیست شورای 
نگهبان این تصمیم را بگیرد. این دخالت 
در صالحیت های جاهای دیگر است اینکه 
هر مرجع و نهادی سعی کند صالحیتش را 
گسترش دهد، به نظر من خطر بسیار بزرگی 
است. این حقوقدان اضافه کرد: همین طور، 
راجع به ردصلاحیت آقای علی لاریجانی 

واقعا مردم قانع نشدند. 

انسجام جامعه از 
درون خانواده 

آغاز می شود

رئیس جمهور در سازمان ملل به مسائل مختلفی پرداخت 
که یکی از این مسائل مورد اشاره حمایت از بنیان خانواده 
و جایگاه خانواده بود. در این خصوص یک نماینده مجلس 
بیان کرد: امروز کوچک ترین جامعه ای که وجود دارد، 
خانواده است. هرچه ما به خانواده اهمیت دهیم، آثار آن به 
جامعه شهری و روستایی نیز منتقل می شود. انسجام یک 
جامعه از درون خانواده آغاز می شود. محمدصالح جوکار 
تاکید کرد: خانواده رکن مهمی در جامعه است. ارزش های 
والایی در خانواده خلق می شود و سپس در روح جامعه 

دمیده می شود. 

توصیه رهبری 
به دولت و 

مجلس 

لایحه برنامه هفتم توسعه میان دولت و مجلس به محل 
چالشی تبدیل شده است که به نظر می رسد اخیرا با نشست 
میان رئیس جمهور و رئیس مجلس به نتایجی رسیده است. در 
این راستا سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه هفتم بیان کرد: مقام 
معظم رهبری تمامی سال ها بر رعایت قانون تاکید کرده اند پس 
این موضوع جدیدی نیست؛ این بار براساس گلایه دولت درباره 
برنامه هفتم توسعه، رهبری به مجلس و دولت برای رعایت اصول 
قانون اساسی در برنامه هفتم توصیه داشتند. محسن زنگنه گفت: 
البته که ما گلایه دولت را جواب دادیم مبنی بر این که مقداری 

بزرگنمایی شده و زاویه نگاه دوستان متفاوت است.
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قیمتتخممرغارزانمیشود؟
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغداران میهن با اشاره به افزایش 
هزینه های تولید و درخواست اصلاح قیمت این کالا از اعلام 
نرخ جدید تا پایان هفته خبر داد. به گزارش همشهری آنلاین، 
حمیدرضا کاشانی گفت: قیمت کنونی هر کیلو تخم مرغ درب 
مرغداری ۴۵ تا ۴۶ هزارتومان است که کماکان به دلیل مازاد 
عرضه کمتر از نرخ مصوب عرضه می شود. به گفته او، با توجه 
به افزایش هزینه های تولید، خواستار اصلاح قیمت هرکیلو 
تخم مرغ درب مرغداری به نرخ ۵۷ هزار و ۸00 تومان شدیم 
که خوشبختانه معاونت امور دام با پیشنهاد ما موافقت کردند 
و همواره قول دادند که تا پایان هفته نرخ جدید اعلام می شود. 
کاشانی از تولید روزانه ۳ هزار و ۴00 تا ۳ هزار و ۵00 تن تخم 
مرغ خبر داد و افزود: با احتساب مصرف داخل ۲00 تا ۳00 تن 
از این میزان مازاد بر نیاز کشور است که به بازارهای هدف صادر 
می شود. رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغداران میهن درباره 
آخرین وضعیت صادرات تخم مرغ گفت: از ابتدای سال تاکنون 
بیش از ۸۵ هزار تن محصول تخم مرغ به ارزش ۱00 میلیون 
دلار به کشورهای هدف ازجمله عراق، افغانستان، قطر، عمان و 
ترکمنستان صادر شده است. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، 
او با بیان اینکه مشکلی در عرضه تخم مرغ نداریم، بیان کرد: با 
توجه به مشکلات تامین کنجاله سویا انتظار می رود که این چالش 

هرچه سریع تر رفع شود تا شاهد از دست دادن گله ها نباشیم. 

بانکهابهزودیدستهبندیمیشوند
رئیس  کل بانک مرکزی گفت: بانک ها به زودی در قالب 
فعالیت های تخصصی اعم از تجاری، توسعه  ای، قرض الحسنه، 
جامع و انواع دیگر بانک های تخصصی، دسته  بندی خواهند شد 
و اساسنامه آنها نیز در همین چارچوب تغییر می کند. محمدرضا 
فرزین در جلسه مشترک با مدیران عامل بانک ها با اشاره به 
مزایای تخصصی شدن بانک ها تصریح کرد: هر بانکی نمی تواند 
هر فعالیتی داشته باشد و بانک های توسعه ای،  تجاری و قرض 
الحسنه در حوزه فعالیت تخصصی تعریف شده باید فعال باشند و 
حتی تعدادی بانک جامع هم که وجود دارند باید براساس عقود 
مشخص و تفکیک شده در هریک ازاین حوزه  ها فعال باشند. 
رئیس کل بانک مرکزی موضوع بنگاهداری بانک ها را از دیگر 
مشکلات شبکه بانکی عنوان کرد و افزود : در این زمینه نمی  
توان نسخه واحدی برای تمامی بانک ها تجویز کرد و باید برای 
هر بانک متناسب با حوزه کاری آن، شرایط تعریف شود، اما در 
عین حال، فعالیت بنگاهداری بانک های تجاری قابل قبول نیست 
و باید با فروش بنگاه ها، از بنگاهداری خارج شوند. به گزارش 
ایسنا، فرزین در ادامه این جلسه نظارت بر مصرف اعتبارات را از 
دیگر اولویت های نظارت بانک ها بر گیرندگان تسهیلات دانست 
و افزود:  هم اکنون نظارت منسجمی بر مصرف اعتبارات بانک ها 
وجود ندارد؛ به طوری که در برخی موارد تسهیلات دریافتی صرف 
مواردی غیر از هدف تسهیلات گرفته شده می شود و نظارت ها 
باید به گونه ای باشد که پول در فعالیتی که با آن هدف تسهیلات 

را دریافت می کند صرف شود. 

اخطارعجیببرایمتقاضیانمسکنملی
اداره راه و شهرسازی استان تهران )جنوب غرب( با ارسال 
پیامکی عجیب به متقاضیان نهضت ملی مسکن به آنها هشدار 
حذف از این طرح ملی را تا ۲0 مهرماه ۱۴0۲ داد. به گزارش 
همشهری آنلاین، راه و شهرسازی استان تهران )جنوب غرب( با 
ارسال پیامک به متقاضیان نهضت ملی مسکن به آنها در خصوص 
حذف این پروژه ملی در صورت عدم واریز ۲۴0 میلیون تومان تا 
۲0 مهر هشدار داد. متن پیام مذکور به شرح زیر است؛ » اخطار 
حذف از پروژه،  به علت عدو واریز آورده اعلامی: متقاضی محترم 
نهضت ملی مسکن آقا/خانم... ؛ عدم واریز سهم آورده موجب 
 توقف پروژه شده است. چنانچه تا تاریخ ۱۴0۲/0۷/۲0 ساعت

 00: 00 مبلغ ۲/۴00/000/000 ریال به شماره حساب... واریز 
نکنید از پروژه حذف شده و جایگزینی برای شما انتخاب خواهد 
شد.«به گزارش تسنیم، یکی از متقاضیانی که این پیامک برای او 
ارسال شده گفت: حدود ۳ سال قبل اولین واریزی را برای طرح 
اقدام ملی یا همان نهضت ملی مسکن کنونی داشتم و تا امروز 
۱۵0 میلیون تومان را واریز کرده ام و متوجه نمی شوم چرا برای 
بنده که آورده را تقریباً به موقع واریز کرده ام این پیامک ارسال 

شده است. 

افزایشقیمتبنزینمنتفیشد
محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
اعلام کرد که افزایش قیمت بنزین یارانه ای منتفی شده است. به 
گزارش خبرآنلاین، او درگفت وگوی تلویزیونی تاکید کرد: )در 
برنامه هفتم توسعه( اولا دولت اجازه دارد تعیین کند که یارانه را 
به اشخاص ارائه دهد یا به خودرو؛ همچنین اینکه مقدار بنزین 
یارانه ای چند لیتر باشد نیز در اختیار دولت است اما در هر صورت 

باید قیمت بنزین ثابت بماند. 

چهخودروهاییدرمرحلهسوم
طرحیکپارچهعرضهمیشود؟

مدیرعامل سایپا از عرضه جدید خودرو در مرحله سوم طرح 
یکپارچه خبر داد همچنین او در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
آیا سایپا قصد ورود به طرح فروش یکپارچه خودرو در مرحله 
سوم را دارد یا خیر؟ گفت: قصد داریم خودروی شاهین اتومات 
را از طریق سامانه برای پیش فروش قرار دهیم. انتظار داریم 
۴0 هزار خودرو را از سامانه متمرکز پذیرش کنیم. در مهرماه 
خودروی جدید اطلس را در سامانه خواهیم داشت که قیمت 
آن نیز مشخص و ابلاغ شده است. انتظار داریم که حداقل ۳0 
تا ۳۵ هزار متقاضی برای آنها جذب کنیم. همچنین در آبان ماه 
خودروی جدید سهند را در سامانه فراخوان خواهیم کرد؛ 
خودرویی که با برند پارس خودرو عرضه خواهد شد. به گزارش 
ایسنا، تیموری در پاسخ به این سوال که این خودروهای جدید 
قرار است جایگزین کدام یک از محصولات سایپا شود؟ افزود: در 
گروه ساپیا تنوع محصول کمی داشتیم به خصوص که خردادماه 
سال گذشته سازمان استاندارد دستور توقف تولید تیبا ۱، تیبا 
۲ و ساینا را صادر کرد و همین موضوع باعث کاهش تنوع شده 
بود. بنابراین بر توسعه محصولات متمرکز شدیم. در سواری و 
تجاری حجم محصولات خوبی وجود دارد. امسال ۸ محصول 

جدید عرضه خواهیم کرد. 

اخبار

سرخشدناینشاخصهادر
بازاربورس

آرمان ملی: بازار سهام روز گذشته روند 
متعادل منفی از خود به جای گذاشت و نسبت 
به روزهای قبل کمی صعود را تجربه کرد اما 
همچنان خریداران روز خوبی را تجربه نکرده و 
اکثر شاخص ها به رنگ سرخ درآمدند. شاخص 
کل بورس تهران در پایان معاملات دیروز 
با ۱۷ هزار و ۳۱۵ واحد کاهش در ارتفاع 
۲ میلیون و ۱0۱ هزار و ۳۱ واحدی ایستاد 
و شاخص هم وزن با ۵۱۹۱ واحد کاهش به 
۷۱۶ هزار و ۵۹۶ واحد و شاخص قیمت با 
۲۹۴۹ واحد کاهش به ۴0۷ هزار و ۱۸۱ واحد 
رسید همچنین در معاملات بورس تهران، 
بیش از ۷ میلیارد و ۷۴۸ میلیون سهم، حق 
تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۵۲ هزار و ۲۶0 
میلیارد ریال معامله شد. ملی  صنایع  مس  
ایران  )فملی( با ۱۸۷۹واحد، فولاد مبارکه 
اصفهان )فولاد( با ۱۱۳۸ واحد، پالایش نفت 
اصفهان )شپنا( با ۱0۳۴ واحد، سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی )شستا( با ۱0۲۴ واحد و 
پالایش نفت بندرعباس )شبندر( با ۸۱۴ 
واحد بیش ترین تاثیر منفی بر شاخص بورس 
داشتند. سرمایه  گذاری شاهد )ثشاهد( با ۱۹۷ 
واحد، سرمایه گذاری گروه توسعه ملی )وبانک( 
دشتستان  سیمان  صنایع  ۱۸۶واحد،  با 
)سدشت( با ۹۳ واحد و زامیاد )خزامیا( با ۷۳ 
واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند. 
بر پایه این گزارش، تامین سرمایه کاردان 
)تکاردان(، سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شستا(، ایران خودرو )خودرو(، حمل و نقل 
بین المللی خلیج فارس )حفارس(، شرکت 
سرمایه گذاری ایران خودرو )خگستر( و زامیاد 
)خزامیا( در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند 
همچنین شاخص فرابورس نیز دیروز۱۸۱ 
واحد کاهش داشت و به ۲۶ هزار و ۶ واحد 
رسید. در این بازار بیش از ۸ میلیارد و ۲0۹ 
میلیون برگه سهم و اوراق مالی داد و ستد شد. 
پلیمر آریا ساسول )آریا(، پتروشیمی تندگویان 
)زاگرس(،  زاگرس  پتروشیمی  )شگویا(، 
سرمایه گذاری صبا تامین )صبا(، ایران خودرو 
دیزل )خاور( بیش ترین تاثیر منفی را در 
شاخص فرابورس داشتند و بانک دی )دی(، 
مولد نیروگاهی تجارت فارس )بمولد(، توسعه 
فن افزار توسن )فن افزار(، فرابورس ایران 
)فرابورس( و ایران خودرو دیزل )خاور( در 
نمادهای پرُتراکنش فرابورس قرار داشتند. 
نمادهای فملی و کگل بیش ترین تاثیر منفی را 
بر روی شاخص کل و نمادهای رمپنا و خزامیا 
بیش ترین تاثیر مثبت را بر روی شاخص کل 
گذاشتند و شاخص کل هم وزن نیز در پایان 
معاملات امروز با رشد 0. ۱۱ درصدی همراه 
شد همچنین ارزش معاملات خرد بازار سهام 
در پایان معاملات به ۴000میلیارد تومان 
رسید. از این مقدار، ۲۲00میلیارد تومان 
متعلق به بازار بورس، ۱۳00میلیارد تومان 
متعلق به فرابورس و ۵۳0میلیارد تومان متعلق 
به صندوق های سهامی بوده است و در پایان 
معاملات دیروز حقیقی ها ۱۶۲ میلیارد پول از 

بورس خارج کردند.

اینخودرو۵0میلیونتومان
ارزانشد

قیمت خودرو روز گذشته از وضعیت یکسانی 
برخوردار نبود و در بازار خودروهای داخلی، 
افت و خیز و ثبات قیمتی به چشم می خورد 
اما در بازار خودروهای مونتاژی افت های نسبتاً 
سنگین دیده می شد. این افت بیشتر در بازار 
خودروهای مونتاژی، می تواند به دلیل انتشار 
اخبار مبنی بر واردات بیشتر خودروی چینی 
باشد که در چند روز گذشته خبر ورود بستیون 
T۷۷ به گمرک از سوی گروه بهمن و ثبت 
سفارش جک T۹ از سوی کرمان موتور به گوش 
می رسد که درصورت ورود این محصولات 
به کشور، می تواند بازار خودروهای مونتاژی 
 G را به شدت تحت تأثیر قرار دهد. شاهین
که خودروی لوکس سایپا در حال حاضر به 
شمار می رود، نسبت به روز گذشته تنها دو 
میلیون تومان گران تر و با نرخ ۵۸۷ میلیون 
تومان خرید و فروش می شود. رانا پلاس ایران 
خودرو نسخه فیس لیفت پژو ۲0۶ صندوق دار 
محسوب می شود که همانند شاهین سایپا، با 
دو میلیون تومان افزایش قیمت وارد کانال ۵0۶ 
 LX TU۵ میلیون تومان شده است و پژو پارس
از محبوب ترین خودروهای داخلی بازار بوده که 
پنج میلیون تومان ارزان تر از روز گذشته و با نرخ 
۶۲۳ میلیون تومان معامله می شود. دنا پلاس 
۶ دنده توربوشارژ قوی ترین خودروی داخلی 
به شمار می رود که تنها سه میلیون تومان افت 
قیمت داشته و به قیمت ۷۳۲ میلیون تومان 
رسیده است. روز گذشته قیمت خودروهای 
مونتاژی از افت چشم گیری برخوردار است، به 
طوری که جک J۴ آپشنال یکی از ارزان ترین 
خودروهای مونتاژی بازار محسوب می شود که 
حدود ۱۵ میلیون تومان نسبت به روز گذشته 
ارزان تر شده و با قیمت ۷۳۵ میلیون تومان 
 S۵ خرید و فروش می شود همچنین هایما
اتوماتیک ۶ سرعته محصولی از شرکت ایران 
خودرو است که رکورددار افت قیمت در بازار 
خودروهای مونتاژی نیز به شمار می رود. این 
کراس اوور چینی از آغاز معاملات امروز حدود 
۵0 میلیون افت قیمتی داشته و وارد کانال یک 

میلیارد و ۱۶0 میلیون تومان شده است. 

    آرمان ملی: اعِمال سیاست های متفاوت در حوزه مسکن 
به تصمیم گیری های متنوعی در این حوزه انجامیده است که 
بیشتر از آنکه برنامه ریزی در این حوزه تلقی شود شبیه خرید 
زمان بیشتر برای گذشتن از بحرانی است که گویا سررشته آن 
از دست همگان خارج شده است، به طوری که وعده ساخت 
یک میلیون واحد مسکونی در اوایل دولت رئیسی به قدری دور 
از ذهن و غیرعملیاتی بود که حتی فرصتی برای تحقق و به بار 
نشستن وعده های دولتمردان گذشته در قالب مسکن مهر را 
نیز نیافت و فقط به اعلام نظرات و تصمیمات مختلف مسئولان 
و صحبت های اخیرمهرداد بذرپاش، وزیر مسکن منتهی شد که 
منکر سیاست ها اعم از ساخت خانه ۲۵ متری و مسکن متری و 
فروش در بورس شد. ازسوی دیگر کارشناسان معتقدند فروش 
مسکن در بورس و مسکن متری و... سیاست های اشتباهی 
است که فقط به تورم بیشتر و بیمار کردن بیشتر اقتصاد کشور 
دامن می زند. این درحالی است که صاحب نظران معتقدند 
ایران از نظر داشتن ظرفیت های مورد نیاز برای ساخت 
مسکن هیچ چیزی کم ندارد بلکه آنچه که در این میان چالش 
محسوب می شود فقدان مدیریت و نبود ابزارهای نظارتی برای 
قیمت گذاری در حوزه مسکن است که به ارائه راهکارهایی 
مانند فروش زمین در بورس و خرید و فروش متری مسکن و... 

انجامیده است. 
 سهم بازار مسکن از اموال آزادشده، صفر

مجید گودرزی، کارشناس مسکن در این خصوص به »آرمان 
ملی« گفت: با آزادسازی  دارایی های بلوکه شده همه حوزه های 
اقتصادی در انتظار بهبود وضعیت خویش هستند تا چالش ها و 
خسارات موجود وضعیت بهتری پیدا کنند، بازار مسکن نیز از 
این قاعده مستثنی نیست و به همین دلیل نیز متقاضیان در حال 
رصد بازار هستند تا بتوانند از این گذر به آنچه مدنظر خود هست 
دست یابند همچنین مشکلات حوزه مسکن در همه بخش های 
ساخت و ساز و اجاره و ساخت نهضت ملی مسکن همچنان ادامه 
دارد و مشکل اصلی هم تامین مالی است، با وجود اینکه بانک ها 
همگی متعهد به واگذاری تسهیلات شده بودند، اما اکثراً از این 
تعهد خود خلف وعده کردند البته با توجه به شرایط موجود 
پیش بینی می شد که چنین مشکلی پیش  آید، چون با توجه به 
جهش ۱00 درصدی بازار مسکن و مصالح ساختمانی و... ساخت 
و ساز با شرایط موجود دیگر صرفه اقتصادی نداشته و با تورم ۵0 
درصدی نمی توان به تعهدات خود به صورت یکسان پاسخ داد. 
 پارادوکس وعده ساخت یک میلیون واحد مسکونی

او درباره تعهد ساخت یک میلیون واحد مسکونی از سوی 
دولت رئیسی گفت: از ابتدا هم دادن این وعده  کارشناسی 
نبود، چرا که با روند فزاینده تورمی که در کشور وجود دارد هیچ 
سرمایه گذار داخلی به زیر بار تعهد ساخت مسکن در چنین 
شرایط بحرانی نمی رود اما استفاده از سرمایه گذار خارجی 
مانند چینی ها که با وجود تمام مخالفت هایی که در این حوزه 
وجود دارد معقول تر به نظر می رسد، چرا که با وجود تحریم ها 
و مطالباتی که ایران از کشور چین داشت و دارد منطقی است 
که ساخت و ساز را به این کشور با نظارت دقیق واگذار می کرد 
اما آنچه که به هیچ وجه نباید فراموش کرد این است که حتی 
در صورت تحقق چنین طرحی مجلس و دولت نباید دایره 
قیمت گذاری مسکن را بدون نظارت و در حیطه اختیارات 
پیمانکار خارجی قرار دهند، چراکه در آن صورت چالش های 

بازار مسکن صدچندان خواهد شد. 
 راهکار ورود پیمانکار خارجی به بازار مسکن

گودرزی ورود پیمانکار خارجی به حوزه مسکن کشور را مثبت 
ارزیابی و بیان کرد: ورود شرکت ها و پیمانکاران خارجی به حوزه 
ساخت و ساز داخلی پیش از این با موفقیت عملیاتی شده بود 
و شرکت های ترک به این بازار وارد شده بودند و پروژه هایی را 
با نتیجه مطلوب اجرایی کرده اند، از این رو چنانچه چینی ها 
که سابقه مناسبی در بخش ساخت و ساز دارند با نظارت کامل 
مجلس و دولت به کشور وارد حوزه ساخت و ساز شوند، علاوه بر 
ایجاد اشتغالزایی در کشور می توانند باعث رونق ساخت و ساز 
و رفع نیاز در این زمینه شوند. این کارشناس معتقد است: در 
حوزه ساخت مسکن و یافتن زمین با توجه به وسعت جغرافیایی 
مطلوب ایران مشکلی نداریم، بلکه آنچه چالش تلقی می شود 
فقدان مدیریت و عدم تعهد به تکالیفی است که به حوزه های 
مختلف محول شده است که قابل اجراست و بازار مسکن و 
کاهش سوداگری در این بازار نیازمند قوانین مدونی با اعتبار 
۷ تا ۲0 ساله است تا بتوانیم بر مشکلات این حوزه فائق آئیم 
اما تاکنون در هیچ کدام از برنامه های توسعه برنامه ای مدون و 
کامل تدوین نشده است که به طور کامل به مرحله اجرا درآید و 
همه نهادهای به وظایف خود عمل کنند، این در حالی است که 
ظرفیت ها و پتانسیل های خوبی در این بخش در مقایسه با دیگر 
کشورها مانند آلمان و... در ایران موجود است، اما گویا دست های 
پشت پرده این بازار را به سمت ناکارآمدی هدایت می کند و در 
حقیقت می توان گفت که در حال حاضر بنگاهداران و دلالان 
بیشتر از مسئولان این بازار را هدایت می کنند و فرمان اداره آن 

را در دست دارند. 
 ضرورت ورود به حوزه قیمت گذاری مسکن 

او اضافه کرد: در برنامه هفتم توسعه باید دولت نظارت جدی 
در خصوص برنامه های مالیاتی از خانه های خالی داشته باشد و 
حتماً در بابِ قیمت گذاری ورود پیدا کند تا بتواند ثبات و سامانی 
به این بازار مانند آنچه در آلمان و اکثر کشورهای اروپایی شاهد 
هستیم در غیراین صورت بازار مسکن چنان غیرقابل کنترل 

می شود که هیچ چیز میدان دار آن نخواهد شد. گودرزی 
توضیح داد: کشورهای مانند آلمان، ثبات چندین ساله و طولانی 
مدت خود را مدیون کنترل قیمت گذاری مسکن توسط دولت 
و همچنین ورود ان جی او ها به بازار مسکن است، اما در ایران 
آنچه که بازار مسکن را کنترل می کند، مشاوران املاک هستند 
در حالی که چنانچه مدیریت صحیحی در این زمینه انجام شود 
حتی اگر یک درصد از زمین های مناسب کشور به هر فرد تعلق 

گیرد، رفاه همگان در حوزه مسکن تامین خواهد شد. 
 آسیب های  فروش متری مسکن و خرید و فروش 

در بورس
او درباره فروش متری مسکن و همچنین در بورس گفت: این 
طرح ها گره ای از بازار مسکن را نمی گشاید بلکه راهی غیرعادی 
برای درآمدزایی را باز می کند خود باعث می شود این بازار به 
تلاطم و افزایش تورم بیشتری برسد که به نظر می رسد که 
پشت این سیاست های کسانی قرار دارند که در اندیشه کسب 
منافع بیشتر هستند. این گزارش حاکی است آنچه که مشهود 
است بازار مسکن بخشی تفکیک ناپذیر از اقتصاد کشور است 
که پیش از اصلاح آن نیاز به ثبات و اصلاح متغیرهای کلان 
اقتصادی است و متعادل ساختن میزان عرضه و تقاضا در 
این بازار است که البته باید همراه با نظارت و برنامه ریزی های 
دقیق در این حوزه همراه باشد، چراکه در صورت فقدان برنامه 
ریزی و سیاست گذاری های صحیح، حتی با وجود در اختیار 
داشتن سرمایه و وجود سرمایه گذاران مناسب، باز هم این بازار 
به سرمنزل مقصود نخواهد رسید و هر گونه سیاست گذاری 
در این حیطه، حکمِ مسکنی را خواهد داشت که فقط شاید 
نمای این بازار را بهبود بخشد و پایه و پی ریزی بازار مسکن را با 
قدرت تخریبی بیشتر بر جای خواهد گذاشت که در این میان 
قطعاً استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی در حوزه مسکن 
با نظارت دولت بدون اعِمال سیاست های دستوری مستقیم 
می تواند این بازار را به سمت عرضه مناسب متناسب با تقاضا 
هدایت کند تا شاید همزمان و همراه با دیگر بخش های اقتصادی 

کشور این حوزه نیز سامان یابد. 

 »آرمان ملی« به بررسی دلایل بازار نابسامان ساخت و ساز می پردازد؛ 

درمان بازار مسکن با پیمانکار خارجی؟
   کلاهبرداری فروش متری مسکن و خرید و فروش در بورس

  وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه با 
تقاضایی که در بازار وجود دارد، عرضه و تقاضا 
همخوانی ندارد و کمبود بلیت وجود دارد؛ 
گفت که به همین دلیل توسعه ناوگان ریلی 
را در دستور کار قرار داریم اما در عین حال 
نظارت بر بازار و مقابله با سوداگری هم اهمیت 
دارد. مهرداد بذرپاش در مراسم افتتاحیه 
دهمین نمایشگاه حمل ونقل ریلی بیان کرد: 
ما در دولت اعتقاد داریم که زیرساخت اصلی 
توسعه اقتصادی از مسیر حمل ونقل می گذرد و 
صنعت ریلی مهم ترین صنعت حمل ونقل برای 
توسعه کشور است. در واقع هدف گذاری برای 
رشد ۸ درصدی در لایحه برنامه هفتم توسعه 
بدون توسعه صنعت ریلی بسیار سخت است و 
برای رسیدن به این نرخ رشد مصوب به توجه 
جدی سرمایه گذاری و حمایت از مجموعه های 
داخلی نیاز داریم. وی با بیان اینکه میزان 
داخلی سازی و تکنولوژی شرکت ها برای ما 
خوشحال کننده است، گفت: در حال حاضر 
دو سوم تمام قطعات مورد استفاده از صنعت 
ریلی در داخل تولید می شود و آن یک سوم هم 
یا مقرون به صرفه نبوده یا در مسیر داخلی سازی 
آن قرار داریم و با برنامه ریزی درست می توانیم 
همه تجهیزات را در داخل تولید کنیم و اگر 
مقرون به صرفه باشد، از مکمل های وارداتی 
استفاده می کنیم. وزیر راه و شهرسازی با 
اشاره به اقدامات ریلی در دولت در بخش 
شبکه و ناوگان بیان کرد: در حوزه شبکه 
تکمیل کریدورهای شمال جنوب و شرق به 
غرب کشور را در دستور کار داریم و از همه 
توانمان استفاده می کنیم؛ البته با محدودیت 
منابع مواجه هستیم، اما با وجود محدودیت ها 
ادامه می دهیم. مقام معظم رهبری هم در 
همه جلسه هایشان به تکمیل گذرگاه های 
اصلی تاکید می کنند. بذرپاش ادامه داد: در 
کریدور شمال به جنوب شرق کشور که از 
چابهار به زاهدان و در ادامه، زاهدان به یونسی 
و بیرجند بود، عملیات اجرایی بخش شمالی 

یعنی کریدور زاهدان به یونسی در چند هفته 
گذشته آغاز شده است و نحوه کار و تامین 
منابع به پیمانکاران ابلاغ شده است؛ قطعه 
چابهار به زاهدان بیش از ۶۵ درصد پیشرفت 
دارد و همه تلاشمان را می کنیم که تا پایان 
دولت به بهره برداری برسد. قطعه خاش به 
زاهدان به بهره برداری رسیده، قطعه چابهار به 
خاش هم به واسطه تونل ها دشوار بوده است و 
مراحل روسازی و ریل گذاری برای آن در حال 
انجام است. این خط ریلی بسیار راهبردی 
و اقتصادی است  و اتصال آن به بندر چابهار 

بسیار اهمیت دارد. 
 در آستانه قرارداد نهایی با هند در 

بندر چابهار
وی با بیان اینکه برای بندر چابهار در 
آستانه قرارداد نهایی با هند هستیم، گفت: 
این ظرفیت سرمایه گذاری بسیار خوبی است 
که این بندر را به این خط ریلی راهبردی 
متصل می کند و می تواند ظرفیت اقتصادی 
خوبی برای ایران داشته باشد؛ ایران کشور 
فرصت های لجستیکی و ترانزیتی است و ما در 
دولت برنامه های زیادی داریم و تجهیز منابع 
می کنیم و همه تلاش خود را به کار می گیریم. 
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به تکمیل کریدور 
شمال به جنوب مرکزی کشور گفت: این 
کریدور از بندر شهید رجایی در بندرعباس 
آغاز می شود و به تهران می آید و در رشت به 
اتمام می رسد. در این راستا مسیر رشت به 
کاسپین دو ماه آینده به بهره برداری می رسد و 
عملا کشور از طریق خط ریلی از دریای جنوب 
به دریای شمال متصل می شود که از آرزوهای 
دیرین بوده و می توان کالا را از طریق دریای 
خزر در شمال به دریاهای آزاد در جنوب کشور 
برد. درهمین مسیر دوخطه کردن قطعات 
باقی مانده هم در دستور کار قرار دارد. تلاشمان 
این است تا پایان دولت بتوانیم همه مسیر 
را دوخطه کنیم که امیدواریم منابع مالی به 
ما اجازه دهد. بذرپاش ادامه داد: در کنار آن، 

مسیر رشت به آستارا است و قراردادی که با 
روسیه بسته شده و اگرچه چندین سال مورد 
بحث بود، اکنون عملیات آن آغاز شده است. 
البته در طول اجرا ممکن است در نحوه اجرا 
تغییراتی داشت باشد اما رشت به آستارا که ما 
را به شمال و آذربایجان هم وصل خواهد کرد، 
در حال اجراست تا کریدور مرکزی شمار به 

جنوب به اتمام برسد. 
 آغاز پروژه شلمچه - بصره 

وی همچنین با اشاره به کریدور شرقی 
غربی کشور بیان کرد: این کریدور از سرخس 
به مشهد، تهران و تبریز و مرز رازی ما خواهد 
بود که با کشور ترکیه توافقاتی را در دستور کار 
داریم که این خط را توسعه دهیم؛ هم افزایش 
ظرفیت این خط است و هم سایر بخش هایی 
که در خطوط شرقی غربی در بخش جنوبی 
کشور در حال تکمیل هستیم و توافقات خوبی 
با کشورهای همسایه داریم؛ آخرین توافق 
مربوط به قطعه شلمچه- بصره بود که پروژه 
سالیان دراز است و نیم قرن در داخل کشور 
درباره آن صحبت شده اما به نتیجه نرسیده 
بود، اما از بعد از عید همت مضاعفی در دولت 
برای آن خرج شد و جلسات مکرر با طرف 
عراقی داشتیم و با همت نخست وزیر عراق  و 
منابعی که در این کشور تعیین شد، عملیات 
اجرایی آن آغاز شد. وزیر راه و شهرسازی 
با بیان اینکه خط ریلی بزرگ دسترسی ما 
را به مدیترانه و اروپا وصل می کند، گفت: 
صحبت هایی درباره باری و مسافری بودن این 
خط ریلی مطرح می شود؛ فاز اول بهره برداری 
از این خط مسافری است که بتوانیم زوار 
سیدالشهدا را به کربلای معلی منتقل کنیم. 
البته طبیعتا علاقه ایران این است که خط 
شلمچه - بصره باری باشد، اما فعلا احداث 
این خط آهن در اولویت قرار دارد و در تلاشیم 
تا با همکاری برادران عراقی این خط ایجاد 
شود و فعلا از حمل ونقل مسافری آن استفاده 
کنیم اما از این خط در آینده به صورت باری 

استفاده می کنیم. بذرپاش با اشاره به توافقات 
انجام شده با همسایگان اظهار کرد: با کشور 
آذربایجان در مرز شمالی هم توافقات خوبی 
انجام شده و من به عنوان مسئول کمیسیون 
اقتصادی مشترک طرف ایرانی این موضوع را 
دنبال کردیم و به زودی به این کشور سفری 
هم خواهیم داشت برای نهایی کردن تا 
خطوط ریلی در منطقه مرزی ما ایجاد شود و 
جزئیات آن در آینده اعلام خواهد شد. او افزود: 
خط ریلی ما به کشور افغانستان هم وارد شده 
و ارسال کالا در قطعه اول هم انجام شد؛ اما با 
توجه به شرایط خاص این کشور ملاحظاتی 
داریم. البته ما ناچاریم خطوط ریلی مان را با 
تمام همسایه هایمان توسعه دهیم تا شبکه 
ترانزیتی شرقی غربی و شمالی جنوبی را 

تکمیل کنیم. 
 توسعه ناوگان ریلی در دستور کار 

قرار دارد
وی در ادامه با بیان اینکه همچنین توسعه 
ناوگان ریلی در حوزه مسافری و باری را در 
دستور کار قرار داریم، گفت: آسیب شناسی ما 
نشان می دهد که با کمبود ناوگان مواجهیم. 
از این رو در یک سال آینده تامین لکوموتیو و 
واگن را در دستور کار قرار داریم و به مدیرعامل 
راه آهن درخواست کردیم که به صورت ضربتی 
واگن های مسافری را به لحاظ کیفی و کمی 
افزایش دهند. به گزارش ایسنا، وزیر راه و 
شهرسازی خاطرنشان کرد: شرکت های داخلی 
هم باید محصولاتشان مقرون به صرفه باشد و 
با زیان همراه نباشد تا انگیزه بیشتری برای 
ارائه خدمات باکیفیت داشته باشند. بنابراین 
لازم است هرجا توان داخلی جواب می دهد، 
استفاده شود و اگرنه از مکمل های  وارداتی 
استفاده کنند، زیرا اولویت ما در یک سال 
آینده تکمیل و توسعه ناوگان است تا سال 
آینده به عدد قابل توجهی در این زمینه برسیم 
در راستای تسهیل سفرهای مردم و در بخش 

باری هم خبرهای خوبی به مردم برسد. 

وزیر راه و شهرسازی: 

 عرضه و تقاضای بلیت همخوانی ندارد



  نشست نقد و بررسی فیلم 
سینمایی »مقیمان ناکجا« به 
کارگردانی و تهیه کنندگی شهاب 
حسینی با حضور شهاب حسینی 
خالق اثر و منوچهر اکبرلو منتقد و 
پژوهشگر سینما و تاتر در پردیس 
چارسو برگزار شد. در ابتدای این 
ضمن  حسینی  شهاب  نشست 
تشکر از همکاری گروه هنر و 
تجربه در اکران این فیلم گفت: 
برخی از آثار بوی خاک باران 
خورده را می دهد و حس آشنایی 
به آدم القا می کند. من این حس 
را به آثار آقای اشمیت دارم و 
احساس می کنم دغدغه این آثار 

جنبه یادآوری دارد. بنابراین برای اولین بار که 
نمایشنامه »مهمانسرای دو دنیا« را مطالعه 
کردم تاثیر بسیاری گرفتم و علاقه مند شدم 
آن را بازتاب دهم. وی با اشاره به اینکه همیشه 
به مرگ فکر می کند، ادامه داد: در سال ۱۳۹۳ 
عارضه قلبی داشتم و این امر باعث شد من بیشتر 
به دنیای دیگر فکر کنم. پس از آن مطالعات من 
در این خصوص جدی تر شد. وی اظهار کرد: من 
در نسلی بزرگ شده ام که دسترسی به فیلم با 
سختی همراه بود؛ بنابراین تماشای یک فیلم 
برای نسل ما از اهمیت بالایی برخوردار بود و 
سعی می شد به محتوای فیلم اهمیت بیشتری 
دهیم. وی گفت: آشنایی من با متن های آقای 
اشمیت به واسطه نمایشنامه جذاب ملاقات کننده 
شکل گرفت. این نمایشنامه را در دهه ۸0 در 
فرهنگسرای نیاوران اجرا کردیم. اریک امانوئل 

اشمیت به نوشتن ادبیاتی مشهور است که در 
درجه اول فلسفی است. او به عنوان یک نویسنده، 
می گوید که هدف او ارائه و کاوش ایده های 
فلسفی است که درک آن به اندازه کافی ساده 
است و این را می توان به راحتی در نمایشنامه 
ملاقات کننده مشاهده کرد. وی با اشاره به فیلم 
»مقیمان ناکجا« بیان داشت: من قائل به دست 
بردن به متن سایر نویسندگان نیستم و مطمئنم 
که نویسنده بارها و بارها متن را بررسی کرده؛ 
بنابراین دخل و تصرفی بر آثار نمی کنم و تنها 
سعی داشتم که اسامی و متن را به فرهنگ ایرانی 
نزدیک کنم. شهاب حسینی افزود: ساختن 
هر اثری به شرایط ساخت آن اثر بستگی دارد. 
به لحاظ زمانی، فیلمبرداری فیلم »مقیمان 
ناکجا« با اجرای نمایشنامه اعتراف با بازی علی 
نصیریان همزمان بود. این تئاتر هر شب ساعت 
۲۱ شروع و ۲۳و۳0 به پایان می رسید؛ بنابراین 

فیلمبرداری »مقیمان ناکجا« از 
نیمه شب آغاز و تا ساعت ۸ صبح 
ادامه داشت. حدود ۲۷ جلسه 
فیلمبرداری انجام شد. بنابراین 
شرایط فیلمبرداری تنها در این 
زمان مهیا بود. وی ادامه داد: سال 
۹۶ هزینه ساخت یک فیلم بلند 
بین ۳ تا ۵ میلیارد تومان برآورد 
می شد. این در حالی است که فیلم 
»مقیمان ناکجا« با هزینه بالغ بر 
۷00 میلیون تومان ساخته شده 
است. وی ضمن تشکر از عوامل 
فیلم »مقیمان ناکجا« و با اشاره به 
طراحی  صحنه این فیلم و استفاده 
از آینه در طراحی اظهارکرد: در 
ابتدا یک صحنه طراحی شد؛  اما به این نتیجه 
رسیدیم که این صحنه مخاطب را برای تایم 
طولانی نگه نمی دارد؛ بنابراین ایده آینه به ذهن 
ما رسید. منوچهر اکبرلو، پژو هشگر سینما، تئاتر 
و منتقد سینما نیز با اشاره به فیلم »مقیمان 
ناکجا« گفت: افرادی که به اغما رفته و به دنیا 
برگشته اند و یا فضانوردان به یک آگاهی و شعور 
دست پیدا می کنند و دنیای را از زاویه دیگر 
نگاه می کنند؛ این امر را می توان در مستندات 
مشاهده کرد. وی معتقد است: هر قدر وابستگی 
افراد به دنیا بیشتر باشد، آگاهی آدم ها کمتر و 
انکار آنها درباره مرگ بیشتر می شود و نمونه آن را 
می توان در یکی از شخصیت های فیلم »مقیمان 
ناکجا« دید. اجرای این نشست را علی زادمهر بر 
عهده داشت و در پایان نشست شهاب حسینی و 
منوچهر اکبرلو به سوالات مخاطبان پاسخ دادند.

رو بــــه رو

5فرهنگ وهنر   سال  پنجم
 شمار ه 1654

چهار شنبه 
1402 .07 .05
11    ربیع الاول     1445/    27   سپتامبر     2023
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سینمـــــا

 مدیر مرکز صداوسیمای کردستان درباره 
راه اندازی شهرک سینمایی سنندج که اولین 
شهرک سینمایی در خارج از تهران است، خبر 
داد. علی مرادی به »مهر« بیان کرد: در سفری 
که پیمان جبلی؛ رئیس صداوسیما به کردستان 
داشت کلنگ ساخت یک شهرک سینمایی 
زده شد. وی ادامه داد: مکان بسیار خوبی برای 
این شهرک انتخاب شد و در فاز اول حدود 
۱۱ هکتار در نظر گرفته شده است که البته 

گسترش داده می شود. مرادی تصریح کرد: 
سازمان صداوسیما با توجه به مرجعیتی که در 
حوزه رسانه و تولیدات تلویزیونی و سینمایی 
دارد با ایجاد شهرک های محلی در استان های 
مختلف گام مهمی در بحث توسعه صنعت 
فیلمسازی و سریال سازی نه تنها در کشور که 
در منطقه ایفا می کند. همان طور که می دانید 
امروزه صنعت سریال سازی در دنیا بسیار مهم 
و سودآور است و ایجاد چنین شهرک هایی به 

تولید آثار کمک می کند. وی اضافه کرد: این 
اولین شهرک سینمایی است که به صورت 
محلی و استانی در مکانی غیر از تهران کلید 
می خورد. مرادی درباره ساخت سریال در این 
شهرک بیان کرد: سریال »مستوره اردلان« را 
در پیش تولید داریم که یکی از کارگردانان زن 
مطرح کشور آن را به تولید می رساند. این سریال 
این روزها توسط شعله شریعتی در حال نگارش 
است. تهیه کننده هم مشخص شده است اما 
وقتی وارد روند تولید شد جزئیات بیشتر سریال 

اعلام می شود.

اولین شهرک سینمایی خارج از تهران کلنگ خورد

پس از 1۷ سال به صحنه 
تئاتر برگشتم

تسهیلاتبانکی
برایپروژههایسینمایی

اختصاص  از  رئیس سازمان سینمایی   
تسهیلات بانکی برای پروژه های سینمایی 
خبر داد و گفت: این طرح با هدف حمایت و 
کمک به چرخه تولید فیلم در سینما و رونق 
اشتغال طراحی شده است. محمد خزاعی گفت: 
اعطای تسهیلات بانکی ارزان قیمت برای تولید 
آثار سینمایی ارزشمند به روندهای حمایتی 
سازمان سینمایی از تولید افزوده شد. خزاعی 
افزود: بنیاد سینمایی فارابی به عنوان نهاد 
حمایتی از سینمای حرفه ای مسئولیت بررسی 
تقاضاها در شوراهای تخصصی و اعلام نظر برای 
معرفی پروژه های سینمایی به بانک عامل را 
برعهده دارد. به گفته رئیس سازمان سینمایی، 
تقاضای تهیه کنندگان سینما پس از دریافت 
پروانه ساخت از معاونت ارزشیابی و نظارت 
سازمان در شورای تخصصی بنیاد سینمایی 
فارابی بررسی و اعلام نظر خواهد شد و آثاری که 
به لحاظ محتوایی در شورای تسهیلات فارابی 
مصوب شوند، مشمول این طرح قرار می گیرند. 
وی، ادامه حمایت، رونق کسب وکارهای 
سینمایی و افزایش کمی و کیفی تولید آثار و 
حفظ شرایط تعادلی در عرصه تولید فیلم های 
سینمایی و جلوگیری از بیکاری دست اندرکاران 
سینما در راستای تولید آثار سینمایی خلاقانه، 
حرفه ای، استاندارد و اثرگذار و متنوع در 
مضامین و محتوا را از جمله اهداف این طرح 
عنوان کرد. خزاعی بیان داشت: با تلاش های 
سازمان سینمایی، این خط اعتباری جدید 
در قالب انعقاد تفاهم نامه با یکی از بانک های 
عامل به منظور اعطای تسهیلات ارزان قیمت 
در راستای تولید آثار سینمایی فراهم شد. 
رئیس سازمان سینمایی افزود: شکل گیری 
تولیدات با مضامین متنوع و ژانرگرا و ارتقای 
محتوایی آثار و حمایت هدفمند از تولیدات 
مرتبط با اولویت های فرهنگی و رویکردهای 
محتوایی سازمان از اهداف این طرح است. وی 
با بیان اینکه سازمان سینمایی امسال با اهتمام 
مضاعف دغدغه های سینماگران در زمینه 
معیشت، مسکن، بازنشستگی، بیمه و مالیات را 
پیگیری می کند، اظهارداشت: اقدامات موثری 
در اغلب این بخش ها در حال وقوع است و این 
طرح حمایتی از دیگر اقدامات پیش بینی شده 
در این راستاست. رئیس سازمان سینمایی 
گفت: در ماموریت های پنج ساله برای بنیاد 
سینمایی فارابی، مرکز گسترش سینمای 
مستند و تجربی و انجمن سینمای جوانان ایران 
در سرفصل های مختلفی حمایت از جریان 
تولید با اولویت ها و شاخصه های اعلام شده 

تعریف شده است.

 دادگاه ویژه پاکستان قرار بازداشت عمران خان، 
نخست وزیر پیشین این کشور در پرونده افشای اسناد 
محرمانه را به مدت دو هفته دیگر تمدید کرد. دادگاه ویژه 
پاکستان قرار بازداشت عمران خان نخست وزیر پیشین این 
کشور در پرونده موسوم به »پرونده سایفر« را به مدت ۲ هفته 
دیگر تمدید کرد و شانس آزادی زودهنگام وی را کمرنگ 
کرد. پیش از این دادگاه ویژه این کشور برای عمران خان در 
این پرونده تا ۲۶ سپتامبر)۵ مهر( قرار بازداشت صادر کرده 
بود. براساس گزارش الجزیره، طبق تحقیقات فدرال، عمران 

خان به همراه شاه محمود قریشی وزیر خارجه سابق متهم 
به انتشار محتویات یک تلگرام محرمانه فرستاده شده توسط 
سفیر پاکستان در ایالات متحده و استفاده از آن برای منافع 
سیاسی هستند. ارتش پاکستان و دولت آمریکا اتهامات 
عمران خان را رد کرده اند. عمران خان که رئیس حزب 
»تحریک انصاف« پاکستان نیز است ماه گذشته به اتهام نقض 
قانون محرمانه رسمی بازداشت شده بود. پیش از این عمران 
خان به اتهام فساد مالی در یک پرونده دیگر موسوم به »قادر 
تراست« بازداشت و به سه سال حبس محکوم شده بود که 

با قرار وثیقه آزاد شد. عمران خان فروردین ماه سال ۱۴0۱ با 
رای عدم اعتماد پارلمان این کشور از قدرت برکنار شد. روند 
برکناری وی از قدرت پس از آن کلید خورد عمران خان به 
روسیه سفر و با ولادیمیر پوتین دیدار و رایزنی کرد. همزمان 
با حضور »خان« در مسکو، روسیه عملیات ویژه نظامی خود 
علیه اوکراین را آغاز کرد. عمران خان معتقد است: نیروهای 
سیاسی در پاکستان بر واشنگتن تاثیر گذاشته اند تا وی را 
به عنوان دشمن آمریکا معرفی کنند و در نهایت این توطئه ها 

به برکناری او از قدرت منجر شد.

  رئیس پارلمان لبنان گفت: قابل تاسف است که برخی  
به دنبال از بین بردن راه حل های داخلی هستند. اگر 
اوضاع به همین منوال پیش برود من گشایشی در افق 
نمی بینم. به گزارش الجمهوریه، نبیه بری، رئیس پارلمان 
لبنان بیان داشت: من ابتکار عمل گفت وگو را مطرح 
کردم، اما آن را نپذیرفتند و دیگر هیچ چیزی در اختیار 
ندارم، بنابراین کسانی که این ابتکار عمل را نپذیرفتند، 
جایگزینی برای آن ارائه دهند، آیا جایگزینی دارند؟ وی 

افزود: این ابتکار عمل یک فرصت ارزشمند برای عبور از 
بحران بلکه راحت ترین راه برای انتخاب رئیس جمهور 
بود و از طریق آن، باب حل مشکل ریاست جمهوری را 
باز و راه رهایی را مشخص کردیم، اما آن را بستند. رئیس 
پارلمان لبنان ادامه داد: ما می توانستیم دورهم جمع 
شویم، اگر به توافق می رسیدیم که برای کشور خوب 
بود و اگر به توافق نمی رسیدیم، به معنای پایان راه نبود، 
بنابراین در هر دو صورت به مجلس می رویم و در جلسات 

علنی رأی گیری می کنیم تا بتوانیم رئیس جمهور را 
انتخاب کنیم تا بالاخره یک نفر پیروز شود. نبیه بری 
تصریح کرد: متأسفانه با گفت وگو مخالفت کردند. از این 
نگران هستم که برخی به دنبال انتخاب رئیس جمهور 
و حتی به دنبال پایان بحران نیستند. وی درباره مرحله 
آتی هم بیان کرد: قابل تأسف است که برخی به دنبال از 
بین بردن راه حل های داخلی هستند. اگر اوضاع به همین 
منوال پیش برود من گشایشی در افق نمی بینم. این در 
حالی است که محافل لبنانی درباره اینکه تلاش های قطر 
در این شرایط سخت و دشوار راه به جایی ببرد ابراز بدبینی 
کردند. این محافل از کاهش تلاش های فرانسه و به 
بن بست رسیدن طرح ابتکاری نبیه بری سخن می گویند.

قراربازداشتعمرانخانتمدیدشد

رئیس پارلمان لبنان:
گشایشی در کار نخواهد بود

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

هشدار تند چین به فیلیپین
دنبالدردسرنباشید

 به دنبال تنش بر سر ایجاد موانع دریایی در دریای چین 
جنوبی، سخنگوی وزارت خارجه چین به فیلیپین هشدار 
داد که اقدامات تحریک آمیز انجام ندهد و دنبال دردسر 
نباشد. شدت گرفتن دوباره تنش چین و فیلیپین در آب های 
مورد مناقشه در دریای چین جنوبی سبب شد که سخنگوی 
وزارت خارجه چین در اظهاراتی تند، فیلیپین را مخاطب 
اظهارات خود قرار دهد. خبرگزاری رویترز و دیگر رسانه ها 
روز سه شنبه خبر دادند که »وانگ ون بین« سخنگوی 
وزارت خارجه چین به مقام های فیلیپین درباره هرگونه 
»اقدامات تحریک آمیز« هشدار داد. طبق گزارش ها، این 
مقام پکن خطاب به مقام های فیلیپین توصیه کرد که در 
دریای چین جنوبی اقدامات تحریک آمیز نکنند و دنبال 
دردسر نباشند. این اظهارنظر وانگ ون بین در پاسخ به 
سوال یک خبرنگار مطرح شد که در آن از سخنگوی وزارت 
خارجه چین پرسیده شد که فیلیپین درصدد برداشتن 
موانع دریایی در دریای چین جنوبی است. دولت فیلیپین 
روز دوشنبه ادعا کرد که چین در آب های مورد مناقشه در 
دریای جنوبی چین، موانع دریایی شناور قرار داده است. به 
گفته »ادواردو آنیو« مشاور امنیت ملی فیلیپین، نیروی 
دریایی این کشور تمام اقدامات لازم برای جمع آوری موانع 
دریایی قرار داده شده توسط چین در آب های مورد مناقشه 
را انجام خواهد داد. این مقام ارشد فیلیپین افزود: »ما نصب 
موانع شناور توسط گارد ساحلی چین را محکوم می کنیم. 
قراردادن موانع توسط جمهوری خلق چین، حقوق صیادی 
سنتی ماهیگیران ما را نقض می کند.« پیش تر، وزارت خارجه 
فیلیپین گفته بود که این موانع نقض قوانین بین المللی است 
و مانیل تمام اقدامات لازم را برای حفاظت از حاکمیت کشور 
و معیشت ماهیگیران خود انجام خواهد داد. به رغم اظهارات 
مقام های فیلیپین، دولت چین با دفاع از نصب موانع شناور 
در آب های مورد مناقشه در دریای جنوبی چین توسط گارد 
ساحلی این کشور، اینگونه اقدامات را قانونی توصیف کرد. 
سخنگوی وزارت خارجه چین اعلام کرد که گارد ساحلی 
اقدامات لازم را مطابق با قانون برای مسدودکردن و دورکردن 
یک کشتی فیلیپینی در دریای چین جنوبی انجام داده است. 
پکن می گوید: ۹0 درصد دریای چین جنوبی تحت تملک 
این کشور قرار دارد که مناطق انحصاری اقتصادی ویتنام، 

مالزی، برونئی، اندونزی و فیلیپین را شامل می شود.

سخنگوی کاخ کرملین:  

  تانک های آبرامز هم در آتش جنگ اوکراین خواهند سوخت
کوتــــاه

 سخنگوی کاخ کرملین با بیان اینکه ارائه 
تسلیحات جدید توسط غرب به اوکراین 
هم تأثیری بر نتایج عملیات نظامی ویژه 
نمی گذارد، گفت که برنامه ریزی ها برای 
سفر رئیس جمهور روسیه به کره شمالی 
در حال انجام است. »دیمیتری پسکوف« 
سخنگوی ریاست جمهوری فدراسیون 
روسیه به تحویل اولین محموله از تانک های 
آبرامز ساخت آمریکا به رژیم کی یف واکنش 
نشان داد. پسکوف طی نشست خبری در 
کرملین در پاسخ به سوالی درباره تایید 
ورود دسته اول از این تانک های آمریکایی 
به اوکراین برای جنگ با روسیه، اظهار 
داشت: »تانک های آبرامز هم مانند سایر 
ادوات نظامی، در آتش خواهند سوخت.« به 
نوشته خبرگزاری »اسپوتنیک«، وی درباره 
عرضه تسلیحات جدید توسط کشورهای 
غربی به اوکراین افزود: »این امر به هیچ 
وجه بر ماهیت و نتایج عملیات ویژه نظامی 
تأثیر نمی گذارد زیرا اصولا هیچ سلاحی 

وجود ندارد که بتواند توازن نیروها را در 
میدان جنگ تغییر دهد.« پیش از این، 
»آنالنابائربوک« وزیر خارجه آلمان اذعان 
کرده بود که بخشی از کمک های نظامی 
این کشور به اوکراین برای جنگ با روسیه، 

بسیار قدیمی یا تجهیزاتی هستند که 
تقریبا در میدان عمل نمی کنند. سخنگوی 
کرملین در واکنش به سوالی برای اظهارنظر 
درباره ادعای اوکراین مبنی بر کشته شدن 
فرمانده ناوگان دریای سیاه ارتش روسیه 

توضیح داد: »اطلاعاتی از وزارت دفاع در 
این باره ارائه نشده است.« طبق این گزارش، 
پسکوف درباره سفر هیأت آمریکایی به 
ارمنستان و ارتباطات اخیر ایروان با 
واشنگتن اظهار داشت: »آنها کشورهای 
مستقلی هستند که گفت وگوهای دوجانبه 
را در مناطق خود انجام می دهند و ما هم در 
منطقه خود مشغول هستیم.« وی ادامه 
داد: »حمایت غیرمستقیم روسیه، کمک 
قابل توجهی به توسعه ارمنستان است، 
بنابراین سطح روابط روسیه و آمریکا با 
ایروان را به سختی می توان با هم مقایسه 
کرد.« این مقام روس درباره برنامه سفرهای 
خارجی »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور 
روسیه نیز افزود: »پوتین به قرقیزستان 
سفر کرده و با رئیس جمهور بلاروس دیدار 
خواهد کرد. توافق بر سر سفر پوتین به 
کره شمالی در حال انجام است، اما با سفر 
سرگئی لاوروف به پیونگ یانگ در ماه اکتبر 

همزمان نخواهد شد.«

افزایشآمارکشتهشدگان
انفجارقرهباغ

 آمار کشته شدگان انفجار در یک پمپ  بنزین در قره باغ 
از ۱00 تن عبور کرد و صدها تن نیز مجروح شده اند. به 
گزارش خبرگزاری اسپوتنیک، شواهد حاکی از آن است 
که در انفجار یک تانکر سوخت در پمپ بنزینی در قره باغ 
کوهستانی، بیش از ۱00 تن کشته شدند و صدها تن نیز 
دچار سوختگی شده اند. حال بسیاری از مجروحان بسیار 
وخیم است و آن ها به مراکز درمانی منتقل شده اند، از 
جمله برخی از صلح بانان روس که در قره باغ حضور داشتند. 
شامگاه دوشنبه منابع خبری از وقوع انفجاری مهیب در 
یک مرکز سوخت رسانی در قره باغ خبر دادند. آرمن پرس 
گزارش داد که این انبار سوخت به خودروهایی که قصد 
تخلیه قره باغ با خودرو داشتند، سوخت رسانی می کرد. 
تا سه شنبه، بیش از ۱۳ هزار و ۵00 شهروند ارمنی تبار 
قره باغ وارد ارمنستان شده اند. باکو روز سه شنبه از آغاز 
عملیات »ضدتروریسم« در قره باغ خبر داد و مدعی 
شد که ارمنستان در حال تقویت نظامی در این منطقه 
است و عملیات »خرابکارانه« علیه نیروهای جمهوری 
آذربایجان انجام داده است. ایروان این اتهامات را رد کرد و 
مدعی شد که باکو قصد پاکسازی ارامنه از قره باغ را داشته 
است. در نهایت وزارت دفاع روسیه در بیانیه ای گفت که 
با میانجی گری فرماندهی نیروهای حافظ صلح روسیه، 
توافقی میان طرف آذربایجانی و نمایندگان قره باغ مبنی 
بر توقف کامل درگیری ها حاصل شد. به گفته آنها، اجرای 
این توافق ها با هماهنگی فرماندهی نیروهای حافظ صلح 
روسیه انجام خواهد شد. قره باغ منطقه ای است در خاک 
جمهوری آذربایجان که اکثر جمعیت آن ارمنی تبار 
هستند و این روزها درگیری میان ایروان و باکو بر سر آن 

دوباره بالا گرفته است. 

ورودهیاتسعودیبهکرانهباختری
 منابع فلسطینی اعلام کردند که هیاتی از مقامات 
سعودی سه شنبه از طریق اردن وارد کرانه باختری شده 
است. به گزارش مهر به نقل از رسانه های فلسطینی، 
هیاتی از عربستان سعودی ظهر  سه شنبه از طریق پل 
ملک حسین وارد کرانه باختری شد. این هیات قرار است 
در جریان این سفر دیدارهایی با مسئولان تشکیلات 
خودگردان داشته باشد. این برای نخستین بار طی ۳ دهه 
اخیر است که هیاتی از عربستان به طور رسمی به کرانه 
باختری سفر می کند. منابع فلسطینی همچنین از تقدیم 
استوارنامه سفیر عربستان سعودی به محمود عباس در 
رام ا... خبر می دهند. نایف السدیری که پس از ورود به شهر 
رام ا... با ریاض المالکی وزیر خارجه تشکیلات خودگردان 
دیدار کرده بود، به عنوان سفیر غیرمقیم ریاض در فلسطین 
و سرکنسولگر این کشور در قدس اشغالی، نسخه ای از 

استوار نامه خود را تقدیم محمود عباس کرد.

 کارگردان نمایش »در انتظار 
گودو« با اشاره به اینکه پس از ۱۷ 
سال به صحنه تئاتر برگشته است، 
گفت: نیتم از اجرای این نمایش 
این بود که در فضای مفرح، پیامی 
انسانی را منتقل کرده باشم. آیین 
افتتاح نمایش »در انتظار گودو« به 
کارگردانی مازیار لرستانی با حضور 
هنرمندانی همچون مرجانه گلچین، 
سارا خوئینی ها، شقایق فراهانی، 
تماشاگران  و  جاوید  هوشنگ 
مجموعه  چهارسوی  سالن  در 
تئاترشهر برگزار شد. لرستانی بیان 
داشت: بعد از ۱۷ سال به صحنه 
تئاتر برگشتم و قطعا نمایش ما 
کاستی هایی دارد که باید ما را در 
این کمی ها ببخشید؛ چون اجرای 
هر تئاتری درد دارد؛ به خصوص 
اینکه نمایشی از ساموئل بکت با 
لهجه لری باشد که درد بیشتری 
دارد. این بازیگر و کارگردان تئاتر با 
یادی از درگذشتگان اظهارداشت: 
باید در اینجا یادی کنم از کسانی که 
روزی روی صحنه های تئاتر بودند و 
دیگر نیستند. از امین تارخ گرفته تا 
فریماه فرجامی که آخرین بار با او 
همبازی بوده ام و حتی کسانی که 
به هر نحوی از صحنه دور مانده اند 
کسانی که مثل من خواب روی 
صحنه رفتن دیدند، من ۱۷ سال 
خواب صحنه را دیدم. نمایش »در 
انتظار گودو« به کارگردانی مازیار 
وحید  تهیه کنندگی  و  لرستانی 
معینی دانشمندی تا چهارم آبان ماه 
۱۸ در سالن چهارسوی  ساعت 
مجموعه تئاترشهر به روی صحنه 
می رود. در خلاصه این نمایش آمده 
است: »استراگون و ولادیمیر زیر 
درخت در انتظار گودو نشستند و...  

مجید زین العابدین خبر داد: 
حضور1۲کشوردرجشنوارهفیلمکودک

 نخستین نشست رسانه ای سی وپنجمین جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان با حضور مجید زین العابدین، دبیر 
جشنواره، در سالن کیارستمی بنیاد سینمایی فارابی برگزار شد. 
در جریان این نشست، دبیر سی وپنجمین جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان گفت: امسال فیلمسازانی اژ 
کشورهای اندونزی، بلژیک، امارات متحده عربی، چین، پرو، 
ترکیه، کانادا، روسیه، لهستان، هلند و ایران در بخش بلند 
داستانی جشنواره شرکت کرده اند. زین العابدین با اشاره به 
شعار جشنواره امسال که »بچه ها به سمت قله« نام دارد، بیان 
کرد: با این شعار می خواهیم میل به پیشرفت، آرمانگرایی و 
خودباوری را در کودکان و نوجوانان تقویت کنیم. او با درباره 
برگزارنشدن جشنواره در سال گذشته افزود: امسال تفاهم 
خوبی را با شهرداری اصفهان داشتیم و جا دارد از آنها تشکر 
کنیم. بخشی از هزینه های میزبانی را دوستان اصفهانی و مابقی 
را بنیاد سینمایی فارابی متقبل شد. هزینه برگزاری جشنواره 
کمتر از تولید یک فیلم است و ما تصمیم گرفتیم در همه 
هزینه ها صرفه جویی کنیم. وی ادامه داد: طبق برنامه ریزی های 
صورت گرفته، امسال المپیاد هفتم در کنار جشنواره سی و پنجم 
آغاز می شود اما برخلاف سنوات قبل، همزمان با جشنواره به 
پایان نمی رسد، بلکه دو تا سه ماه ادامه خواهد داشت. المپیاد دو 
محور اصلی دارد؛ یکی حوزه طراحی داستان و دیگری ساخت 
فیلم کوتاه. زین العابدین عنوان کرد: در حین برگزاری جشنواره، 
کارگاه های آموزشی با حضور استادان داخلی و خارجی را طی 
پنج روز خواهیم داشت. در اینجا جا دارد یک خبر را هم اعلام 
کنم و آن اینکه شورای عالی سینما دو هفته پیش تشکیل جلسه 
داد و خوشبختانه در این جلسه، موضوع زنگ سینما که یکی از 
دغدغه های اصلی ماست، مصوب شد. زنگ سینما از امسال برای 
مدارس راه اندازی خواهد شد، با وجود این، دوستان آموزش و 
پرورش ملاحظاتی درباره چگونگی اجرای آن دارند که قرار است 
در شورای عالی آموزش و پرورش، سازوکارهای اجرای این طرح 
بررسی شود . امیدواریم فیلم های خارجی و ایرانی متناسب برای 
دانش آموزان در زنگ سینما به نمایش درآید و این طرح به 
اقتصاد سینما کمک کند. این مدیر سینمایی یادآور شد: امسال 
در بخش بین الملل جشنواره، از میان ۴0 کشور متقاضی حضور، 
در بخش فیلم های بلند داستانی مجموعا ۱۲ کشور اندونزی، 
بلژیک، امارات، پرو، ترکیه، کانادا، چین، روسیه، کره جنوبی، 
لهستان، هلند و ایران حضور خواهند داشت. ۱۲ فیلم بلند در 
بخش مسابقه و یک فیلم هم خارج از بخش مسابقه خواهیم 
داشت. در بخش کوتاه داستانی هم کشورهایی چون آرژانتین، 
آلمان، آمریکا، فرانسه، کانادا، کره جنوبی و   ... حضور دارند. 
زین العابدین در مورد تاریخ افتتاحیه و اختتامیه جشنواره گفت: 
افتتاحیه جشنواره در روز ۱۴ مهر در اصفهان و اختتامیه هم ۲0 
مهر برگزار خواهد شد. زمان نمایش فیلم ها نیز بین ۱۵ تا ۱۹ مهر 

که هفته جهانی کودک نیز است، خواهد بود.
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سیاستگذاری خارجی در عصر آشوبناک کنونی همراه با طیفی 
از ریسک های ویژه با میزان و شدت متفاوت است که دولت ها 
را بازیگران خطرپذیر نظام جهانی ساخته است. سیاستگذاران 
خارجی در مطلوب ترین فرایندهای سیاستگذاری نیز میزانی از 
ریسک را در نظر گرفته و عادی می دانند. ریسک پذیری را می توان 
مؤلفه سیاستگذاری عمومی به ویژه سیاستگذاری خارجی دانست 
که در شرایط ابهام شکل گرفته است و سیاستگذاری خارجی را 
جذاب تر و چالشی تر می کند. ریسک های سیاستگذاری خارجی، 
زمانی که در رویکردهای متفاوت سیاستگذاری، تکرار شود یا تنها 
کپی برداری می شوند نه تنها منافعی برای دولت ها ندارد، بلکه بقای 
بازیگر را نیز تهدید می کند. ریسک پذیری سیاستگذاری خارجی، 
یکی از مؤلفه های اصلی سیاستگذاری ایران در چند دهه اخیر 
بوده است. این ریسک پذیری که با سیاست های تکراری نیز همراه 
می شود، سیاستگذاری خارجی ایران را بعضا ناکارآمد می سازد. 
سیاستگذاران ارشد ایرانی از تدوین و اجرای سیاست های ریسک 
بالا نیز ترسی ندارند و سیاستگذاری خارجی ایران را بر مدار روندی 
سینوسی قرار داده اند. شعار اصلی نظام جمهوری اسلامی یعنی 
»نه شرقی نه غربی، جمهوری اسلامی«که بنیان سیاستگذاری 
خارجی ایران عنوان می شود، رویکردی است که سیاستگذاران 
آن به دنبال کاهش یا سرکوب ریسک های سیاستگذاری وابستگی 
به قدرت های بزرگ بودند، اما همین شعار طی چند سال اخیر 
دچار اصلاح و تغییراتی مهم شده که ایران را اکنون در طیفی 
از ائتلاف ها و شبکه های حامی پروری قدرت شرقی جهان قرار 
داده است. شرق گرایی که ایران را عضو رسمی سازمان شانگهای، 
گروه بریکس و... کرده و سطح توقعات ایران از عضویت در چنین 
نهادهای بین الملل را افزایش داده است. پیوستن ایران به گروه 
بریکس و عضویت دائم در آن، از سوی برخی کارشناسان و 
تحلیلگران ایرانی به عنوان یک موفقیت یا دستاورد راهبردی ایران 
در نظام جهانی مورد توجه قرار گرفته و این رویکرد تحلیلی مطلوب 
دولت و سیاستگذاران ارشد حکمرانی سیاسی کشور بوده است، 
اما واقعیت این است که پیوستن ایران به ساختارهای بین المللی 
و جهانی، تنها یک ابزار یا شرط لازم برای سیاستگذاری خارجی 
است و نه شرط کافی در سیاستگذاری خارجی مطلوب و موفق 
برای دستبابی به اهداف راهبردی. هر سیاستگذاری دارای ابزارها و 
تاکتیک های بسیاری برای تحقق اهداف خود است. سیاستگذاری 
خارجی نیز ابزارها و تاکتیک های عمومی و خاص خود برای 
کسب، افزایش و نمایش قدرت بازیگر در نظام جهانی را داراست. 
سیاستگذاری خارجی ایران با روندها و رویکردهای آرمانی اداره 
شده، بر ابزارها و تاکتیک های آرمانی نیز استوار شده است. یکی 
از تاکتیک های چند دهه اخیر ایران برای مقابله با تهدیدات غرب 
به ویژه ایالات متحده آمریکا را می توان پیوستن به نهادها و 
سازمان های بین المللی دانست. عضویت در ساختارهای ائتلافی 
منطقه ای و جهانی ابزاری برای سیاستگذاران ارشد ایرانی بوده 
است تا فشار تهدیدات و تحریم های شکننده و فراگیر اقتصادی 
و... علیه ایران را کاهش دهند. عضویت در سازمان هایی مانند 
اکو، شانگهای و بریکس را می توان از جمله ابزارها و تاکتیک های 
آرمانی و بالقوه سیاستگذاری خارجی ایران دانست که پیامدها و 
مزایای آن نیز تنها در همان بالقوه بودن شان محدود شده و هرگز 
بالفعل و عملیاتی نشده  است. بنیانگذاران گروه بریکس و اعضای 
جدید آن، دارای اهداف متفاوتی برای حضور در این ساختار جهانی 
هستند. اهدافی که بیشتر بر کسب قدرت در تمام ابعاد و نمایش 
پرستیژ جهانی آنان بنیان شده است. سیاست ایران در پیوستن 
به ساختارهای بین المللی نیز از همین رویکرد پیروی می کند، اما 
هدف اصلی ایران بیشتر بر مقابله با سیاست های ضد ایرانی غرب 
به ویژه ایالات متحده آمریکا استوار است. موفقیت ایران در عضویت 
رسمی در سازمان ها و ائتلاف های جهانی مانند سازمان شانگهای، 
گروه بریکس و... را می توان یکی از ابزارهای سیاستگذاری 
مطلوب در جهان ائتلاف سازی و عصر آنارشی کنونی دانست که 
می تواند منافع راهبردی ایران را حمایت کند، اما نگاه آرمانی به 
عضویت در ساختارهای بین المللی بدون توجه به سایر روندها و 
معادلات قدرت جهانی، نمی تواند منافع کوتاه مدت یا فوری برای 
ایران داشته باشد. انگاره آرمانی بریکس و شانگهای به عنوان 
بازگشت جنوب جهانی، هرگز نباید سیاستگذاری خارجی ایران را 
مدهوش عضویت های ظاهری کند. عضویت ایران در سازمان های 
بین المللی، زمانی می تواند منافع و مزایای فوری برای ایران داشته 
باشد که بر مبنای تقابل با غرب و ایالات متحده آمریکا طرح ریزی 
نشده و نیت سیاستگذاران تنها مقابله با غرب نباشد. وابستگی و 
اعتماد بیش از حد به ساختارهای بین المللی که مقابله با هژمونی 
ایالات متحده را در اساسنامه خود دارند، نتیجه چندانی برای ایران 
نخواهد داشت. همان گونه که  سازمان های منطقه ای و جهانی 
مانند اکو و شانگهای تاکنون و البته تا زمانی که ایران زیر فشار 
تحریم های فراگیر باشد، سود چندانی برای اقتصاد ایران نخواهند 
داشت. اقتصاد ایران در نظام جهانی حتی قادر به رقابت با همسایه 
کوچک خود امارات متحده عربی که به همراه ایران به عضویت 
بریکس درآمده است نیز نیست. برتری اقتصادی اعضای بریکس 
بر ایران و مصر، می تواند این دو کشور را به دام تنش های ژئوپلیتیک 
بریکس و غرب گرفتار کند لذا به نظر می رسد ریسک های بریکس 
برای ایران را نمی توان بدون برقراری تعامل بیشتر و بهتر با غرب و 

رفع تنش ها، برطرف کرد. 

نگذاریم بریکس مثل اکو شود 

 

یادداشت

سابقه تخلف فرزندان مقامات 
 از فرزندان مقام ارشد قوه قضائیه
 تا     فرزندان    رامین و آخوندی 

رئیس دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با 
مفاسد اقتصادی در برنامه »صف اول« شبکه 
خبر حاضر شده و در یک گفت و گوی تلویزیونی 
با مقامات  تبعیض در رفتار  نوعی  وجود 
عالی رتبه را مطرح کرده است. محمدرضا 
یزدی گفته در مواردی که اقوام مسئولان دچار 
فساد شوند، قبل از هر گونه رسیدگی به آنها 
اطلاع داده می شود تا اگر مدارک »خطاست، 
بگویند« و اگر نیست »از نام آن ها سوءاستفاده 
نشود.« یزدی گفته »یکی دو تا از فرزندان یکی 
از مسئولین رده بالای ما دچار مشکل شده 
بودند. خودم خدمت ایشان رسیدم گفتم این 
مدارک را ببینید، اگر خطاست بفرمایید، اگر 
احیانا شما در جریان نیستید بدانید این اتفاق 
افتاده. اگر در جریان هستید مراقب باشید از 
اسم شما سوءاستفاده نشود.« او گفته پرونده 
فرزندان این مقام عالی رتبه قضائی در حال 
طی کردن روند قضائی است. یزدی در پاسخ به 
سوال مجری برنامه درباره اینکه آیا در پرونده 
فرزندان این مقام قوه قضائیه، بازداشتی صورت 
گرفته یا نه، خبر داده که فرزندان این مقام 
مسئول »الان در بازداشت هستند« و گفته 
عنوان اتهامی آنها »سوءاستفاده از موقعیت و 
فساد اقتصادی« بوده است. اوایل شهریور ماه 
کانال تلگرامی عیون که به نهاد های امنیتی 
نزدیک است، از بازداشت فرزند معاون اول 
قوه قضائیه به دلیل »کارچاق کنی« خبر داد. 
همزمان با انتشار این خبر، چند فعال رسانه ای 
در توییت هایی با محتوای تقریبا مشابه، از 
بازداشت فرزند یکی از مقامات عالی رتبه به 
اتهام فساد اقتصادی خبر دادند. سیدپویان 
حسین پور، فعال رسانه ای اصولگرا در توییتر 
نوشت: »در خبرهاست که پسر معاون اول قوه 
قضائیه به اتهام فساد اقتصادی دستگیر شده 
است. اگر این خبر درست باشد نشان دهنده 
عزم جدی و واقعی نظام اسلامی در مبارزه 
با مفاسد اقتصادی است و به آن معناست 
 که مبارزه با فساد دیگر خط قرمز ندارد.

به گزارش رویداد ۲۴ ” قوه قضائیه به این خبر 
واکنش مشخصی نشان نداد و کانال تلگرامی 
عیون این خبر را از خروجی خود حذف کرد. با 
اظهارات یزدی، خبر یک ماه پیش به تایید قوه 
قضائیه رسیده، اما گزارش نشریه حمید رسایی 
از چهره های جبهه پایداری نشان می دهد 
رسیدگی به پرونده مذکور به کندی در جریان 
است. اطلاعاتی از نحوه رسیدگی به این پرونده 
در دست نیست. رسیدگی به پرونده ای که پدر 
متخلف معاون دستگاه قضائی است، جسارت 
و اراده بسیار بالایی می خواهد و نقطه بسیار 

مثبت در کارنامه محسنی اژه ای است. 
   سابقه برخورد 

سابقه برخورد با آقازاده ها هم جالب توجه 
است. اوایل انقلاب، برخورد ها بدون اغماض 
... محمدی گیلانی، رئیس وقت  بود. آیت ا
دادگاه های انقلاب در خرداد ماه ۱۳۶0 دو تن 
از پسرانش را به سبب فعالیت های ضد انقلابی، 
شخصا به اعدام محکوم کرد. محمدحسین 
جنتی فرزند آیت ا... جنتی پاییز ۱۳۶0 در 
یک تعقیب و گریز کشته شد. اتهام او ارتباط 
با سازمان مجاهدین خلق بود. در سال های 
بعد شرایط تغییر کرد. افشاگری علیه فرزندان 
مقامات اصلاح طلب همواره بخشی از دستورکار 
برخی بوده است. دی ماه ۱۳۹۷ و در دولت 
حسن روحانی دبیر ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، از وجود 
فهرستی از آقازاده ها و مسئولانی خبر داده 
بود که در حوزه قاچاق کالا متخلف بوده اند. 
معروف ترین پرونده فساد آقازاده ها مربوط به 
شبنم نعمت زاده فرزند وزیر صمت دولت حسن 
روحانی و مهدی هاشمی فرزند مرحوم آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی است، اما تعداد آقازاده های 

متخلف بیش از این ها بوده است. 
   پرونده آقازاده عباس آخوندی 

بازداشت  از  رسانه ها   ۹۸ سال  آذر 
عباس  فرزند  آخوندی«  »محمدمهدی 
آخوندی، وزیر سابق راه و شهرسازی دولت 
حسن روحانی خبر دادند. اتهام محمدمهدی 
آخوندی مشارکت در ارتشای شبکه ای به 
میزان ۴۲ میلیارد ریال و تحصیل مال نامشروع 
عنوان شده بود. تسنیم در خبری نوشت »با 
گذشت حدود یک سال و نیم از تحقیقات 
این پرونده، در روزهای گذشته کیفرخواست 
۱۶۷ صفحه ای این پرونده صادر و به دادگاه 
کیفری یک استان تهران ارسال شده است 
تا در آنجا مورد رسیدگی قرار گیرد. براساس 
کیفرخواست، این پرونده ۲۶ متهم دارد که 
عباس آخوندی وزیر سابق شهرسازی نیز متهم 
ردیف بیستم آن است.« از نتایج این پرونده 

اطلاعی در دست نیست. 
   آقازاده محمدعلی رامین 

یاسین رامین، پسر معاون دولت احمدی نژاد 
در پرونده شکایت هلال احمر، به ۱۷ سال 
حبس محکوم شد. رامین به ۳ سال حبس 
بابت خیانت در امانت و دو فقره ۷ سال حبس 
به اتهام دو فقره اتهام انتقال مال غیر محکوم 
شده است که طبق ماده ۱۳۴ قانون مجازات 
اسلامی در صورت قطعیت یافتن، مجازات اشد 
یعنی هفت سال اجرا می شود. ۲۷ آبان ۱۴00 
خبر رسید که یاسین رامین فرزند محمدعلی 
رامین مشاور مطبوعاتی محمود احمدی نژاد و 
همسر سابق مهناز افشار در دادگاه تجدید نظر 

از اتهامات تبرئه شده است. 

 اسلام ذوالقدرپور 
کارشناس مسائل بین الملل 

   سفر رئیسی به نیویورك چه دستاوردی داشت؟ 
سفر آقای رئیسی به نیویورک و سخنرانی در مجمع عمومی 
سازمان ملل دستاوردهای بالایی برای جمهوری اسلامی به 
همراه داشت. جمهوری اسلامی در سال گذشته با یک بحران 
نفس گیر اجتماعی و سیاسی مواجه بود که در نهایت موفق شد 
از این بحران عبور کند. به همین دلیل سخنرانی رئیس جمهور 
در سازمان ملل حاوی نکات مهمی بود که توانست در بین افکار 
عمومی جایگاه قابل توجهی پیدا کند. عمده محورهای این 
سخنرانی به انتقاد از آمریکا و رفتار تهاجمی آمریکا نسبت به 
جمهوری اسلامی اختصاص داشت. از سوی دیگر رئیس جمهور 
تأکید کردند که ایران حاضر است با حفظ منافع ملی با جامعه 
جهانی در زمینه های مختلف همکاری کند. نکته دیگری که در 
صحبت های آقای رئیسی وجود داشت این بود که ایران به هیچ 
عنوان قصد ندارد از فناوری هسته ای در راستای اهداف نظامی 
استفاده کند و به همین دلیل رئیس جمهور باب گفت وگو درباره 
آینده پرونده هسته ای را همچنان باز نگاه داشتند. به هر حال این 
سخنرانی جامع و برایندی از قدرت منطقه ای ایران در مجمع 
عمومی سازمان ملل بود. ایران در منطقه خاورمیانه یک کشور 
قدرتمند و پرنفوذ است که در مناسبات کلیدی این منطقه تأثیر 
تعیین کننده دارد. با توجه به بحرانی که سال گذشته در کشور 
به وجود آمد و انسجامی که در شرایط کنونی در کشور وجود 
دارد نقش تعیین کننده ایران در منطقه نیز افزایش پیدا کرده 
است. این در حالی بود که رئیس جمهور در جمع نخبگان آمریکا 
نیز سخنرانی کرد و سیاست های کلی جمهوری اسلامی را در 

آینده تبیین کرد. 

   چرا آقای رئیسی در این سفر درباره لغو تحریم های 
ایران با مقامات کشورهای مربوط رایزنی نکردند؟ 

رئیس جمهور در این سفر با برخی از رهبران سیاسی 
کشورهای جهان دیدار و گفت وگو کرد و شرایط منطقه را برای 
آنها تشریح کرد. من این دیدارها را کارساز و تأثیرگذار می دانم و 
معتقدم آقای رئیسی در این سفردیدارهای خوبی انجام دادند. با 
این وجود شرایط به شکلی نبود که ایشان بتواند با مقامات غربی 

و درباره لغو تحریم ها دیدار و گفت وگو داشته باشد. 

   چرا این اتفاق رخ نداد؟ 
به نظر می رسد مقامات آمریکا باید گام های مثبتی در مواجهه 
با ایران بردارند. یکی از این گام ها آزادسازی پول های بلوکه شده 
ایران است که می تواند زمینه های گفت وگوها را در آینده به 
وجود بیاورد. اتفاق دیگری که در هفته های اخیر در مناسبات 
ایران و آمریکا تأثیرگذار بوده تبادل زندانیان دو کشور بوده که 
توانسته مواضع دو کشور را تا حدودی در برخی زمینه ها به هم 
نزدیک کند. رفتار تیم دیپلماسی جو بایدن نشان می دهد که 
این احتمال وجود دارد که آمریکا قصد دارد در آینده به برجام 
بازگردد و در چارچوب برجام با ایران همکاری کند. در شرایط 
کنونی برخی برجام را بهترین راه حل برای به نتیجه رسیدن 
پرونده هسته ای ایران می دانند و معتقدند دیپلماسی بهترین 
شیوه برای برخورد با ایران است. این در حالی است که برخی در 
آمریکا با رویکرد افراطی به دنبال برخورد نظامی و سخت با ایران 
هستند. با این وجود به نظر می رسد در آینده ای نزدیک در پشت 
پرده شرایطی فراهم خواهد شد که ایران و کشورهای غربی به 
میز مذاکره بازخواهند گشت و مذاکرات از سر گرفته شود. هنوز 
روزنه های امیدی برای بازگشت به میز مذاکرات از سوی ایران و 

کشورهای غربی وجود دارد. 

   در چنین شرایطی هدف آمریکا از مذاکرات پشت 
پرده با ایران چیست؟ 

شواهد و قرائن زیادی وجود دارد که نشان می داد آمریکا به 
دنبال این است که برای از سرگیری مذاکرات برای ایران پیش 
شرط هایی را قرار بدهند. این در حالی است که ایران عنوان 
می کند بازگشت به میز مذاکرات باید همراه با گام های عملی 
باشد. مهم ترین گام های عملی نیز این است که آمریکا بخشی 
از تحریم هایی که از سال۲0۱۸ علیه ایران اعمال شده را لغو 

کنند. بیش از۱۷00 مورد تحریم در طول ۴ سال گذشته علیه 
ایران اعمال شده که بخش مهمی از این تحریم ها باید لغو شود 
تا ایران به میز مذاکره با آمریکا بازگردد. پس از اتفاقاتی که در 
سال گذشته در ایران به وجود آمد کشورهای اروپایی با مطرح 
کردن مسائل حقوق بشری تلاش کردند فشارها را به ایران 
افزایش بدهند. این در حالی است که موضوع حقوق بشر همواره 
برای کشورهای غربی دستاویزی برای تحت فشار قرار دادن 
کشورهای دیگر بوده و این موضوع درباره ایران نیز وجود داشته 
است. ایران دارای برگ هایی است که می تواند از آنها در مقابل 
این فشارها استفاده کند. یکی از برگ های برنده ایران در مقابل 
زیاده خواهی های کشورهای غربی افزایش میزان غنی سازی 
اورانیوم به۶0 درصد بوده است. به هرحال مسائلی در مذاکرات 
مطرح است که نیاز به بررسی طرفین دارد و ایران و آمریکا در 
حال بررسی شرایط برای رسیدن به یک تصمیم منطقی و 
صحیح هستند. در این زمینه برخی رژیم ها مانند اسرائیل تلاش 
می کنند مسیر مذاکرات را به بن بست بکشانند. به همین دلیل 
اگر طرفین به دنبال این هستند که مذاکرات به نتیجه برسد باید 
در برخی رویکردهای خود تجدیدنظر کنند. این در حالی است 
که ایران نیز حسن نیت خود را در این زمینه نشان داده و برای به 
نتیجه رسیدن مذاکرات تلاش می کند. البته این تلاش منوط به 
این است که نقطه نظرات و دیدگاه های ایران موردقبول طرفین 
قرار بگیرد. به هرحال ایران در مذاکرات دارای دغدغه هایی است 

که مهم ترین آن رفع تحریم هاست. تحریم ها در سال های اخیر 
اقتصاد کشور را با چالش هایی مواجه کرده و به همین دلیل باید 
برداشته شود تا ایران بتواند در بازارهای جهانی فعالیت خود را 

از سر بگیرد. 

   پس از سفر آقای رئیسی به نیویورك حسین امیر 
عبداللهیان عنوان کردند شرایط برای رسیدن به یک 
توافق خوب وجود دارد. چه تغییراتی رخ داده که وزیر 
خارجه شرایط را برای رسیدن به توافق مساعد می بیند؟ 
آمریکا نسبت به نفوذ ایران در منطقه نگرانی هایی دارد و 
از سوی دیگر ایران نیز نسبت به حضور نظامیان آمریکایی 
در منطقه دغدغه دارد. در زمینه برجام نیز شرایطی فراهم 
شده که طرفین بتوانند نسبت به گذشته مواضع نزدیک تری 
نسبت به هم داشته باشند. یکی از مسائلی که می تواند در 
روند مذاکرات احتمالی آینده نقش تعیین کننده ای داشته 
باشد لغو تحریم هایی است که علیه جمهوری اسلامی صورت 
گرفته است. اگر این اتفاق رخ بدهد شرایط می تواند تغییر 
کند و طرفین بیش از گذشته به میز مذاکره نزدیک شوند. تیم 
مذاکره کننده ایران تلاش کرده کشورهای غربی را متقاعد 
کند که فعالیت های هسته ای ایران در چارچوب های قوانین 
بین المللی است و شائبه هایی که برخی کشورها در این زمینه 
مطرح می کنند صحیح نیست. تا حدود  زیادی نیز ایران در این 
کار موفق شده است. تیم جو بایدن نیز می داند که خروج ترامپ 
از برجام جایگاه آمریکا را در عرصه بین المللی تنزل داد و باید 
آمریکا اشتباهات گذشته خودش را جبران کند. آمریکایی ها به 
این نتیجه رسیده اند که چاره ای جز تعامل احترام آمیز با مردم 
ایران نخواهند داشت و باید در این خصوص رفتار ملایم تری 
نشان دهند و این شیوه را هم مورد تجربه خود قرار دهند و از 

شیوه های تهاجمی دست بردارند. 

   با توجه به شرایط موجود به چه میزان به احیای 
برجام امید دارید؟ آیا باید پایان برجام را اعلام کرد؟ 

هنوز برای اعلام پایان برجام زود است و باید منتظر ماند که در 
آینده چه اتفاقاتی رخ خواهد داد. واقعیت این است که مسائلی 
که در درون برجام نیست و ارتباطی به متن برجام ندارد باعث 
شده که تاکنون مذاکرات به نتیجه نرسد. بااین حال جمهوری 
اسلامی ایران و تیم مذاکره کننده ایرانی در مذاکرات یک سری 
راهکارها ارائه داد که این راهکارها مبتنی بر منافع ملی است. 
باید یک سازوکار قانونی ایجاد شود تا از رفتارهای فراقانونی هر 
کشوری در مذاکرات جلوگیری کند. کشورهای طرف حساب 
ایران در مذاکرات باید متعهد شوند تا همگی نسبت به تعهدات 
پایبند خواهند بود و در صورت عدم پایبندی جریمه ای برای آن 
در نظر گرفته شود. متأسفانه لابی صهیونیستی در این مذاکرات 
وارد عمل شده و سعی کرده از ابتدای گفت وگوها تأثیر بگذارد. 
هرچند که تیم رئیس جمهور آمریکا نگاه مثبتی نسبت به رژیم 
صهیونیستی ندارد، اما شاهد هستیم که تروئیکای اروپایی 
تحت فشار آمریکا اظهارات متناقض و رفتار پارادوکسی از خود 

نشان می دهند. 
به هرحال مسائلی در مذاکرات مطرح است که نیاز به بررسی 
طرفین دارد و ایران و آمریکا در حال بررسی شرایط برای 
رسیدن به یک تصمیم منطقی و صحیح هستند. در این 
زمینه برخی رژیم ها مانند اسرائیل تلاش می کنند مسیر 
مذاکرات را به بن بست بکشانند. به همین دلیل اگر طرفین به 
دنبال این هستند که مذاکرات به نتیجه برسد باید در برخی 
رویکردهای خود تجدید نظر کنند. این در حالی است که ایران 
نیز حسن نیت خود را در این زمینه نشان داده و برای به نتیجه 
رسیدن مذاکرات تلاش می کند. البته این تلاش منوط به این 
است که نقطه نظرات و دیدگاه های ایران مورد قبول طرفین 
قرار بگیرد. به هرحال ایران در مذاکرات دارای دغدغه هایی است 
که مهم ترین آن رفع تحریم هاست. تحریم ها در سال های اخیر 
اقتصاد کشور را با چالش هایی مواجه کرده و به همین دلیل باید 
برداشته شود تا ایران بتواند در بازارهای جهانی فعالیت خود را 

از سر بگیرد. 

حسن هانی زاده در گفت وگو  با  «آرمان ملی»: حسن هانی زاده در گفت وگو  با  «آرمان ملی»: 

رئیسی درباره لغو تحریم ها رئیسی درباره لغو تحریم ها 
در نیویورک رایزنی نکرددر نیویورک رایزنی نکرد

کوتاه
 سیم کارت بدون فیلتر 

 توهین آشکار  به ملت ایران است
فیلترینگ گسترده در کشور برای مردم و ارائه سیم کارت های 
بدون فیلتر برای گردشگران خارجی نگاه دوگانه ای را در جامعه 
به وجود آورده که به هیچ وجه از سوی مردم قابل اغماض 
نیست. در این راستا یک نماینده مجلس اظهار کرد: این یک 

توهین آشکار به ملت ایران است. 
مردم کشور ما از نظر آقایان به این بلوغ نرسیدند که بتوانند 
از اینترنت بدون فیلتر استفاده کنند اما برای گردشگری که 
به کشورمان می آید این را حق طبیعی او می دانند که بتواند از 
اینترنت بدون فیلتر استفاده کند. معین الدین سعیدی گفت: 
رئیس جمهور به عنوان حافظ قانون اساسی باید به جبران رفع 

محدودیت ها برآید. 

آرمان ملی- احسان انصاری: سفر رئیسی به نیویورك چه دستاوردی 
داشت؟ چرا رئیسی درباره لغو تحریم های ایران با رهبران کشورهای غربی 
رایزنی نکرد؟ فضای بین ایران و آمریکا به چه میزان برای ادامه مذاکرات 
و احیای احتمالی برجام فراهم است؟ «آرمان ملی» برای پاسخ به این 
سوالات با دکتر حسن هانی زاده، تحلیلگر روابط بین الملل گفت وگو کرده 
است. هانی زاده معتقد است: «به نظر می رسد مقامات آمریکا باید گام های 
مثبتی در مواجهه با ایران بردارند. یکی از این گام ها آزادسازی پول های 

بلوکه شده ایران است که می تواند زمینه های گفت وگوها را در آینده به 
وجود بیاورد. اتفاق دیگری که در هفته های اخیر در مناسبات ایران و 
آمریکا تأثیرگذار بوده تبادل زندانیان دو کشور بوده که توانسته مواضع 
دو کشور را تا حدودی در برخی زمینه ها به هم نزدیک کند. رفتار تیم 
دیپلماسی جو بایدن نشان می دهد که این احتمال وجود دارد که آمریکا 
قصد دارد در آینده به برجام بازگردد و در چارچوب برجام با ایران همکاری 

کند.» در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

رئیس جمهور در سفر به نیویورک با 
برخى از رهبران سیاسى کشورهاى 
جهان دیدار و گفت وگو کرد و شــرایط 
منطقه را براى آنها تشــریح کرد. من 
این دیدارها را کارســاز و تأثیرگذار 
مى دانم و معتقدم آقاى رئیسى در این 
سفردیدارهاى خوبى انجام دادند. با این 
وجود شرایط به شکلى نبود که ایشان 
بتواند با مقامــات غربى و درباره لغو 
تحریم ها دیدار و گفت وگو داشته باشد 

رفتار تیم دیپلماسى جو بایدن نشان 
مى دهد که این احتمــال وجود دارد که 
آمریکا قصــد دارد در آینده به برجام 
بازگردد و در چارچوب برجام با ایران 
همکارى کند. در شرایط کنونى برخى 
برجــام را بهتریــن راه حل بــراى به 
نتیجه رسیدن پرونده هسته اى ایران 
مى دانند و معتقدند دیپلماسى بهترین 
شــیوه براى برخورد با ایران است. 
این در حالى است که برخى در آمریکا 
با رویکرد افراطى بــه دنبال برخورد 
نظامى و سخت با ایران هستند. با این 
وجود بــه نظر مى رســد در آینده اى 
نزدیک در پشت پرده شرایطى فراهم 
خواهد شد که ایران و کشورهاى غربى 
به میــز مذاکره بازخواهند گشــت و 

مذاکرات از سر گرفته شود

   لغو تحریم ها می تواند ایران و آمریکا را به
   میز مذاکره نزدیک تر کند 

   هنوز برای اعلام پایان برجام زود است 
    روزنه های امید برای بازگشت

   به میز   مذاکرات وجود دارد 

یک جامعه شناس در خصوص ارائه سیم کارت بدون فیلتر به گردشگران 
خارجی و تحقیر شهروندان اظهار داشت: قطعا همینطور است. طبقاتی 
شدن اینترنت تحقیر و تضاد بین مردم و مسئولان را به بار می آورد اثرات 
منفی دارد. مسلم است که این طرح، طرح درستی نیست چرا که در 
این صورت خواص خودشان را تافته جدابافته در نظر می گیرند. امان ا... 
قرایی مقدم گفت: ارائه سیم کارت بدون فیلتر به یک قشر خاص یعنی به 
اکثریت مردم که طبقات متوسط و پایین هستند سرکوفت زده می شود. 
این امر نارضایتی  و بدبینی را به دنبال خواهد داشت. اینکه گردشگران 
خارجی در سفر به ایران می توانند از شبکه های اجتماعی فیلتر شده 

استفاده کنند ولی اکثریت عظیمی از مردم جامعه چنین دسترسی را 
ندارند منجر به ایجاد احساس حقارت می شود. این جامعه شناس با اشاره 
به تاثیر فیلترینگ و اینترنت طبقاتی بر افزایش مهاجرت، تصریح کرد: 
پدیده های اجتماعی یک عامل نیست بلکه تمام عوامل اعم از فرار مغزها و 
ناامیدی و بدبینی جوانان دخیل است. وقتی در جامعه ای زندگی می کنیم 
که یک عده ای می توانند به شبکه های اجتماعی فیلتر شده دسترسی داشته 
باشند ولی ما نمی توانیم، مسلم است که در فرار مغزها، بدبین کردن اقشار 
از جمله قشر خاکستری یا حتی عده ای که طرفدار هستند و ایجاد فضای 

نامناسب موثر است.

امانا...قراییمقدم:

طبقاتی شدن 
اینترنت تضاد

 به بار می آورد 
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یادداشت هایی درباره  شعر (یکم) 
ضرورت بازبینى پتانسیل های بالقوه 

شعر چیست؟ این پرسش قدمتی به طول تاریخ دارد و 
همواره بر سر آن مناقشه بوده است. فلاسفه، شاعران، منتقدین 
و نظریه پردازان در بیان تعریفی از شعر )در سطح تئوریک و اجرا( 
تلاش بسیار کرده اند. از بوطیقای شعر ارسطو تا تعاریف هایدگر از 
شعر. از رومانتیک هایی چون بودلر تا داداییست هایی چون آندره 
برتون. از نیمای شعر نو تا رویایی شعر حجم. من سر آن ندارم که 
در دنیای پست مدرن، نابودی مرزها و در هم تنیدن ژانرها، تعریفی 
دقیق و مشخص از شعر ارائه بدهم. در فضای لیبرالیسم حاد 
کنونی، اینکه فلسفه  هنر پا بدانجا بگذارد که اثر هنری را ذیل ژانری 
بازتعریف کند که مولف و تولید کننده، آن را معرفی کرده، راهی 
بعید نیست. اینکه به رغم تاریخ طولانی ژانرها )برخی به طول عمر 
انسان(، داستانکی سی صفحه ای تحت عنوان رمان به چاپ برسد، 
صندلی از پیش ساخته در نمایشگاه به نام مجسمه به فروش برسد 
و بحر طویل یا ترانه ای رپ در ذیل شعر منتشر شود، پدیده هایی 
نیست که انگشت حیرت به دهان مخاطب ببرند. اما باید هوشیار 
بود که اگر در برهه ای از زمان بر اساس شرایط تاریخی، جغرافیایی، 
سیاسی و در مسیر تاریخ هنر ماحاصل دیالوگ ها، مباحث و 
مناظرات بسیار در روندی مدت دار آن است که »مارسل دوشان« 
دستشویی معروفش را به عنوان اثر هنری به نمایش درمی آورد و در 
پس آن بستری طویل از اندیشه و فلسفه نهفته است، امروز تکرار 
آن دستشویی بدون کانسپت و اندیشه ورزی، سرگرمی بانمک و 
زودگذری ست که موجبات خنده و تفریح را برای دقایقی فراهم 

خواهد کرد. 
در شعر معاصر فارسی پس از پشت سر گذاشتن دوران 
گفتمان ساز دهه  هفتاد، به جهت فاصله معناداری که میان شعر آن 
دوران و مخاطب ایجاد شد، ساده نویسی سخیفی در پی آن آمد که 
به ظاهر با هدف ایجاد ارتباط با مردم طرح ریزی  شد، اما در واقع در 
ادامه پروژه  سیاست زدایی و از کار انداختن شعر رقم خورده بود. در 
همان احوال و پس از آن شاهد نوعی اتوماسیون و خودکارنویسی 
هستیم که اغلب شعرها را تبدیل به هذیاناتی مشابه کرده که قرار 
است از آن میان به قید قرعه شاید معنایی اتفاقی صید شود. در 
این تولید انبوه شعر که تعداد شاعران بسیار بیشتر از مخاطبان و 
علاقه مندان و خوانندگان شعر است )چراکه امروزه هر علاقه مند 
به شعری خود شاعر است و در بند شعر خویش( با مقادیر زیادی 
تولیدات مشابه کلامی روبه رو هستیم که هیچ شخصیتی از خود 
بروز نمی دهند. صدها شعر می خوانی و هویتی نمی یابی. به قولی 
غالبا فاقد امضاست. هیچ منطقی را دنبال نمی کند. بر اندیشه ای 
استوار نیست. فلسفه ای و ایده ای در پس و پشت خود ندارد. تنها 
واگویه هایی ست منطبق بر آنات و عواطف آن هم بی انسجام، 
بی ساختار و بی ضبط و ربط. بی آنکه توجیهی درون متنی برای اجرا 
داشته باشد. اغلب گیج و گول و خنثی ا ست و متاسفانه این موارد در 
شعر زنان بسیار بیشتر مشهود است. تحت عناوین گمراه کننده ای 
مثل نوشتار زنانه، داداییسم، سوررئالیسم و... که هنرمندان نابغه  
کآنتی از ترس اینکه شهود و الهامشان خدشه دار شود نه مانیفست 
آن ها را می خوانند نه شعر شاعران این مکاتب را و نه از همه مهم تر 
تاریخ تکوینشان را. وقتی ماشین های سرمایه و متولیان آن با 
پشتوانه قراردادن استتیک کآنتی آثار هنری را در حد کالایی 
برای خرید و فروش و سرمایه گذاری هویت زدایی کرده اند و پست 
مدرنیسم با نسبی گرایی افسارگسیخته، به نفی مطلق حقیقت 
پرداخته، وجه حقیقت یاب هنر )و البته شعربه عنوان والاترین هنر 
آن گونه که هایدگر می گوید( نیز به محاق رفته است. هنر در تلاش 
برای بیان فرم زیبا، بی توجه به محتوا از حقیقت فرسنگ ها فاصله 
گرفته. چرا که پست مدرنیسم قایل به حقیقتی نیست. و این تسری 
شعر را هم همانند سایر انواع هنر به بازی با فرم ها و مشغول شدن به 
تکنیک تقلیل داده. فرم هایی که به جای آنکه در خدمت بیان معنا 
یا معناسازی باشند در بهترین حالت در تبعید و تعقید و شکستن 
صرف و نحو راه به جایی برده اند که جز ناتوان و بی اثر کردن هرچه 
بیشتر شعر، چیزی برجای نمانده است. هدف از نوشتن این خطوط 

آن است که بار دیگر پتانسیل های بالقوه شعر را بازبینی کنیم.

هادی خانیکی در سوگ شاگرد: 
اکرم امینى، مسافر «خبر»   بود 

امینی  اکرم  یادبود  مراسم 
ـ روزنامه نگار و مترجم ـ روز 
دوشنبه )سوم مهرماه( با حضور 
جمعی از اهالی فرهنگ و رسانه 
برگزار شد و هادی خانیکی ـ 
روزنامه نگار و استاد ارتباطات ـ در 
مراسم یادبود اکرم امینی، شاگرد 
جوانش که به علت ابتلا به بیماری سرطان چندی پیش جانش 
را از دست داد، در این مراسم گفت: »اغلب مرسوم نیست که 
معلمی در سوگ شاگرد و دانشجویش حرف بزند و معمولاً 
شاهد این بودیم که دانشجویان جوان و قدرشناس در رثای معلم 
خود حرف می زنند. خاطره خانم امینی را بیشتر از آنجا به یاد 
دارم که در سوگ دکتر معتمدنژاد )پدر علم ارتباطات( همراه 
دوستانش از من می خواستند تا جایزه ای به نام معتمدنژاد و با 
محور اخلاق روزنامه نگاری وضع شود، قولش را دادم اما نتوانستم 
کاری انجام دهم.« وی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به 
تجربه نگاری های امینی در مواجهه با سرطان و تجربیات مشترک 
خود با این بیماری، اظهار کرد: »اکرم شجاعانه در برابر بیماری 
ایستاد و از عملکرد بیمارستان، نوع برخورد با همراهش، رفتار 
کادر درمان با خودش، از خورد و خوراکش و... انتقاد کرد. او با 
رفتن خود نیز روایت کرد. روایت ماندگار از اینکه چگونه از حرفه 
و توانایی خود استفاده کند. اینکه به عنوان یک روزنامه نگار چگونه 
از مظلومیت بزرگ تر و محدودیت بزرگ تری یاد کند.« خانیکی 
افزود: »اکرم و اکرم ها مسافر کار و امکان کاری بودند. به قول 
خرمشاهی، من مسافرکش علمی هستم و هیچ جای ثابت علمی 
ندارم؛ از اینجا به آنجا. خبرنگار مسافرکش حرفه اش می شود 
درعین حال به آن وفادار می ماند پس باید میراثش را قدر دانست. 
من به عنوان معلمِ اکرم امینی می گویم او از زمان تحصیل تا زمانی 
که رفت، روزنامه نگار حرفه ای بود. از این نشریه به آن نشریه، از 
این خبرگزاری به آن خبرگزاری می رفت. ممکن است ناآرام 
باشد؛ اما در عین حال قرار و آرامشی در قلم داشت که تا آخرین 
روزهایی که می توانست کار خبر را رها نکرد. او مسافر خبر بود.« 
اکرم امینی، خبرنگار و مترجم پس از دو سال دست و پنجه نرم 
کردن با بیماری، ۲۷ شهریور ماه در سن ۴۱ سالگی درگذشت. 

یادداشت

یـــاد

آلن روب گریه از نظریه پردازان بنام موج نوی رمان در فرانسه 
و بعدها دنیا در مانیفست رمان نو می نویسد: طرح نویی که در 
رمان نو درانداخته شده، مبتنی بر حذف صورت و نمایش سیرت 
آدم هاست، اشیا و اطراف و اکناف آدم ها حرف های به مراتب 
شنیدنی تری دارند برای مخاطب قرنی که بد خسته و دلزده 
است از مرور و بازمرور دو جنگ دهشتناک اول و دوم و جهل 
و خرافات و همه چیزخواهی. با این رویکرد و متد در سطرهای 
زیرین این یادداشت نگاهی خواهم داشت به ایجاز و اختصار به 
یکی از متمایزترین های داستانی قرن بیست ویکم؛ یعنی رمان 
»عمارت رصدخانه« اثر ادوارد کری که به زعم جف واندرمر، در 
زمره  بهترین های قرن به شمار می آید. کری در عمارت رصدخانه 
و به تأسی از روب گریه آدم ها را در حاشیه متن قرار داده و 
یکراست، بی پرده و شفاف رفته به سمت اشیا، موزه و خلق و 
خوی آدمیزادی. قصه به طرز شگفت انگیزی مخاطب را در 
سطرهای آغازینش در مواجهه  با تنهایی های زجرآور و سپس 
بده بستان های نامتعارف قرار می دهد و در این بستر پرسش های 

اساسی روانشناختی را مدنظر قرار می دهد. 
آنچه را که در این اپیزود می بینیم؛ چیزی نیست جز نمایش 
حزن انگیز قصه  پدر و مادری که سال هاست در وضعیتی شبیه 
به کُما به سر می برند، پدر روی مبل چرمی اش افتاده و مادر روی 
تخت و آنقدر بی حرکت اند که گویی بخشی از وسایل منزل 
شده اند؛ معلم بازنشسته ای که بی وقفه اشک و عرق می ریزد؛ 
زنی که به تلویزیون و سریال های آبکی اش اعتیاد شدید دارد و 
اگر برق برود دچار حمله های عصبی می شود؛ سرایداری بدذات 

و عقده ای که عین مار نیش می زند و... 
در برشی از این کتاب می خوانیم: »اغلب خانه مان را پیرمردی 
طاس و تنومند می دیدم. مردی که زانوان گردش را با دستان 
شل و ولش در آغوش کشیده و مذبوحانه به شلوغی، به 
ساختمان های کوچک تر و مدرن مجاور و به بی شمار آدمی که به 
سرعت در رفت وآمدند زل می زند. آه عمیقی می کشد. نمی داند 

چرا هنوز اینجاست. پیرمرد احوال خوشی ندارد. پیرمرد در حال 
مرگ است. از بی شمار بیماری و کسالت رنج می برد. پوستش از 
رنگ ورو افتاده و اندام های داخلی اش به خونریزی افتاده اند. این 
خانه  ما بود و ما هم با رضایتی نسبی در آن زندگی می کردیم که 

یک روز ساکنی جدید از راه رسید.« 
و  مدرنیسم  همزمان  قصه نویسی  در  رویکرد  این 
پست مدرنیسم را در تقابلی عجیب و غریب به چالش می کشاند 
و مخاطب را گیج وگول و سردرگم به عمارت پرماجرای 
رصدخانه ای می برد که در آن آدم هایی تنها و منزوی ساکنِ 
متروکه ای شده اند غمبار و دلگیر و در این سکون و سکوت 
سکرآور و کرخت زندگی شان به ناگهانی با رسیدن تازه واردی 
گمنام، شبیه سنگی که به  آبی راکد پرتاب شود، برهم می خورد 
و زندگی شان بعد مدت های مدیدی، دستخوش تحولی هولناک 

می شود. 
عمارت رصدخانه رمانی است سرشار از ستایش و نکوهش 
چیزهایی که آدم در برهه ای از تاریخ زندگی گرامی شان می دارد 
و همزمان و در تنها کوتاهه ای از زمان نکوهش شان می کند، این 
چیزها می تواند شامل آدم ها، اشیا، ارزش ها و دیگر دلبستگی ها 
و روزمرگی ها باشد و همین جدال مدام و مداوم است که به 
عمارت رصدخانه جانی تازه می بخشد. در این کهنه عمارت 
باستانی و تاریخی، هفت انسان تنها و منزوی که هیچ نوعی 
از رابطه را با هم تجربه نکرده و نمی کنند، مگر زمانی که پای 
غریبه ای به عمارت باز شود و از این بابت احساس ترس و خطر 
زندگی ساکن و یکنواختشان را تحت تاثیر قرار دهد، زندگی 
می کنند. فرانسیس اورم موزه ای از انواع واقسام اشیایی را که 
بیشترشان را دزدیده در محل زندگی اش نگاه داشته؛ اشیایی 
که صاحبان شان آن ها را دوست داشته اند، اشیایی همچون 
قوطی رب خالی، بطری خالی سرکه، تراشه مداد، استخوان 
ماهی، تقویم قدیمی، روزنامه، رخت آویز شکسته، فیلتر سیگار، 
فیل کوچک از جنس عاج، چاقویی انسان کُش، فسیلی از 

هزارپا، تراز، دستار، کتابی تاریخی، تله موش، لباس خواب زنانه  
ابریشمی، اسب چوبی چرخ دار، سمندر خشک شده، کیک 
تولد، اسباب بازی، شال گردن خز، کراوات بچگانه، یادداشت 
دست نویس، اسپری دفع حشرات، کِرِم لب و یکدست دندان 
مصنوعی نمونه هایی هستند از یک ایده بسیار گسترده و بکر 
برای به روایت کشیدن آنچه را که ادوارد کری در ذهن خود 
داشته و با مضمون سازی هایی بدیع و خلاقانه برای هرکدامشان 

پرونده ای گشوده و رازی در تنیده و معمایی غریب. 
همه چیز در عمارت رصدخانه به کندی و مرور می گذرد 
تا آنکه زنی جوان به نام آنا تپ با ورودش به این ساختمان 
پر رمزوراز همه چیز را تحت الشعاع قرار می دهد. این ورود 
داستان هایی رقم می زند که تا پیش از آن در ذهن تک تک این 
هفت نفر ساکن منفعل از عالم و آدم به دور نمی گنجد، از عشق 
و نفرت تا دلبستگی و مهربانی و اینجاست که آن کشفی که 
مخاطب در انتظار آن کلی خرده روایت خوانده اتفاق می افتد و 
کری با قلم جادویی اش نشان می دهد که برای غافلگیری حتما 
لازم نیست یک شبه ساکنان شهری کور شوند - کوری شاهکار 
ساراماگو- و یا یکروزه روستایی دچار فراموشی شوند - رمان 
حیرتانگیز صدسال تنهایی- کارمندی وظیفه شناس صبح زود 
از خواب برخیزد و ببیند که به هیات سوسکی درآمده- مسخ 
کافکا- و از این دست مثال و نمونه ها. شخصیت پردازیی و 
صحنه آرایی از ویژگی های منحصر به فرد کری است، نمایشی 
به شدت سینمایی که تماشاچی را می تواند ساعت های مدیدی 
روی صندلی خود میخکوب کند. این دو ویژگی بکر، خود 
می تواند یک کارگاه نویسندگی باشد برای نوقلمان، در لابه لای 
سطرهای داستان به وضوح می توان غبارهای روی دیوارها را 
دید و لمس کرد. سایه  آدم ها، تنفرشان در حین رودررویی، 
انزجارشان از احترام های ساختگی و... »عمارت رصدخانه« را 
انتشارات چشمه، با ترجمه  سلیس و روان احسان کرم ویسی به 

بازار نشر آورده است. 

سرشار از ستایش و نکوهش 

درنگی 
بر «عمارت 
رصدخانه» اثر 
ادوارد کری 

آناهیتا رضایی
شاعر و منتقد ادبی

   و تلاش برای 
پس گرفتن خوشبختی 

شبنم سنگاری در گفت وگو با «آرمان ملی»؛ 

اولین روزاولین روز
 زندگى من  از بقیه از بقیه

محمد صابری
نویسنده و منتقد
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شعر چیست؟ این پرسش قدمتی به طول تاریخ دارد و 
همواره بر سر آن مناقشه بوده است. فلاسفه، شاعران، منتقدین 
و نظریه پردازان در بیان تعریفی از شعر )در سطح تئوریک و اجرا( 
تلاش بسیار کرده اند. از بوطیقای شعر ارسطو تا تعاریف هایدگر از 
شعر. از رومانتیک هایی چون بودلر تا داداییست هایی چون آندره 
برتون. از نیمای شعر نو تا رویایی شعر حجم. من سر آن ندارم که 
در دنیای پست مدرن، نابودی مرزها و در هم تنیدن ژانرها، تعریفی 

کنونی، اینکه فلسفه  هنر پا بدانجا بگذارد که اثر هنری را ذیل ژانری 
بازتعریف کند که مولف و تولید کننده، آن را معرفی کرده، راهی 

و بحر طویل یا ترانه ای رپ در ذیل شعر منتشر شود، پدیده هایی و بحر طویل یا ترانه ای رپ در ذیل شعر منتشر شود، پدیده هایی 

بود که اگر در برهه ای از زمان بر اساس شرایط تاریخی، جغرافیایی، بود که اگر در برهه ای از زمان بر اساس شرایط تاریخی، جغرافیایی، 

مناظرات بسیار در روندی مدت دار آن است که »مارسل دوشان« مناظرات بسیار در روندی مدت دار آن است که »مارسل دوشان« 
دستشویی معروفش را به عنوان اثر هنری به نمایش درمی آورد و در دستشویی معروفش را به عنوان اثر هنری به نمایش درمی آورد و در 
پس آن بستری طویل از اندیشه و فلسفه نهفته است، امروز تکرار پس آن بستری طویل از اندیشه و فلسفه نهفته است، امروز تکرار 
آن دستشویی بدون کانسپت و اندیشه ورزی، سرگرمی بانمک و آن دستشویی بدون کانسپت و اندیشه ورزی، سرگرمی بانمک و 
زودگذری ست که موجبات خنده و تفریح را برای دقایقی فراهم زودگذری ست که موجبات خنده و تفریح را برای دقایقی فراهم 

در شعر معاصر فارسی پس از پشت سر گذاشتن دوران در شعر معاصر فارسی پس از پشت سر گذاشتن دوران 

دوران و مخاطب ایجاد شد، ساده نویسی سخیفی در پی آن آمد که 

شبنم سنگاری در گفت وگو با «آرمان ملی»؛ شبنم سنگاری در گفت وگو با «آرمان ملی»؛ شبنم سنگاری در گفت وگو با «آرمان ملی»؛ شبنم سنگاری در گفت وگو با «آرمان ملی»؛ 

آرمان ملی- بیتا ناصر: افتادن در مسیر اشتباه و احساس ناگریزی از هر آنچه انسان را احاطه کرده است، 
حس و حال آشنایی است که هر کدام از ما، دست کم در مقطعی از زندگی آن را تجربه کرده ایم. در چنین 
شرایطی، تنها یک تصمیم چالش برانگیز می تواند به تکرار شرایط بد، پایان ببخشد و صد البته پا گذاشتن 
در این راه، جسارت و شجاعت می طلبد. این همان چیزی است که ویرژینی گریمالدی، نویسنده 46 ساله 
و پرفروش فرانسوی در کتاب «اولین روز از بقیه زندگی من» با روایت زندگی زنی که برای بازپس گرفتن 
خوشبختی اش به سفر دور دنیا می رود، به آن پرداخته است. شبنم سنگاری که پیش تر آثاری همچون 
«14» از ژان اشنوز، «آبی زنبور عسل» از لائورا آلکوبا و «زیر پوست زندگی» از آنا گاوالدا ترجمه کرده، 
درباره تجربه ترجمه این کتاب می گوید: «گریمالدی با لحنی دوستانه و شوخ طبعانه به خلق لحظات جادویی 

زندگی می پردازد؛ لحظاتی که به لطف همین شیوه  روایی برای خواننده آشنا و قابل لمس می شوند... .» 

  ویرژینی گریمالدی در رمان «اولین روز از 
بقیه زندگی من» شخصیت اصلی داستانش 
را با بلیت یکطرفه  کشتی تفریحی راهی سفر 
می کند که در واقع مخاطب شاهد دو سفر 
است: یکی سفر و جابه جایی ماری در سرتاسر 
جهان، و دیگری تحولات ذهنی و سفر درونی 
ماری. در وهله نخست درباره طرح، درونمایه و 

موضوع داستان توضیح دهید. 
»اولین روز از بقیه زندگی من« داستان زندگی ماری است، 
مادری خانه دار که دیگر قادر به تحمل خودپرستی های 
همسر خائن و زندگی یکنواخت و ملال آور خود نیست. 
ماری تمام تدارکات لازم را برای تولد همسرش فراهم 
می کند و غافلگیری ویژه ای نیز برای تولد چهل سالگی او در 
نظر می گیرد: »رفتنی بی بازگشت.« سفری دریایی به دور 
دنیا... و این نقطه، آغازی دیگر برای ماری است. ویرژینی 
گریمالدی در این کتاب به طرح پرسش در خصوص 
موجودیت فردی، اراده در جهت تغییر آن و جست وجوی 

خود حقیقی می پردازد. 

  ماری تجربه زندگی در کنار مردی کم توجه 
به او و احساساتش را دارد. اما با وجود تمام 
فداکاری هایش برای حفظ زندگی مشترك، 
در چهل سالگی تصمیم می گیرد خودش 
را به عنوان مهم ترین فرد در زندگی اش 
ببیند. گریمالدی در این اثر چگونه به بحران 
چهل سالگی و موضوع های متداول دراین باره 

پرداخته است؟ 

ماری بعد از تحمل سختی های بسیار، سرانجام در آستانه  
چهل سالگی جسارت این را می یابد که مسیر زندگی اش 
را تغییر دهد و شروعی دوباره داشته باشد. به این ترتیب 
فصلی نو از دفتر زندگی ماری باز می شود. در جریان داستان 

می بینیم که او یک به یک بر ترس های 
وجودی اش و کلیشه هایی که همسر و 
زندگی برای او تعریف کرده بودند و او 
را از خود واقعی اش دور کرده بود، غلبه 
می کند. او در سفر دریایی با دو زن دیگر 
همسفر می شود که آنها نیز به نوبه  خود 
در بزنگاه های زندگی خود قرار دارند. این 
سه زن در این بازپس گیری خوشبختی، 
همراه هم می خندند، می گریند و زندگی 
هر سه در این سفر دور دنیا متحول 
می شود. از نظر من چهل سالگی برای 
ماری با بحران به مفهوم و بار معنایی 
منفی پدیدار نشده؛ بلکه او با درایت، 
نازک بینی و مثبت اندیشی توانسته حتی 

در این نقطه از زندگی که در نگاه اکثریت شاید برای شروع 
کمی دیر باشد، زندگی را برای خود از نو تعریف کند و حتی 
شروع به کار کند. او نشان می دهد همیشه بهترین راه، 
ساده ترین نیست و باید جسارت پایان دادن به اشتباه و 

شروعی تازه را داشت. 

  گریمالدی در این کتاب با شوخ طبعی از مسائلی 
حساس در حوزه زنان و در مقیاس بزرگ تر 
درون انسان می گوید. این نوع روایت چه 

تاثیری بر خلق مفاهیمی همچون ترس، امید، 
رجوع به خویشتن و مثبت اندیشی داشته 

است؟ 
گریمالدی عمدتا در کتاب هایش به مسائل مربوط به 
زنان می پردازد. او با لحنی دوستانه و شوخ طبعانه به خلق 
لحظات جادویی زندگی می پردازد؛ لحظاتی که به لطف 
همین شیوه  روایی برای خواننده آشنا و قابل لمس می شوند. 
خواننده می تواند خود را در شخصیت های داستان ها و در 
روزمرگی های شان بیاید. شخصیت ها به نظر آشنا می آیند. 
بالطبع این نوع نگاه موجب می شود رویکرد خواننده در 
مواجهه با مفاهیم جدی ای چون ترس، درون یابی، شناخت 
ماهیت خود، بار مثبت بیشتری بیابد و مخاطب ساده تر آن 
را درک کند. هنگامی که طرح موضوع حالت مصداقی باشد 

دریافت نیز بهتر خواهد بود. 

  ماری با حضور در مکان ها و 
موقعیت های مختلف، مخاطب را 
در جریان ماجراجویی ها و کشف 
احساساتش قرار می دهد. از این 
منظر درباره ویژگی های روایی 

گریمالدی در آثارش بگویید. 
ویرژینی گریمالدی با نثری روان، ساده 
و پر احساس مسائلی معمولی را به تصویر 
می کشد؛ مشکلاتی که امروزه بسیار با آن 
مواجه هستیم. او با نکته سنجی و تفکر 
مثبت راه حل هایی برای حل این چالش ها 
ارائه می دهد، با ظرافت طبع و لحنی 
گهگاه هجوگونه، که بارها و بارها لبخند 
بر لب خواننده می آورد و او را به راحتی همسفر شخصیت های 
داستان هایش می کند، این ویژگی در تمامی آثار این نویسنده 
مشهود است و گریمالدی به روش های گوناگون آن را در تمامی 

کتاب هایش حفظ کرده است. 

  گریمالدی پیشتر در رمان «فقط لحظه های 
دلپذیر ماندگارند» به مساله مادران و مادرانگی 
پرداخته است. آیا او نویسنده ای زنانه نویس 
است و یا نویسنده ای که در قالب  های مختلف 

از زنان و مسائل شان می گوید؟ 
آثار گریمالدی را می توان در زمره  ادبیات »حس خوب« 
 )chick lit( »و یا احتمالا »ادبیات زنانه )feel good(
شمرد، به تعبیری ادبیاتی زنانه که به رغم سادگی، به  شیوه ای 
صادقانه و طنزآمیز بر دل نشسته و خوانند حس و حال خوبی 
را با مطالعه  آن تجربه خواهد کرد. کتاب هایی پر از لحظات 
فرح بخش، خوشایند که حسی دلپذیر را برای خواننده  

کتاب رقم می زند. 

میان  در  گریمالدی  جایگاه  به  توجه  با    
نویسندگان حال حاضر فرانسوی، انتشار این 
کتاب چه بازخوردی از سوی مخاطبان جهانی 

در پی داشته است؟ 
ویرژینی گریمالدی تا به امروز ۱۱ عنوان کتاب منتشر 
کرده است که سال های متمادی در شمار پرفروش ترین 
رمان های فرانسوی آمده و به بیش از ۲0 زبان ترجمه 
شده اند. او توانسته در سال های ۲0۱۹، ۲0۲0 و ۲0۲۱

عنوان نویسنده ای را کسب کند که کتاب هایش بیش ترین 
شمار خوانندگان را در میان رمان نویسان زن فرانسوی 

داشته است. 

  درباره مراحل انتخاب، ترجمه و انتشار این اثر 
بگویید. 

ترجمه  این کتاب را در طول دوران ابتدایی قرنطینه  
کووید انجام دادم، در روزهای طولانی و غریب خانه نشینی... 
صبح های خیلی زود که هنوز دلواپسی ها و اخبار بد موجب 
آشفتگی ذهن نشده بود. عجیب اینکه به نظر انتخاب خوبی 
می آمد برای آن دوران... گرچه بسیار اتفاقی و یک سال پیش 
از آن، کتاب انتخاب شده بود، اما به دلایلی ترجمه اش به 

تعویق افتاده بود. 

  در حال حاضر کتابی در دست ترجمه و یا آماده 
انتشار دارید؟ 

بله؛ چند کتاب چاپ نشده دارم که یکی از آنها کتابی است 
از یکی از نویسندگان صاحب نام قرن بیست فرانسه که به 
زودی انتشارات پارسه آن را منتشر می کند. در حال حاضر 

نیز کتاب دیگری در دست ترجمه دارم.

گریمالدى در
این کتاب به
طرح پرسش
در خصوص
موجودیت
فردى، اراده در
جهت تغییر آن و
جست وجوى خود
حقیقى مى پردازد
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آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

علتبالابودنقندخونصبحگاهیورزشصبحگاهیدرکنترلوزنبسیارموثراست
 تحقیقات نشان می دهد بزرگسالانی که در صبح 
زود ورزش متوسط تا شدید انجام می دهند کمتر در 
معرض اضافه وزن یا چاقی هستند. »تانگ یو ما«، 
نویسنده این مطالعه می گوید: »برای افرادی که 
به طور منظم ورزش می کنند، اگر صبح زود ورزش 
کنند، شاخص توده بدنی آنها ۲ واحد کمتر و دورکمر 
آنها ۳.۵ سانتیمتر کوچک تر است. محققان وضعیت 
چاقی را در بین ۵۳00 مرد و زن بالغ بررسی کردند. 

این تحقیق مشخص کرد که ورزش بین ساعت ۷ 
صبح تا ۹ صبح با ریسک کمتر اضافه وزن یا چاقی 
در مقایسه با ورزش کردن در اواخر روز همراه است. 
در اوایل صبح، بدن ما پس از یک شب نخوردن در 
حالت افُت پایین قرار دارد. ما کربوهیدرات زیادی 
برای سوزاندن نداریم، بنابراین بدن ما برای تولید 
انرژی مورد نیاز برای ورزش بیشتر به چربی بدن 

متکی است. 

  بالابودن قندخون در ابتدای صبح که اصطلاحا به آن 
»پدیده یا اثر صبحگاهی« می گویند معمولا در همه افراد 
رخ می دهد. این افزایش قندخون که در فاصله ساعت 
۲ تا ۸ بامداد رخ می دهد، در نتیجه تغییرات هورمونی 
است که در بدن شما رخ می دهد. اگر دیابت نداشته 
باشید، بدنتان با تولید انسولین بیشتر قندخون را به 
میزان طبیعی اش بازمی گرداند و شما متوجه این افزایش 
نمی شوید. برای حل این مشکل می توانید: -۱ شام تان را 

در زودتر در هنگام غروب بخورید. -۲ بعد از اینکه شام تان 
را خوردید، مقداری فعالیت جسمی مانند پیاده روی انجام 
دهید. -۳ پیش از رفتن به رختخواب یک غذای حاضری 
حاوی کربوهیدرات و پروتئین بخورید. -۴ صبحانه تان را 
بخورید. خوردن صبحانه باعث مهار آزادشدن هورمون های 
بالابرنده قندخون یا هورمون های ضدانسولین می شود. اگر 
با این اقدامات مشکل بالابودن قندخون صبحگاهی تان 

حل نشد، به دکترتان مراجعه کنید.

بیماریهایویروسی
تاچهمدتواگیردارند؟

 وقتی به ویروسی مبتلا می شوید اینکه تا چه مدت می توانید 
این عفونت واگیردار را به دیگران هم منتقل کنید بستگی به نوع 
ویروس دارد. معمولا دوره واگیری پیش از اینکه شما احساس 

ناخوشی کنید یا علامتی بروز بدهید شروع می شود. 
  برونشیت

طول مدت واگیرداربودن برونشیت بستگی به علت آن دارد. 
در بیشتر موارد، برونشیت ناشی از همان ویروس هایی است که 
باعث سرماخوردگی معمولی یا آنفلوانزا می شوند و به  احتمال 
زیاد شما تا زمانی که علائم سرماخوردگی یا آنفلوانزا را دارید 

می توانید ویروس را به دیگران منتقل کنید.
 آبله مرغان

آبله مرغان از دو روز پیش از ظاهرشدن دانه ها تا زمانی که 
پوسته اندازی کنند واگیردارند که معمولا چیزی حدود ۵ روز 

بعد از بیرون زدن دانه ها خواهد بود.
 سرماخوردگی معمولی

سرماخوردگی معمولی از یکی دو روز قبل از ظاهرشدن 
علائم تا زمانی که تمام این علائم برطرف شوند واگیردار است. 
بیشتر افراد تا حدود دو هفته می توانند ویروس سرماخوردگی 
را انتقال دهند. علائم سرماخوردگی معمولا طی دو سه روز اول 
شدت می گیرند و این زمانی است که بیشترین احتمال انتقال 
ویروس وجود دارد. دوره نهفتگی ویروس سرماخوردگی ۲۴ تا 
۷۲ ساعت است و این مدت زمانی است که طول می کشد تا 
علائم بعد از ابتلا ظاهر شوند. در مورد سرماخوردگی معمولی 
علائم یک تا سه روز بعد از قرارگرفتن در معرض ویروس ظاهر 
می شوند. سرماخوردگی یک تا چهار روز بعد از بروز علائم 
بیشترین احتمال سرایت را دارد. علائم سرماخوردگی معمولی 
شامل گرفتگی بینی، سرفه، سردرد، گلودرد و آبریزش بینی 
می شود؛ اما همه افراد لزوما همه این علائم را ندارند و شدت آنها 
نیز متفاوت است. بیشتر سرماخوردگی ها حدود یک هفته طول 
می کشند؛ اما ویروس آن ممکن است بعدازاین مدت نیز منتقل 
شود. ویروس های سرماخوردگی می توانند تا ۴ هفته در بدن 
باقی بمانند. هرچند ریسک انتقال سرماخوردگی به مرورزمان 
سریعا کاهش می یابد؛ اما حتی اگر علائمی نداشته باشید بازهم 

احتمال آلوده کردن دیگران وجود دارد. 
 آنفلوآنزا

آنفلوآنزا اغلب یک روز قبل از روزی که علائم ظاهر می شوند تا 
سه یا هفت روز بعد به شدت واگیردار است. کودکان و افرادی که 
سیستم ایمنی ضعیفی دارند ممکن است تا دو سه روز بعدازاین 
مدت همچنان بتوانند ویروس را انتقال دهند. سرماخوردگی و 
آنفلوانزا تشابهات زیادی دارند. هر دوی این بیماری ها ویروسی  
هستند و از طریق هوا و سطوح آلوده منتقل شوند. یک فرد ناقل 
می تواند فقط با یک سرفه یا عطسه، ذرات ویروس را تا دو متر در 
هوا پراکنده کند. این ذرات ویروسی وقتی روی سطحی فرود 
بیایند می توانند یک هفته یا حتی بیشتر زنده بمانند. علائم اولیه 
سرماخوردگی و آنفلوآنزا به سختی از هم قابل تشخیص  هستند. 
بیشتر سرماخوردگی ها خفیف تر از آنفلوآنزا هستند و احتمالا 
تب پایین تر و سرفه و گرفتگی کمتری دارند. سرماخوردگی 
به ندرت نیاز به اقدام پزشکی دارد و فقط با استراحت و سوپ و 
مایعات برطرف می شود. اما اگر تبتان بالاتر رفت و بدن درد و 
لرز هم داشتید پس به احتمال زیاد دچار آنفلوآنزا شده اید و اگر 
علائم بیشتر از دو سه روز طول کشیدند باید به پزشک مراجعه 
کنید. در مورد آنفلوآنزا پیش از اینکه احساس ناخوشی تان 
شروع شود ناقل هستید و تا پنج تا هفت روز بعد از شروع علائم 
می توانید این ویروس را انتقال دهید. کودکان و افرادی که ضعف 
سیستم ایمنی را دارند بیشتر از این هم می توانند ناقل باشند. 
چون این افراد دیرتر و سخت تر می توانند خود را از ویروس 
خلاص کنند، حتی اگر احساس کنند حالشان بهتر شده است. 
پس خفیف شدن علائم دلیل نمی شود که شما دیگر ناقل 
نباشید، بلکه سیستم ایمنی تان در حال سرکوب علائم است 
و به این خاطر شما احساس می کنید بهتر شده اید درحالی که 

همچنان ناقل هستید.
 تب غده دار 

تب غده ای راه های سرایت محدودتری دارد و معمولا فقط از 
طریق تماس مستقیم با بزاق دهان منتقل می شود و به همین 
دلیل گاهی به آن بیماری بوسه می گویند. بعد از اینکه احساس 
کردید حالتان خوب شده است می توانید به زندگی روزمره خود 

ادامه دهید.
 سرخک

علائم سرخک حدود ۱0 روز بعد از ابتلا ظاهر می شوند. این 
بیماری ویروسی بعد از ظاهرشدن اولین علائم و پیش از ایجاد 

راش های پوستی بیشترین امکان سرایت را دارد. 
 اوریون

اوریون باعث تورم غدد بزاقی می شود. این غده ها دقیقا پایین 
و جلوی گوش ها قرار دارند. اوریون از یکی دو روز قبل از تورم 
غدد بزاقی تا دو سه روز بعد از آن بیشترین احتمال سرایت را 

دارد.
 سرخجه

افرادی که دچار سرخجه می شوند باید حداقل تا ۶ روز بعد 
از ظاهرشدن اولین راش های پوستی از تماس با دیگران و 

مکان های عمومی اجتناب کنند.
 التهاب لوزه

التهاب لوزه به خودی خود واگیردار نیست؛ اما ویروسی که 
عامل آن شده قابل سرایت است. مدت زمانی که می توانید ناقل 

باشید به نوع ویروس بستگی دارد.
 بهترین راه های پیشگیری 

ویروس های  انتقال  از  پیشگیری  راه های  بهترین   
سرماخوردگی و آنفلوانزا این است که در خانه بمانید و تماس 
فیزیکی خود با خانواده و دوستان را محدود کنید. ازآنجایی که 
ما نمی دانیم چه زمانی ویروس های سرماخوردگی و آنفلوانزا 

ممکن است پیرامونمان باشد. 
 ۱- طی روز مکررا دست ها را با آب و صابون بشویید.

۲- سطوحی را که مکررا با آنها تماس دارید ضدعفونی کنید.

۳- هنگام عطسه و سرفه جلوی دهان را با دستمال یا داخل 
آرنج تان بگیرید

۴- بیشتر مراقب افراد سالمند و کودکان و کسانی که ضعف 
سیستم ایمنی دارند، باشید.

 عمــود ی  افقــی

   این که کودکان در منزل و مدرسه از چه 
الگوی غذایی پیروی کنند اهمیت بسیار 
زیادی دارد. به طورکلی پیروی از سبک 
زندگی سالم به بهبود روند یادگیری، رشد و 
تقویت سیستم ایمنی کودک کمک می کند، 
تنظیم ساعت خواب و بیداری به تنظیم 
هورمون رشد کمک بسیار زیادی می کند 
ضمن اینکه خواب منظم و عمیق خستگی 
روزانه دانش آموزان را نیز از بین خواهد 
برد. بهترین و مناسب ترین ساعت خواب 
دانش آموزان بین ساعت ۱0 تا ۴ صبح است. 
وعده صبحانه یکی از مهم ترین وعده هایی 
غذایی است. کودک با دریافت درست این 
وعده غذایی، انرژی کافی برای ادامه روز، 
یادگیری و تمرکز را به دست می آورد. 
اختصاص زمان کافی و مناسب و بدون 
استرس برای صرف صبحانه اهمیت زیادی 
دارد، ضمن اینکه همکاری والدین می تواند 
در ایجاد میل دانش آموز برای دریافت مناسب 
این وعده مهم غذایی اثر داشته باشد. اگر 
والدین یا کودک به هر دلیلی نمی توانند وعده 
صبحانه را در زمان مقرر و در منزل در اختیار 
کودک قرار دهند، بهتر است صبحانه ای 
سالم برای مصرف در مدرسه به همراه داشته 
باشد. با توجه به اینکه قدرت یادگیری و 
الگوبرداری در مدرسه بسیار زیاد است و 
کودکان تحت تأثیر دوستان و محیط هستند، 
الگوهای غذایی همسالان می تواند در بین 
دانش آموزان بسیار پررنگ باشد. همراه 
کردن کودکان برای خرید می تواند راهکار 
مناسبی برای آشنایی فرزندمان برای انتخاب 
و آموزش مواد غذایی باشد.کودک خود را با 
تاریخ تولید و انقضا و اطلاعات تغذیه ای مواد 
غذایی آشنا کنید چرا که این مساله کمک 
می کند تا دانش آموز با آگاهی بیشتری از 
بوفه مدرسه ماده غذایی سالم انتخاب کند. 
اگر دانش آموز آگاهی و اطلاعات کافی درباره 
مواد غذایی داشته باشد، از بین مواد غذایی 
می تواند بهترین انتخاب ها را داشته باشد. 
بهتر است میان وعده های سالم غذایی را 
والدین و بزرگترها در اختیار کودکان قرار 
دهند، مغز دانه ها مثل بادام، گردو و یا فندق 
می تواند گزینه مناسبی باشد. شیر به عنوان 
منبع غذایی غنی پروتئین و کلسیم نیز 
گزینه مناسبی به عنوان میان وعده است برای 
کودکانی که تحمل لاکتوز را ندارند توصیه 
می شود از شیرهای بدون لاکتوز استفاده 
شود. بسیاری از کودکان به غذاهای صنعتی 
مثل شکلات، ویفر، کیک و بیسکویت علاقه 
دارند این منابع غذایی حاوی قند ساده هستند 
و بهتر است کودکان کمتر از این مواد غذایی 
استفاده کنند. )نان، پنیر و خرما(، )نان، پنیر 
و گردو( و انواع املت ها و یا تخم مرغ می تواند 

گزینه های مناسبی برای مصرف باشد.

غزاله اسلامیان
متخصص تغذیه 

اینفوگرافیک : آرمان ملی 

مواد غذایی
موثر در 

 پاکسازی روده 

   ۱- نوعی پارچه نخی- از آثار تاریخی تهران ۲- زبان 
مردم عراق- راستایاب- نوعی یقه ۳- باحیا- اشاره به دور- 
پراکندگی ۴- بدوزشــت- بیهوده- از شهرهای استان 
همدان- گذشتن برچیزی ۵- نقطه وخال- نوعی پیوند 
درشیمی- حرف انتخاب- موجودخیالی ترسناک ۶- به 
پیش نماز اقتدا کند- حق دار- آهووغزال ۷- غروروتکبر- 
پیرامــون- دوش و کتف ۸- مذهب- ســنگ انداختن- 
سازمان جاسوســی آمریکا- جام ورزشــی ۹- قیمت 
 بازاری- به وســیله نقلیه ای اطلاق می شود که کهنه و 
خراب شده باشد- گرفتنی از هوا ۱0- مقابل فروختن- 
خوب ونیکو- بخشی از گوش ۱۱- زادگاه حضرت ابراهیم 
)ع(- حرف هشــتم لاتین- دریایی- واحد شمارش گاو 
۱۲- حافظه ای در تلفن همراه- تیزهوشی- از جشن های 
باستانی- یکدندگی ۱۳- ازسبزیجات- معبررودخانه- 
کارگردان فیلــم فریــاد آزادی ۱۴- دیواربلند- برگه 
گزارش کار به کارفرما- خشنودکردن ۱۵- رمان مشهور 

ایروینگ استون- اشخاص

    ۱- خوشبخت- عرق این گیاه برای شست وشــوی کلیه مفید است ۲-  تعیین ارزش چیزی-  
اکِلیل کوهی ۳-  وسیله هیزم شکنی- تکیه دادن- بوق وشیپور- متحیر ۴- نصفه- دوستی- دست 
عرب- صاحب ودارنده ۵- چهره پرداز- پسوندآلودگی- شخص ونفر ۶- از شهرهای ژاپن- توان ونیرو- 
پیک قدیم ۷- نوعی آچار- آشکاروظاهر- آب نیمه گرم ۸- مشک آب- غیرمحدود- میل داشتن- 
کافی ۹- فقیروبی چیز- رنگین کمان- سیم متصل به زمین ۱0- رئیس قبیله دوران مادها- تظاهر 
به نیکی- رهایی ۱۱- نام ترکی- مبهوت ومتحیر- اســتراحت کردن ۱۲- گیره سرخانم ها-  آب 
منجمد- چه وقتی؟- فرق ســر۱۳- از درختان جنگلی- نیک  دریابنده-  واحدسطح-  رود مرزی 
ایران ۱۴- سخت پوست آب های شور- یکی از القاب مبارک امام حسن عسکری)ع( ۱۵- قسمت 

مرکزی اتم- سریالی از سیروس مقدم

مصرف یک وعده سبزیجات تیره رنگ، خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ را  ۲4 درصد کاهش می دهد. دو سوم بشقاب غذایی شما باید 
حاوی منابع گیاهی حاوی فیبر مانند کلم بروکلی باشد.

 خطر مرگ و میر در میان آن دسته از مبتلایان به سرطان روده بزرگ که امگا ۳ بیشتری دریافت می کنند، بسیار کمتر از سایر 
بیماران است. چربی های امگا ۳ از رشد سلول های سرطانی جلوگیری کرده و حتی باعث مرگ سلول های سرطانی روده بزرگ 

می شوند.

کلمبروکلی

ماهیسالمون

 حبوباتی مانند لوبیا و عدس سرشار از فیبر هستند. افرادی که بیشترین میزان فیبر را از منابع گیاهی مصرف می کنند، ۳5 درصد 
 کمتر از سایرین احتمال دارد که دچار پولیپ روده بزرگ شوند. لوبیا وعدس حاوی مواد شیمیایی گیاهی هستند که در برابر سرطان

.محافظت ایجاد می کنند

مصرف غلات کامل مانند برنج قهوه ای و یا جوی دوسر، راه خوبی برای پاکسازی روده بزرگ است. این محصولات غنی 
از فیبر هستند و مصرف آنها برای سه وعده در روز، خطر ابتلا به سرطان کولورکتال را تا ۱۷ درصد کاهش می دهد.

لوبیاوعدس

برنجقهوهای

بیماری های التهابی روده از جمله سرطان روده بزرگ روندی رو به افزایش دارد؛ به شکلی که رئیس 
انجمن آندوسکوپی های گوارشی ایران اعلام کرده در صورت ادامه روند فعلی، پیش بینی می شود 

حدود ۱۰ سال آینده تعداد تشخیص سرطان روده بزرگ حدود دو برابر افزایش یابد. انتخاب های سالم 
غذایی، درست همانطور که برای حفظ سلامت قلب و مغز و سایر اندام های حیاتی بدن ضروری است، 

برای پاکسازی و سم زدایی روده بزرگ نیز مفید است. بهترین انتخاب های غذایی برای پاکسازی 
روده بزرگ شامل موارد زیر است:



 

نگرانیازفروشسیگارنزدیکمدارس
رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت 
بهداشت با انتقاد از تسهیل فرایند صدور مجوز فروش 
دخانیات و با اشاره به نامه وزیر بهداشت به وزیر صمت، 
گفت: در این نامه به دو موضوع کلیدی ممنوعیت فروش 
محصولات دخانی در فروشگاه های زنجیره ای و ممنوعیت 
فروش محصولات دخانی الکترونیکی تاکید شد. بهزاد 
ولی زاده گفته وقتی امکنه ای تخطی می کند و اقدام 
به فروش نخی سیگار، فروش سیگار قاچاق و فروش 
دخانیات به سنین زیر ۱۸ سال کند باید پروانه فروش 
مرکز برای همیشه باطل شود. طی چند هفته قبل نامه ای 
از وزیر محترم آموزش و پرورش دریافت شد که با ابراز 
نگرانی نسبت به فروش محصولات دخانی در نزدیکی 
مدارس، خواستار وضع یا اجرای ضوابط محدود کننده 
فروش در اطراف مراکز آموزشی شده بودند. رئیس 
دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت 
با تاکید بر اینکه خرید، فروش و واردات سیگار الکترونیک 
ممنوع است، توضیح داده: هیچ مرکزی، حتی مراکزی که 
به شکل خاص برای فروش محصول دخانی دایر شدند، 
اجازه فروش سیگار الکترونیک ندارند؛ تمام محصولات 
الکترونیکی دخانی به شکل قاچاق وارد می شود. او با 
اشاره به اثرات مضر سیگار الکترونیک بر سلامت افراد، 
افزوده: در این محصولات عمدتا از نیکوتین استفاده 
می شود و نیکوتین به عنوان یک ماده سمی و اعتیادزا 
سبب می شود، فرد در کنار سیگار الکترونیک از سایر 
محصولات دخانی هم استفاده کند؛ چرا که این وابستگی 
در فرد ایجاد می شود. تحقیقات نشان داده است که بیش 
از ۸0 درصد افرادی که سیگارهای الکترونیکی استفاده 
می کنند، مصرف همزمان سیگار را هم دارند و اینگونه 
نیست که اگر کسی سیگار الکترونیک بکشد دیگر سیگار 
مصرف نکند؛ زیرا بعد از مدتی سیگار الکترونیک وابستگی 
روانی و جسمی فرد به سیگار را تامین نمی کند. ولی زاده 
ادامه داده: هیچ ارگان بین المللی در حوزه سلامت، 
سیگار الکترونیک را به عنوان یک جایگزین برای ترک 
محصولات دخانی نمی پذیرد؛ چراکه عوارض جبران ناپذیر 
آن بر سلامت مشخص است. اما در مورد فروشگاه های 
زنجیره ای، یک بحث قانون است که مغایرت دارد و یک 
بحث افزایش دسترسی است. به گفته ولی زاده: در حال 
حاضر ۳00 هزار واحد صنفی فروش محصولات دخانی 
داریم و درگاه ملی صدور مجوزها هم این بحث را تسهیل 
کرده است و متاسفانه اگر مرکز دیگری هم بخواهد فروش 
دخانیات داشته باشد، به راحتی می تواند درخواست 
خود را ثبت کند و پروانه فعالیت برایش صادر شود. این 
درحالی است که پیش  از این واحدهای صنفی ملزم به 
رعایت برخی نکات از جمله ممنوعیت فروش مواد دخانی 
به گروه سنی زیر ۱۸ سال، ممنوعیت فروش نخی سیگار 
و محصولات قاچاق، رعایت فاصله از مراکز آموزشی و... 
بودند که پس از خود اظهاری نسبت به اجرای ضوابط 
پروانه فروش و عدم وجود مغایرت، می توانستند نسبت 
به دریافت مجوز اقدام کنند اما اکنون دیگر این موارد در 
درگاه ملی صدور مجوزها دیده نشده است که باید مورد 

توجه جدی قرار بگیرد. 

مخابراتروستایفشند
خطوط تلفن بخش هایی از روستای فشند بیش از ۴سال 
است که به علت فرسودگی کابل های اصلی قطع و یا پیوسته 
درحال تعمیرات موقتی است. ما ساکنان بخش ملک آبدار از 
مسئولان مخابرات استان البرز تقاضای رسیدگی ویژه به این 

مشکل کهنه داریم.
جمعی از ساکنان روستای فشند 

ترافیک
بعدازظهرها میدان کشتارگاه )میدان بهمن( ترافیک 
وحشتناکی حکمفرماست و ماموران راهنمایی و رانندگی 
با اینکه در آن محل هر روز حضور دارند ولی کاری برای 
روان سازی این ترافیک نمی کنند از مسئولان راهنمایی و 

رانندگی درخواست رسیدگی به این موضوع را داریم. 
اکبری از تهران

ساختمانهایخالی
در تهران که گشت بزنیم بسیاری از خانه ها و ساختمان های 
بانک های مختلف که تعطیل شده اند به صورت خالی افتاد ه اند 
و کسی نه زندگی می کند نه کاری در آن صورت می گیرد. چرا 
مسئولان فکری به حال این  اماکن نمی کنند تا هم شغل های 
مختلفی ایجاد شود و هم اینکه کسی که مشکل مسکن دارد 

بتواند در این خانه ها زندگی کنند. 
عبدی از تهران

اتوبوس
اتوبوس های میدان هفت تیر- راه  آهن از لحاظ بهداشت در 
وضعیت صفر هستند از مسئولان اتوبوسرانی درخواست داریم 
که به این موضوع رسیدگی کنند تا بلکه این اتوبوس ها هم از 

لحاظ بهداشت مورد رسیدگی قرار بگیرد. 
یک شهروند از تهران 

بیمارستانهایبدونپارکینگ
نبود پارکینگ در اطراف بیمارستان های تهران مشکلات 
زیادی را برای مردم به وجود آورده است. گاهی اوقات نبود 
پارکینگ سبب جریمه های سنگین ملاقات کنندگان 
می شود. جا دارد مسئولان شهرداری یا بیمارستان ها فکری 

به حال این مساله بکنند. 
صمیمی از تهران

آرمان ملی: رضا مرادصحرایی، وزیر آموزش و پرورش که 
پیش تر و چند بار توصیه کرده مدیران و مسئولان فرزندان خود 
را در مدارس دولتی ثبت نام کنند، حالا در جواب خبرنگاری 
که از منوی غذاهای لاکچری یک مدرسه غیردولتی در تهران، 
می پرسد می گوید که این ربطی به ما و به آموزش و پرورش و 
دولت ندارد. به عقب برمی گردیم و ذکر این نکته که اگر مسئولان 
خلاف آنچه می خواهند نشان بدهند، فرزندان خود را به مدارس 
دولتی می فرستادند، این سفارش و توصیه رضا مرادصحرایی با 
چنان تاکیدی وجود نمی داشت و از سوی دیگر مگر مدارس 
دولتی غذاهای با قیمت بالا مثل شیشلیک و کنتاکی به آنچه به 
اصطلاح و البته به غلط، آقازاده نامیده شده اند، ارائه می دهند؟ 
پاسخ به صورت قطعی، »خیر« است. در خبری که خبرگزاری 
رکنا از منوی غذای مدرسه غیردولتی واله در تهران ارائه داده 
است به این نکته اشاره شده که دانش آموزان این مدرسه 
خانواده هایی ثروتمند و آقازاده ها هستند. کمی پایین تر به 
این گزارش و نیز واکنش وزیر آموزش و پرورش، رضا مراد 
صحرایی به این منوی غذایی می پردازیم که گفته منوی غذایی 
مدارس غیر دولتی به ما مربوط نیست؛ ما به کیفیت آموزشی 
توجه و نظارت داریم؛ نظارت و توجهی که نه تنها در صحبت 
با کارشناسان مسائل آموزشی که به صورت ملموس متوجه 
خواهید شد که در سالیان طولانی از ضعف هایی برخوردار بوده؛ 
هم به لحاظ کیفیت تدریس و نحوه جذب معلمان و هم محتوای 
کتاب ها و تاثیرگذاری آن ها در یادگیری علوم، فنون و مهارت ها 

توسط دانش آموزان. 
از طرفی با بازگشایی مدارس بار دیگر آمار و ارقامی که پایین 
هم نیستند در خصوص کودکان بازمانده از تحصیل به دلایل 
متفاوت محرومیت، ارائه و منتشر می شوند. همین روز گذشته 
یک مقام شوراهای اسلامی به ایلنا گفت که بسیاری از فرزندان 
کارگران به دلیل مشکل مالی ترک تحصیل می کنند. و این 
یعنی ختم ماجرا؛ کسی که برای رفتن به مدرسه هم پول ندارد 
خب به طور قطع اینکه در مدرسه چیزی بخورد یا اصلا نخورد 
در اولویت های بعدی یا خارج از اولویت است. نگاهی به آمار 
سوءتغذیه در مدارس دولتی بیندازید! فعالان کارگری می گویند 
کارگران برای خرید یک مرغ تنها باید حدود ۳00 هزار تومان 
هزینه کنند؛ این را کنار قیمت یک وعده غذای ۴00 هزارتومانی 

بچه مدرسه ای های خاص بالای شهر تهران بگذارید. 
ضمن اینکه پول نداشتن یعنی اینکه کودک ناچار است برای 
کسب درآمد، کار کند و مدرسه نرود یا اینکه در منطقه ای چنان 

محروم زندگی کند که در آنجا مدرسه ای  نیست. 

   عدالت آموزشی چیست؟
روز گذشته، خبرگزاری رکنا، با انتشار تصاویری از یک منوی 
غذایی نوشت: در حالی که ۷ هزار مدرسه در کشور آب آشامیدنی 

و سرویس بهداشتی ندارند در مدارس فرزندان پولدارهای شهر 
تهران از شیشلیک تا کنتاکی با قیمت های نجومی سرو می شود؛ 
مدرسه غیر دولتی واله یا بنا به آنچه در توضیح و رزومه آن در 
فضای مجازی ثبت شده؛ موسسه آموزشی فرهنگی واله که 
شامل مدارس متفاوت پسرانه و دخترانه است.  در توضیح این 
منوی غذایی که گفته شد که برای فرزندان ثروتمندان است به 
وزیر آموزش و پرورش اطلاع رسانی و نشان داده شد تا به گفته 
خبرنگار مربوطه، وزیر در مورد این شرایط که نشانه هایی از 
تبعیض در فضای آموزشی است، نظر خود را بیان کند.  از رضا 
مرادصحرایی پرسیده شد، آیا منوی مدرسه غیردولتی واله که 
قیمت هایش از رستوران های لاکچری تهران بالاتر است، با 
عدالت آموزشی سازگاری دارد و آیا این همان عدالت آموزشی 

است که ما دنبالش هستیم؟
اما مراد صحرایی، چه گفت؟ او که در جمع خبرنگارها حضور 
پیدا کرد، گفت که موضوع عدالت آموزشی را با این حواشی 
ترکیب نکنید. مدرسه ای این کار را انجام داده و این ارتباطی به 

آموزش و پرورش ندارد. 
او ادامه داد که ما بر منوی غذایی مدارس غیرانتفاعی نظارتی 
نمی کنیم اما هیچ حرکتی هم که بوی اشرافیت بدهد را به هیچ 
وجه تایید نمی کنیم و از این موضوعات هم حمایت نمی کنیم 

خانواده ها باید نظارت کنند. 
وزیر آموزش و پرورش تاکید کرد که ما بر کیفیت آموزش 

نظارت داریم. 
از او پرسیده شد که خانواده ها چه کار کنند؟ و او گفت که 

استقبال نکنند استقبال نکنند!
این پاسخ مرادصحرایی یعنی اینکه پدر و مادری که جزو 
مقامات مسئول یا نزدیکان به آن ها هستند به مدرسه هایی که 
فرزندانشان را آنجا می فرستند بگویند که به بچه هایشان غذای 
لاکچری نداده و لااقل غذاهای معمولی به آن ها بدهند تا میل 

کنند. 

   فرزندان کارگرها چه کار می کنند؟
اما در کنار خورد و خوراک فرزندان آقازاده ها سری هم به 
فرزندان کارگرها می زنیم که همان طور که گفته شد نه تنها 
غذای درست و حسابی نمی خورند که از رفتن به مدرسه هم باز 
می مانند.  بهرام ذنوبی تبار، رئیس کانون هماهنگی شوراهای 
اسلامی کار فارس با بیان اینکه بسیاری از فرزندان کارگران به 
دلیل مشکلات مالی در موضوع تحصیل به مشکل خورده اند، 
تصریح کرد: افزایش قیمت به صورت لحظه ای کارگران را به 

شدت با مشکل مواجه کرده است. 
این فعال کارگری که با خبرگزاری کار ایران گفت وگو کرده، 
با بیان اینکه متاسفانه بسیاری از فرزندان با استعداد کارگران 
به این دلیل که از بنیه مالی برخوردار نیستند از تحصیل باز 

می مانند، گفته: زمانی که فرزندان کارگران می بینند که پدرشان 
هرقدر کار می کند به جایی نمی رسند به راحتی ترک تحصیل 
می کنند و به سر کار می روند.  رئیس کانون هماهنگی شوراهای 
اسلامی کار فارس در ادامه با اشاره به اینکه در حال حاضر 
بسیاری از کارخانه ها نیروهای تحصیل کرده به کار می گیرند، 
افزوده: در شرایطی که فرزندان کارگران به دلیل مشکلات 
مالی نمی توانند به دانشگاه بروند و مدرک دانشگاهی بگیرند 
بنابراین در تامین نیروی کار هم با مشکل مواجه می شوند.  
ذنوبی با اشاره به اینکه میزان ترک تحصیل در خانواده های 
کارگران و قشر ضعیف در استان فارس زیاد است، توضیح داده 
که در این شرایط نیاز است تا دولت حمایت های ویژه ای از این 

قشر انجام دهد. 
این فعال کارگری با بیان اینکه فشار دولت در تعیین حقوق 
دستمزد کارگران در پایان سال اجحافی است بر قشر کارگر، 
گفته؛ معتقد است که این موضوع باید مجددا بررسی شود و این 
گونه تعیین حقوق برای سال آینده نیست و نیاز است تا شورای 
عالی کار سالانه دو بار حقوق کارگران را افزایش دهد تا این قشر 

بتواند توان مقابله با تورم را داشته باشد. 
ذنوبی با بیان اینکه افزایش قیمت بسیاری از محصولات بیش 
از ۱0 بار در سال قشر حقوق بگیر و کارگر را که سالانه تنها یک 
بار شامل افزایش حقوق می شود با مشکل مواجه کرده است، 
ادامه داده: افزایش قیمت سرسام آور محصولات در سال در برابر 
افزایش ۲0 و چند درصدی کارگران امری منطقی نیست.  رئیس 
کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار فارس در ادامه با اشاره به 
اینکه کارگران در خرید یک مرغ با مشکل مواجهند، بیان کرد: 
شوربختانه کارگران برای خرید یک مرغ تنها باید حدود ۳00 

هزار تومان هزینه کنند. 
ذنوبی با بیان اینکه کارگران چگونه می توانند گوشت را با 
کیلویی ۵00 هزار تومان خریداری کنند، تصریح کرده: قطعا 

این مشکلات باید حل و فصل شود. 
او با بیان اینکه باید موضوعات و مشکلات کارگری به صورت 
کارشناسی انجام شود، ادامه داده است که متاسفانه نمایندگان 
مجلس نظرات فعالان کارگری را در تصمیمات و مصوبات 
اتخاذ نمی کنند و تنها به برگزاری جلسات با کارفرمایان اکتفا 
می کنند.  ذنوبی تبار با بیان اینکه تصمیمات خلق الساعه میزان 
بهره وری را هم کاهش می دهند، گفته: در این شرایط باید 
از نظرات جامعه کارگری در تصمیمات مهم استفاده شود. 
او معتقد است؛ برنامه هفتم توسعه از مشکلات مهم جامعه 
کارگری است که اجرای آن این قشر را با مشکلات بیشتری 
مواجه می کند.  در نهایت اینکه وضعیت کارگران به هیچ 
وجه خوب نیست و به گفته ذونوبی: افزایش نرخ تورم و گرانی 
محصولات بیداد می کند و با توجه به آغاز سال تحصیلی بسیاری 

از کارگران در ثبت نام فرزندان شان با مشکل مواجه شده اند. 

9اجتماعی سال پنجم
شماره   1654

چهار شنبه 
1402 .07 .05
11    ربیع الاول     1445/    27   سپتامبر     2023

a r m a n m e l i . i r

8810۵007

مدرســــه

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

»آرمان ملی« با نگاهی به منوی لاکچری غذای یک مدرسه غیردولتی در تهران، ترک تحصیل فرزندان کارگران را از نظر گذرانده؛ 

شیشلیک و کنتاکی برای آقازاده
 ترک تحصیل برای بچه کارگرها

تابلویخیاباناستادشجریان
مخدوششد

پایگاه خبری »چند ثانیه« از تخریب تابلوی 
خیابان استاد آواز ایران خبر داد. تابلوی خیابان 
»محمدرضا_شجریان« روز ۴ مهر مخدوش 
شده است. یکم مهر سالروز تولد خسرو آواز 

ایران بود.

کروناتمامنشده
 حسین فرشیدی، معاون بهداشت وزارت 
بهداشت ، درخصوص لزوم رعایت بهداشت و 
سلامت در مدارس، گفت:  ما به تازگی از یک 
دوره سخت به نام کووید عبور کرده ایم، گرچه 
با اطمینان باید بگوییم که بیماری کووید 
هنوز تمام نشده و آرامشی که اکنون در آن 
قرار داریم، حاصل تلاش شبانه روزی وزارت 
بهداشت و کادر بهداشت و درمان، مشارکت 
مردم و واکسیناسیون همگانی است و هرگونه 
غفلت و ساده انگاری و عدم رعایت برخی نکات 
ساده، نه تنها کووید را گسترش می دهد، بلکه 
منجر به شیوع سایر بیماری های واگیر و تنفسی 
در سطح جامعه خواهد شد.معاون بهداشت 
وزارت بهداشت در ادامه، عنوان کرد: اولیای 
دانش آموزان و معلمین مدرسه باید توجه 
کنند که اگر دانش آموزی علائم سرماخوردگی 
دارد، باید از حضور در مدرسه و کلاس درس 
اجتناب کرده و حتما به پزشک مراجعه و یا 
در منزل استراحت کند. او مصرف مایعات 
گرم و استراحت در منزل، استفاده از ماسک و 

شستشوی مرتب دست ها تاکید کرد.

آمادهباشبارششدیدباران
ایسنا نوشت: معاون عملیات سازمان امداد 
و نجات جمعیت هلال احمر از آماده باش 
امدادگران این سازمان برای بارش شدید 
باران و وزش باد در دو استان شمالی خبر 
داد. مرتضی مرادی پور  با اشاره به هشدار 
سطح نارنجی سازمان هواشناسی کشور گفت:  
برابر پیش بینی انجام شده از سوی سازمان 
هواشناسی بارش شدید و رگباری باران و وزش 
شدید باد برای روز سه شنبه در استان مازندران 
و نیمه غربی استان گلستان پیش بینی شده و 
این وضعیت در روز چهارشنبه در تمام استان 

گلستان وجود خواهد داشت. 

ثبت»روزتهران«درتقویمملی
اعضای شورای شهر تهران یک فوریت ثبت 
روز تهران در تقویم ملی را تصویب کردند. 
مهدی چمران در خصوص این طرح ،گفت: 
یک طرح یک فوریتی به صحن شورا آمده است 
تا بر اساس آن پیشنهادی به کمیسیون فرهنگ 
عمومی بدهیم تا روز تهران در تقویم ملی ثبت 
شود. وی ادامه داد: چرا که »روز تهران« در 
شورای شهر تصویب شده اما در تقویم ملی 
ثبت نشده است.اعضای شورای شهر تهران 
نیز با اکثریت آرا یک فوریت ثبت روز تهران در 

تقویم ملی را تصویب کردند.

رئیسپلیسراهورتهران
عوضشد

سردار  جایگزین  موسوی پور  سرهنگ 
حمیدی، مسئولیت ریاست پلیس راهور تهران 
بزرگ را برعهده گرفت.روز گذشته  با حضور 
رئیس پلیس راهور فراجا، فرمانده انتظامی 
تهران بزرگ و جمعی از فرماندهان و مسئولان 
پلیس پایتخت و مدیران شهری تهران، مراسم 
تودیع و معارفه رئیس پلیس راهور تهران 
بزرگ برگزار شد.در این مراسم، از زحمات 
سردار محمد حسین حمیدی قدردانی و 
سرهنگ سید ابوالفضل موسوی پور به عنوان 
رئیس جدید پلیس راهنمایی و رانندگی تهران 
بزرگ معرفی شد. موسوی پور پیش از این به 
مدت چهار سال جانشین رئیس پلیس راهور 

پایتخت بود.

تجمعبازنشستگانصندوق
کشوری

گذشته،  روز  صبح  ایلنا،  گزارش  به 
سه شنبه، ۴ مهرماه، تعدادی از بازنشستگان 
صندوق کشوری در اعتراض به عدم توجه به 
مطالباتشان در قزوین، ایلام، همدان، کردستان 
و کرمانشاه مقابل صندوق بازنشستگی کشوری 
تجمع کردند. اجرای همسان سازی حقوق، 
افزایش مستمری بازنشستگی مطابق با نرخ 
تورم و داشتنِ بیمه  کارآمد از جمله مطالباتِ 

این بازنشستگان است.

بازداشتتعدادیاز
بازنشستگانمخابرات

به گزارش ایلنا، روز دوشنبه ۳ مهر، تعدادی 
از بازنشستگانِ مخابرات به  عدم توجه به 
مطالباتشان اعتراض و در چند استان تجمع 
برگزار کردند. از قرار معلوم در جریان این 
تجمعات؛ برخی از بازنشستگان در استان 
خراسان رضوی بازداشت شده اند. در همین 
رابطه، انجمن صنفی بخش خصوصی شرکت 
خدمات اول مخابرات منطقه فارس در نامه ای 
خواستار آزادی این بازنشستگان شد.  این نامه 
بر صنفی بودن تجمعات بازنشستگان تاکید 
کرده و بی توجهی مسئولان نسبت به بی قانونیِ 
شرکتی مخابرات را مورد انتقاد قرار داده است.

 به گفته یک وکیل دادگستری، رئیس دولت سیزدهم در مورد ساماندهی کولبری می گوید هیچ اقدامی انجام نداده

5 استان کشور بیش از 3 هزار کولبر دارد
 ادعاهای بسیاری در مورد ساماندهی کولبران 
و ارائه تسهیلات برای اشتغال آنها توسط دولت ها 
به ویژه در دولت قبل مطرح شده بود اما باید 
بررسی های میدانی برای صحت سنجی آن 
صورت گیرد. امید نصراللهی، وکیل دادگستری، 
در خصوص وضعیت کولبران در استان های 
غربی کشور مصاحبه ای با رکنا انجام داده و گفته 
است که مسائل حقوقی بسیاری گریبان گیر 
کولبران است و عمده علت آن درگیری ها در مرز 
به دلیل غیرقانونی بودن این شغل است و بخش 
دیگری از آن نیز به افزایش تلفات کولبران به 

دلیل سقوط از کوه و دلایل دیگر برمی گردد. 
به تاکید این فعال و حامی کولبران؛ تنها 
کاری که می شود برای بهبود این وضعیت انجام 
داد افزایش میزان اشتغال در این استان هاست 
زیرا این افراد به دلیل نبود فرصت های شغلی 
مناسب اقدام به انجام این کار می کنند که 
دولت ها قول هایی از گذشته در این خصوص 
داده اند اما مشخصا در این زمینه شاهد اقدام 

خاصی نیستیم. 
نصراللهی ادامه داده: البته در سال های اخیر 
اقداماتی از جمله ارائه تسهیلات در خصوص 
مشاغل مرتبط با فنی و حرفه ای و مشاغل 
خانگی به جوامع محلی در این استان ها اعطا 
شده است و این تسهیلات اقدام مثبتی در این 

حوزه محسوب می شود.  به گفته او: اگر شغل 
مناسبی برای این افراد وجود داشته باشد قطعا 
برای کسب درآمد مشقات کولبری را تحمل 
نمی کنند و در برهه ای حتی مجلس سعی 
کرد که کولبری را ساماندهی کند اما به نتیجه 
نرسید.  این فعال و حامی کولبران گفت: با تمامی 
ادعاها در این حوزه متاسفانه اقدامات عمیقی در 
حوزه کولبری انجام نگرفته است و ما همچنان 
در این استان ها و مناطقی که بومیان درگیر 
کولبری هستند دچار آسیب های اجتماعی 

جدی هستیم. 
نصراللهی تاکید کرد: اگر دفاتر تسهیل گری 
در این مناطق افزایش یابد می توانیم این مساله 

را در میان مدت حل کنیم و در ۵ استان درگیر 
که استان های آذربایجان شرقی و غربی، 
کردستان، کرمانشاه و همدان هستند می توان 
این مساله را ریشه کن کرد.  او مدعی شده: پیش 
بینی می شود که حداقل ۳ هزار نفر در این ۵ 
استان درگیر کولبری باشند اما آمار دقیقی در 
این رابطه وجود ندارد.  پیشتر جلال محمودزاده 
نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به وضعیت کولبران گفته بود: آقای رئیسی در 
سفری که به استان آذربایجان غربی داشتند، در 
این خصوص اعلام کردند که برنامه هایی برای 
رفع مشکل کولبران دارند اما حل این مساله 
نیاز به ارائه راهکارهای قانونی دارد که یا باید 

در جلسه سران سه قوا بررسی شود و یا در قالب 
لایحه به مجلس ارائه خواهند داد. 

او گفته بود: باید برای کولبران شرکت های 
تعاونی ایجاد شود که مجوز واردات کالاهای 
مجاز را از دولت گرفته و کالاها را از مبادی 
رسمی و با استفاده از وسایل نقلیه وارد کشور 
کند و درآمد آن هم بین اعضای شرکت تعاونی 
که همان کولبران هستند، تقسیم شود.  نماینده 
مردم سردشت و پیرانشهر با اشاره به اینکه هنوز 
کولبران کشته و زخمی می شوند، افزوده: در 
سال گذشته بیش از ۱۷0 نفر کشته و زخمی در 
میان کولبران داشتیم حتی امسال هم تعدادی 
کشته و زخمی شدند.  محمود زاده در رابطه به 
فعالیت بازارچه های مرزی، گفته: تعدادی از 
بازارچه های مرزی باز است اما بیشتر محصولات 
آنها ترانزیتی است یعنی محصولی که وارد 
بازارچه می شود، پلمب شده است که در ادامه یا 
به کشورهای دیگر می رود و یا وارد بازار شده و در 
داخل کشور مصرف می شود که در نهایت نفعی 

برای مردم مرزنشین ندارد. 
گفتنی است نزدیک به یک سال از این ادعای 
رئیس دولت سیزدهم می گذرد اما تاکنون هیچ 
اقدام مشخصی برای ساماندهی افراد مشغول 
به کولبری در مرزهای غربی کشور صورت 

نگرفته است. 

یک مقام شوراهای اسلامی به ایلنا گفت که 
برخی از فرزندان کارگران به دلیل مشکل مالی 

ترک تحصیل می کنند

وزیر آموزش و پرورش به منوی 4۰۰ هزار 
تومانی غذای مدرسه غیردولتی واله گفت 

ربطی به ما ندارد؛ ما مسئول کیفیت آموزشیم

کارگران برای خرید یک مرغ تنها باید حدود 
۳۰۰ هزار تومان هزینه کنند؛ قیمت یک 

وعده غذای بچه مدرسه ای های خاص 4۰۰ 
هزارتومان است
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کشف40فقرهسرقتکابلبرق
جانشین فرمانده انتظامی استان البرز از دستگیری ۲ 
سارق سابقه دار و اعتراف آنان به ۴0 فقره سرقت کابل برق در 
شهرستان نظرآباد خبر داد. سرهنگ محمد نادربیگی گفت: 
در پی وقوع چندین فقره سرقت سیم و کابل برق در سطح 
شهرستان نظرآباد، دستگیری عاملان سرقت به صورت ویژه در 
دستور کار پلیس آگاهی این شهرستان قرار گرفت. وی افزود: 
کارآکاهان با انجام تحقیقات میدانی و به کارگیری اقدامات 
پلیسی موفق به شناسایی سارقان شدند که با استفاده از یک 
دستگاه پژو سواری در ساعات پایانی شب اقدام به سرقت کابل 
برق می کردند. جانشین فرمانده انتظامی استان البرز تصریح 
کرد: در ادامه ماموران با شناسایی مخفیگاه متهمان نسبت 
به دستگیری ۲ سارق حرفه ای و توقیف یک دستگاه خودرو 
سرقتی اقدام کردند. سرهنگ نادربیکی اضافه کرد: پس از 
انتقال متهمان به پلیس آگاهی، در ابتدا منکر انجام هرگونه 
سرقت بودند، ولی با مشاهده مستندات پلیس به ناچار لب به 
اعتراف گشوده و به ۴0 فقره سرقت سیم و کابل برق در سطح 
شهرستان نظرآباد اقرار کردند. این مقام انتظامی ادامه داد: 
متهمان پس از بازسازی صحنه سرقت ها و شناسایی شکات 
پرونده، برای سیر مراحل قانونی با تشکیل پرونده تحویل مقام 
قضائی شدند. وی در پایان تاکید کرد که برای حفظ امنیت 
شهرمان بایستی شهروندان نیز در قبال اتفاقات پیرامون خود 
حساس باشند و با مشاهده موارد مشکوک موضوع را سریعا 

به پلیس اطلاع دهند.

مامورنمابهدامافتاد
فرمانده انتظامی شهرستان کرمانشاه از شناسایی و 
دستگیری فردی مامورنما در مرکز استان خبر داد. سرهنگ 
علیرضا دلیری اظهار داشت: در پی گزارش یک فقره تصادف 
بین یکدستگاه موتورسیکلت و خودرو پژو، راکب موتورسیکلت 
با البسه پلیس تحت عنوان مامور خود را به طرف مقابل معرفی 
که پیگیری موضوع در دستور کار پلیس قرار گرفت. وی افزود: 
در بررسی ماموران کلانتری پایانه شهید کاویانی مشخص 
گردید که فرد راکب موتورسیکلت مامورنما بوده و پس از 
هماهنگی با مرجع قضائی وی دستگیر شد. دلیری با اشاره 
به کشف یکدستگاه بی سیم تقلبی، یک عدد شوکربرقی، یک 
عدد افشانه دفاع شخصی و یک عدد جلیقه ضد گلوله با البسه 

پلیس، گفت: تحقیقات از این فرد ادامه دارد. 

دستگیریسارقانحرفهای
فرمانده انتظامی شهرستان زنجان از دستگیری سارقان 
سیم کابل با کشف ۳0 فقره سرقت در این شهرستان خبر 
داد. سرهنگ داود مرسلی گفت: در پی وقوع چندین فقره 
سرقت سیم کابل در سطح شهر، پیگیری موضوع در دستور 
کار ماموران انتظامی قرار گرفت. وی افزود: ماموران انتظامی 
با تعقیب و گریز موفق شدند یکدستگاه خودرو پژو با پلاک 
سرقتی که بیش از ۵00 متر سیم کابل سرقتی به همراه داشت 
را کشف نمایند. فرمانده انتظامی شهرستان زنجان گفت: در 
این عملیات ۲ سارق دستگیر و در بازجویی های تخصصی 
به۳0 فقره سرقت سیم کابل اعتراف و جهت سیر مراحل 

قانونی به مراجع مربوطه تحویل داده شدند.

۹0هزارلیترسوختتوقیفشد
فرمانده انتظامی هرمزگان از شناسایی و توقیف تعداد 
سه دستگاه کامیون تانکر و کشف ۹0 هزار لیتر سوخت 
قاچاق در استان خبر داد. سردار علی اکبر جاویدان افزود: 
در راستای مبارزه و مقابله با قاچاق سوخت و فرآورده های 
نفتی و به منظور مقابله و برخورد جدی با قاچاقچیان سوخت 
و همچنین با هدف جلوگیری از خروج و قاچاق سرمایه ملی، 
ماموران انتظامی شهرستان های میناب، سیریک و بندرعباس 
در ۴۸ ساعت گذشته حین کنترل خودروهای عبوری به سه 
دستگاه کامیون نفت کش حامل سوخت قاچاق شک کرده و 
دستور توقف دادند. وی بیان کرد: ماموران خودروها را متوقف 
و در بازرسی دقیق از آن ها در مجموع ۸۹ هزار و ۷00 لیتر 
گازوییل قاچاق کشف و در این رابطه سه متهم را دستگیر 
کردند. این مقام ارشد انتظامی هرمزگان، ارزش محموله های 
قاچاق کشف شده را ۲۳ میلیارد ریال عنوان و اظهارکرد: 
سوخت های کشف شده به شرکت پخش و فرآورده های نفتی 
شهرستان های یادشده تحویل و متهمان با تشکیل پرونده 
برای سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شدند. سردار 
جاویدان با هشدار جدی به قاچاقچیان و سوداگران مرگ، 
تصریح کرد: قاچاق برای استان و کشور تهدید اقتصادی بزرگی 
است و تمام دستگاه ها و سازمان های مرتبط باید با ایفای نقش 
سازنده و موثر، بیش از پیش با این پدیده شوم و خلاف شرع 

که منطبق بر خواست دشمن است، مقابله کنند. 

انهدامباندسارقانمنزل
رئیس پلیس آگاهی استان همدان گفت: در پی وقوع 
چندین فقره سرقت منزل در مناطقی از شهر همدان و 
ایجاد جو ناامنی و نارضایتی در بین شهروندان، شناسایی و 
دستگیری سارقان منزل در دستور کار کارآگاهان پلیس 
آگاهی همدان قرار گرفت.   سرهنگ کارآگاه علی اسدبیگی 
بیان کرد: کارآگاهان این پلیس ابتدا با بررسی پرونده ها، 
شیوه و شگرد سارقان و انجام یکسری اقدامات فنی و پلیسی 
موفق به شناسایی فردی به هویت معلوم، اهل و ساکن 
یکی از استان های همجوار شدند.   وی گفت: ماموران در 
اقدامی غافلگیرانه متهم را در مخفیگاهش دستگیر و به مقر 
انتظامی منتقل کردند که وی ابتدا منکر اتهامات وارده شد 
اما در بازجویی ها پس از مواجهه با مستندات چاره ای جز بیان 
واقعیت نداشت.  رئیس پلیس آگاهی همدان اظهار کرد: متهم 
سرقت ها را به صورت تیمی و با حضور سه یا چهار نفر انجام 
داده و طبق بررسی ها تاکنون محل ۶ فقره از سرقت ها با ۲۵ 
میلیارد ریال اموال سرقتی شناسایی شده است.  سرهنگ 
اسدبگی اضافه کرد: در ادامه رسیدگی، ۲ نفر از همدستان 
متهم دستگیر و تلاش برای دستگیری دیگر متهمان ادامه 
دارد.  و ی تاکید کرد: مردم برای پیشگیری از بروز سرقت از 
تجهیزات به روز از جمله دوربین های مدار بسته و دزدگیر 

استفاده کنند. 

کــوتــاه

دستگیریسارقانمیلیاردی
ارزهایدیجیتال

فرمانده انتظامی ویژه و پایگاه دریابانی 
کیش گفت: سارقان ارزهای دیجیتال به ارزش 
۱۸0 میلیارد ریال شناسایی و دستگیر شدند. 
سرهنگ »علی اصغر جمالی« اظهار کرد: در پی 
شکایتی مبنی بر سرقت از کیف پول دیجیتال 
بررسی موضوع در دستور کار کارشناسان پلیس 
فتا این فرماندهی قرار گرفت. وی افزود: سارقان 
با سوءاستفاده از رابطه دوستی و دسترسی 
غیرمجاز به کیف پول الکترونیکی مالباخته 
اقدام به کلاهبرداری ارز های دیجیتال به ارزش 
۱۸0 میلیارد ریال کردند. فرمانده انتظامی ویژه 
و پایگاه دریابانی کیش با اشاره به اینکه سارقان 
پس از سرقت ارزهای دیجتیال آن ها را در کیف 
پول های مختلف الکترونیکی به صورت متعدد 
جابه جا کردند تا هیچ ردی از آنان باقی نماند، 
ادامه داد: با اقدامات پلیسی، متهمان شناسایی 
و در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر شدند. 
وی اضافه کرد: ضمن توقیف کیف پول های 
الکترونیکی و بازگشت وجه به مالباخته، 
پرونده قضائی تشکیل و متهمان جهت سیر 
مراحل قضائی به مراجع قضائی معرفی شدند. 
فرمانده انتظامی ویژه و پایگاه دریابانی کیش 
در پایان خاطرنشان کرد: شهروندان در صورت 
مشاهده هرگونه مورد مجرمانه مراتب را از 
طریق سایت پلیس فتا به آدرس الکترونیکی  
http: //www.cyberpolice.ir  و یا تماس 
با شماره 0۹۶۳۸0 مرکز فوریت های سایبری 

پلیس فتا اطلاع رسانی کنند.

قاتلپساز7سالفراربهدامافتاد
و  سیستان  استان  انتظامی  فرمانده 
بلوچستان از دستگیری عامل قتل مسلحانه 
شهروند ایرانشهری پس از ۷ سال فرار خبر 
داد. سردار دوستعلی جلیلیان گفت: در سی ام 
تیرماه سالجاری طی اعلام مرکز فوریت های 
پلیسی ۱۱0 مبنی بر قتل شهروندی در یکی 
از محلات شهرستان ایرانشهر، بلافاصله اکیپی 
مجرب از کارآگاهان پلیس آن شهرستان 
با حضور در صحنه جرم، بررسی موضوع را 
به صورت ویژه در دستور کار خود قرار دادند. 
این مقام ارشدانتظامی افزود: در بررسی اولیه 
کارآگاهان پلیس و طی تحقیقات میدانی در 
محل مشخص شد که مقتول توسط فردی با 
اسلحه کلت کمری در حیاط منزلش به قتل 
رسیده و قاتل و همدستانش از صحنه جرم 
متواری شدند؛ با توجه به متواری بودن قاتل 
به کشورهای همسایه و هفت سال زندگی 
مخفیانه، ردپای وی در یکی از روستاهای 
همجوار شهرستان رویت و وی تحت رصد و 
شناسایی کامل پلیس آگاهی شهرستان قرار 
گرفت. فرمانده انتظامی استان بیان داشت: 
ماموران پلیس پس از تحقیقات تکمیلی و 
شناسایی کامل، قاتل فراری و همدستش را 
در یک عملیات پلیسی پس از هفت سال فرار و 
زندگی مخفیانه دستگیر کردند. سردارجلیلیان 
با اشاره به اعتراف متهم به بزه ارتکابی)قتل( 
با توجه به روبه روشدن با ادله و مستندات 
پلیسی، افزود: اختلافات قبلی علت و انگیزه 

قتل بوده است.

دستگیریسارق
دوربینهایمداربسته

فرمانده انتظامی شهرستان همدان از 
دستگیری یک سارق دوربین های مداربسته 
و کشف سه فقره سرقت خبر داد. سرهنگ 
هادی نجفی صالح گفت: ماموران کلانتری ۱۳ 
عین القضات حین گشت زنی فرد مشکوکی را با 
یک ساک دستگیر و به کلانتری منتقل کردند. 
وی افزود: ماموران در بازرسی از ساک همراه 
وی یک عدد دوربین مداربسته و یک عدد 
سیستم هوشمند آتش نشانی آپارتمان کشف 
کردند. فرمانده انتظامی شهرستان همدان 
ادامه داد: پس از انجام تحقیقات پلیسی، متهم 
به یک فقره سرقت دیگر نیز اعتراف کرد که 

با تشکیل پرونده تحویل مرجع قضائی شد.

رئیس پلیس فتا استان فارس گفت: فردی 
که با درج آگهی فروش بیل مکانیکی اقدام 
به کلاهبرداری ۳0 میلیاردی کرده بود، 
شناسایی و دستگیر شد. سرهنگ امیرحسین 
سلیمانی بیان کرد: در پی شکایت مردی 
میانسال مبنی بر کلاهبرداری از وی از طریق 
خرید ماشین آلات راهسازی و ساختمانی، 
بررسی موضوع در دستور کار کارشناسان 
پلیس فتا قرار گرفت. سرهنگ سلیمانی ادامه 
داد: شاکی بیان داشت که در یکی از سایت های 
مجازی، با یک آگهی تحت عنوان فروش بیل 
مکانیکی برخورد و ضمن برقراری تماس با فرد 
تبلیغ کننده، در چندین مرحله در طول یکماه 
جمعا مبلغ ۳0 میلیارد ریال وجه نقد به عنوان 
پیش پرداخت به وی پرداخت کرده و متهم 
پس از اخذ پول به بهانه های واهی از ارسال 

بیل مکانیکی خودداری کرد. این مقام سایبری 
گفت: کارشناسان پلیس فتا تحقیقات خود را 
آغاز و با اقدامات فنی و تخصصی موفق شدند 
متهم را در یکی از استان های مرکزی شناسایی 
و دستگیر کنند. رئیس پلیس فتا فارس گفت: 
کاربران هرگز فریب اینگونه آگهی ها به واسطه 
قیمت پایین را نخورند و خریدهای اینترنتی 
خود را از طریق سایت های دارای نماد اعتماد 
الکترونیکی اقدام کنند. سرهنگ سلیمانی از 
هموطنان درخواست کرد: در خصوص خرید از 
سایت های خرید و فروش دقت کافی را داشته 
باشند و در صورت برخورد با هرگونه مورد 
مشکوک آن را از طریق وبسایت پلیس فتا به 
نشانی اینترنتی www.cyberpolice.ir و 
یا با شماره تلفن 0۹۶۳۸0 با کارشناسان ما در 

میان بگذارند.

کلاهبرداری به بهانه فروش ماشین آلات راهسازی 

رئیس پلیس آگاهی پایتخت از دستگیری مرد 
افغانستانی که اقدام به قتل برادرش در جنوب 
تهران کرده بود، خبرداد. سردار علی ولی پور 
گودرزی گفت: به دنبال اعلام وقوع یک فقره 
قتل در یکی از پارک های جنوب شهر تهران، 
رسیدگی به این پرونده در دستورکار تیمی 
از کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی تهران 
بزرگ قرار گرفت و آنان با حضور در محل و انجام 
تحقیقات اولیه، مشاهده کردند که آثار جراحت 
بر سر، سینه و دست چپ مقتول برجای مانده 
است، موضوعی که نشان می داد احتمالا بین 
قاتل و مقتول درگیری رخ داده است. وی ادامه 
داد: کارآگاهان بلافاصله با تحقیقات از بستگان 
مقتول که از اتباع کشور افغانستان بودند، متوجه 
شدند که مقتول با بستگانش به قصد تفریح به 
یکی از پارک های جنوب شهر تهران رفته بود 
که ناگهان تلفنش زنگ خورده و پس از مدت 
کوتاهی با حالت عصبانی تلفن را قطع کرده است. 

در ادامه و بعد از مدتی برادر مقتول به همراه چند 
نفر به سمت وی حمله ورشده و مقتول را با ضربات 
چاقو و جسم سخت به قتل رساندند. رئیس پلیس 
آگاهی تهران بزرگ با بیان اینکه کارآگاهان در 
گام بعدی اقدام به شناسایی محل کار متهم اصلی 
پرونده کردند، بیان داشت: در جریان شناسایی 
این محل، مشخص شد که متهم پس از وقوع 
این حادثه از محل کارش بدون تسویه حساب 
متواری شده است. در همین راستا کارآگاهان در 
گام بعدی با تحقیقات میدانی و اطلاعاتی موفق 
شدند مخفیگاه وی را شناسایی کرده و پس از 

هماهنگی با مقام قضائی در یک عملیات ضربتی 
او را دستگیر و به مقر انتظامی منتقل کنند. وی با 
اشاره به انجام بازجویی از متهم اظهارکرد: متهم 
در جریان بازجویی های اولیه منکر هرگونه جرم 
علیه خود شد، اما در ادامه با توجه به مستندات 
موجود به قتل برادرش معترف شد و گفت که در 
کشور افغانستان و در جریان برگزاری یک مسابقه 
فوتبال محلی با مقتول درگیری لفظی پیدا کرده و 
از او کینه به دل گرفته است. در ادامه پس از اینکه 
به ایران مهاجرت کردند، این درگیری دنباله دار 
شده است. به همین دلیل نیز در روز حادثه و 
پس از تماس تلفنی و درگیری با مقتول به سراغ 
او رفته و وی را با ضربات چاقو و جسم سخت به 
قتل رسانده است. ولیپور گودرزی با اشاره به 
تشکیل پرونده برای متهم دستگیر شده، افزود: 
این فرد پس از تشکیل پرونده با عنوان قتل عمد 
و به منظور ادامه روند رسیدگی به جرم روانه 

دادسرا شد.

قتل شهروند افغانستانی توسط برادرش

آدمکش های اجاره ای که به  ازای ۲ میلیارد تومان از 
سوی خانواده  مقتول استخدام شده بودند تا یک رئیس 
بانک را در غرب تهران به قتل برسانند، دستگیر شدند. 
روز سه شنبه سیزدهم شهریورماه امسال، زن جوانی با 
مرکز فوریت های پلیسی ۱۱0 تماس گرفت و به اپراتور 
گفت: »برادرم که مدیر یکی از بانک های غرب تهران 
بود، از صبح تلفنش را جواب نمی داد به خانه اش آمدم و 
پس از بازکردن درب جسد خونین وی را در اتاق خوابش 
مشاهده کردم؛ لطفا برای کمک رسانی اقدام کنید.« 
طولی نکشید که ماجرای قتل آن مرد در بی سیم های 
مأموران کلانتری ۱۳۳ شهرزیبا پیچید و دقایقی بعد 
قاضی محمدمهدی براعه؛ بازپرس ویژه قتل شعبه سوم 
دادسرای امور جنایی به همراه کارآگاهان اداره دهم 
پلیس آگاهی، متخصصان پزشکی قانونی و تیم تشخیص 
هویت پای در خانه موردنظر گذاشتند و تحقیقات 
ابتدایی را آغاز کردند. تجسس های اولیه نشان می داد 
با توجه به آثار ردپای خون موجود در صحنه جنایت، 
۲ مرد ناشناس به صورت مخفیانه وارد خانه شدند و با 
انگیزه نامشخص مقتول را در اتاق  خوابش هدف بیش 
از ۱۶ ضربه چاقو قرار داده اند؛ گزارش پزشک صحنه 
نیز حکایت از آن داشت احتمالا ضربات چاقو را یک 
نفر به بدن مرد میانسال وارد کرده است. پیگیری ها 
ادامه داشت تا اینکه با بررسی های بی وقفه تیم تحقیق 
در اجرای دستورات به هموقع بازپرس جنایی مشخص 
شد مقتول با شوهر همسر سابقش و دختر ۱۷ ساله  
خود اختلاف داشته است و دختر نوجوان قبل از به قتل 
رسیدن پدرش در خانه بوده است که همین کافی بود تا 
وی هدف تحقیق قرار گیرد. دختر ۱۷ ساله با اظهارات 
ضد و نقیضی به کارآگاهان جنایی بیان داشت: »به خاطر 
برقراری ارتباط با برخی از دوستانم، اختلافی میان من 
و پدرم ایجاد شده بود اما این باعث نمی شود که وی را به 

قتل برسانم! روز حادثه من زودتر از روزهای دیگر خانه 
را ترک کردم و خبری از جنایت ندارم.« کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی که در جریان تحقیقات متوجه وجود 
دوربین های مداربسته اطراف خانه موردنظر شده بودند 
به بازبینی آنها پرداختند و متوجه شدند متهمان با 
تاکسی اینترنتی به غرب تهران آمده و پس از پیاده روی 
مسیر طولانی برای ارتکاب جنایت خیلی راحت از درب 
ورودی وارد خانه  شده اند. تجزیه و تحلیل های اطلاعاتی 
گسترده نیز مشخص کرد شوهر همسر سابق مقتول 
به نام »داریوش«، به دلیل اختلافات خانوادگی با خود 
مقتول مشاجره داشته است و دختر ۱۷ ساله چند روز 
قبل از جنایت به ملاقات »داریوش« و مادرش رفته 
است. همچنین اقدامات فنی و مخابراتی نشان داد دختر 
۱۷ ساله، مادر و همسر مادرش می دانستند متهمان 
به زودی سراغ مقتول خواهند رفت که همین کافی بود تا 
مرد جوان و همسر سابق و دختر مقتول با دستور قضائی 
بازداشت شوند. »داریوش« که در جریان بازجویی ها 
مانند همسر و دختر خوانده اش منکر جرم خود بود پس 
از مواجهه با شواهد و مدارک موجود، اعترافات هولناکی 
را به زبان آورد و گفت: »چندی قبل دختر مقتول به خانه 
ما آمد و مدعی شد که دیگر نمی تواند با پدرش زندگی 
کند، من نیز با مقتول اختلافات خانوادگی گسترده ای 
داشتم به همین دلیل با همسرم )زن سابق مقتول( و 
دختر جوان تصمیم گرفتیم ۲ مرد را برای کتک زدن 
مقتول اجیر کنیم.« متهم مدعی شد: »مقتول رئیس 
بانک بود و ثروت زیادی داشت به  همین  خاطر دخترش 
برای رسیدن به ارث و میراث، قبول کرد پدرش را به قتل 
برساند؛ ما ۲ مرد را اجیر کردیم و به آنها وعده دادیم 
به ازای دریافت ۲ میلیارد تومان پول، مقتول را کتک 
بزنند اما این در حالی بود که در روزهای آینده پی بردیم 

۲ مرد جوان مرتکب قتل شده اند!« 

    اعتراف به قتل
رصد های  »داریوش«،  اعترافات صریح  به دنبال 
اطلاعاتی کلید زده شد و در نخستین گام، کارآگاهان 
اداره دهم پلیس آگاهی مخفیگاه ۲ مرد جوان را در استان 
البرز شناسایی کردند و پس از تعقیب و مراقبت های 
چندساعته موفق به دستگیری آنها در یک عملیات 
غافلگیرانه شدند. متهمان به شعبه سوم دادسرای جنایی 
تهران منتقل شدند؛ یکی از آنها هنگامی که متوجه شد 
»داریوش«، همسر سابق و دختر مقتول از این جنایت 
رازگشایی کردند، به جرم خود معترف شد و به بازپرس 
پرونده اظهارکرد: »چند روز قبل همدستم مدعی شد 
که می خواهد برای ۲ میلیارد تومان رئیس یک بانک را 
گوشمالی دهد؛ او از من درخواست کرد برای اینکه تنها 
نباشد در خانه حضور پیدا کنم.« وی ادامه داد: »من 
پیشنهاد همدستم را قبول کردم؛ افرادی که ما را اجیر 
کرده بودند برای ما تاکسی اینترنتی گرفتند؛ با توجه 
به هماهنگی های صورت گرفته دختر مقتول درب خانه 
را باز کرد و خودش از ساختمان خارج شد؛ پس از اینکه 
وارد خانه شدیم همدستم به اتاق خواب مقتول رفت و در 
آنجا با ضربات چاقو وی را به قتل رساند؛ پس از ارتکاب 
جنایت، ما سعی کردیم با صحنه سازی محل وقوع قتل، 
ردی از خود به جا نگذاریم اما پس از فرار دستگیر شدیم.« 
پس از دستگیری ۲ مرد جنایتکار و اعتراف یکی از متهمان 
به ارتکاب جنایت، کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی 
مأموریت یافتند با اقدامات اطلاعاتی هویت همدستان 
احتمالی ۵ متهم پرونده را شناسایی و سپس نسبت به 
دستگیری آنها اقدام کنند. به گزارش تسنیم، با دستور 
قاضی محمدمهدی براعه؛ بازپرس ویژه قتل شعبه سوم 
دادسرای امور جنایی، متهمان برای روشن شدن زوایای 
پنهان پرونده در اختیار کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ قرار گرفتند و تحقیقات همچنان ادامه دارد.

قتل به ازای 2 میلیارد تومان 

رئیس مرکز عملیات سازمان اطلاعات پلیس تهران از دستگیری یک شرور قمه کش که اقدام به سلب 
آرامش و ایجاد رعب و وحشت در محله های زمزم و فلاح کرده بود، خبر داد. سرهنگ سعید راستی گفت: 
چندی پیش از طریق تماس مردم با مرکز فوریت های پلیسی ۱۱0 گزارشی مبنی بر وقوع درگیری و ضرب و 
جرح یکی از شهروندان از سوی یکی از اراذل موادفروش در محله های زمزم و فلاح به پلیس اطلاع داده شد 
که درپی آن ماموران در محل حاضر شده و رسیدگی به موضوع را در دستورکار خود قرار دادند. وی با اشاره به 
حضور پلیس در محل حادثه افزود: در جریان بررسی های به عمل آمده از سوی ماموران مشخص شد که متهم 
از محل متواری شده است. همچنین تحقیقات پلیسی نشان از این داشت عامل درگیری با استفاده از قمه 
و عربده کشی و ایجاد ترافیک موجب اخلال در نظم عمومی و وحشت مردم شده است. راستی با بیان اینکه 
ماموران با حضور در محل اقدام به مدیریت صحنه درگیری کردند، گفت: تحقیقات برای دستگیری متهم ادامه 
پیدا کرد و سرانجام ماموران با انجام اقدامات فنی و گسترش چتر اطلاعاتی، این شرور فراری را در مخفیگاهش 
واقع در منطقه مسعودیه تهران دستگیر و به مقر انتظامی منتقل کردند. رئیس مرکز عملیات سازمان اطلاعات 
پلیس تهران با اشاره به انتقال متهم به مقر انتظامی و انجام بازجویی از وی اظهارکرد:  این فرد که جزو اشرار و 
موادفروشان سابقه دار بود در جریان بازجویی ها به جرم خود اعتراف و هدف از آن را قدرت نمایی اعلام کرد. در 

ادامه نیز برای متهم مذکور پرونده ای تشکیل و او برای ادامه روند رسیدگی به جرم روانه دادسرا شد.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان زنجان از کشف یک هزار و ۵۵۳ لیتر روغن 
موتور فاقد مجوز در زنجان به ارزش یک میلیارد و ۵00 میلیون ریال خبر داد. 
سرهنگ حسین بدری افزود: در پی کسب خبر مبنی بر حمل روغن موتور فاقد مجوز 
با یکدستگاه خودرو کامیونت پادرا مراتب به صورت ویژه در دستور کار عوامل دایره 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز و اطلاعات عملیات پلیس امنیت اقتصادی استان زنجان قرار 
گرفت. وی اظهار داشت: ماموران پس از هماهنگی قضائی حین کنترل نامحسوس 
خودروهای عبوری در آزادراه تبریز- زنجان خودرو اعلامی را پس از رویت با علائم 
هشداردهنده و دستور ایست متوقف کردند که در ادامه در بازرسی از این خودرو مقدار 
یک هزار و ۵۵۳ لیتر روغن موتور فاقد مجوز و فاقد ثبت سامانه کشف شد. رئیس پلیس 
امنیت اقتصادی استان زنجان با اعلام اینکه ارزش تقریبی روغن موتور قاچاق کشف 
شده برابر نظر کارشناسان یک میلیارد و ۵00 ریال برآورد شده است، تصریح کرد: 
در این خصوص پرونده قضائی تشکیل و تحت رسیدگی است و پلیس نیز در مبارزه 
بی امان با قاچاقچیان تلاش خود را به کار بسته است تا توان تحرک را از ضربه زنندگان 

به اقتصاد جامعه سلب کند.

کشف یک هزار و ۵۵۳ لیتر روغن موتوربازداشت شرور قمه کش 



آرمان ملی: دیدار تیم فوتبال خیبر خرم آباد و داماش 
گیلان به دلیل کتک کاری و اعتراض زیاد داماشی ها به داور 

نیمه تمام ماند. 
   اتفاقات 

در یکی از دیدارهای هفته چهارم لیگ دسته اول فوتبال، 
تیم فوتبال خیبر خرم آباد میزبان داماش گیلان بود که این 
دیدار به دلیل کتک کاری و اعتراض زیاد داماشی ها به داور 
نیمه تمام ماند. این اتفاق در حالی در دقیقه ۸ رخ داد که 
خیبر با یک گل از حریف خود پیش بود که بازیکنان و کادر 
فنی حریف به سمت داور می روند و اعتراض شدیدی را انجام 
می دهند. ماجرا از جایی شروع شد که پاس اشتباه خیبر 
سبب شد موقعیت مناسبی برای مهاجم داماش فراهم شود 
اما برخورد مهاجم با دروازه بان خیبر را داور برای مهمان 
پنالتی نگرفت و همان توپ در آن سمت زمین تبدیل به 
گل نخست خیبر شد. اعتراض داماشی ها سبب شد داور 
بازی را قطع کند و تمام بازیکنان و کادر فنی این تیم بر سر 
داور بریزند! برخی از حاضران در استادیوم میزبان این دیدار 
مدعی شده اند که حتی داماشی ها به سمت داوران این 
دیدار حمله کردند و حتی اذعان داشتند که میثم حیدری، 

داور این دیدار زخمی شده و به داخل رختکن رفته است. 
   گزارش داور 

حیدری داور مسابقه هم گزارش خود را به فدراسیون 
فوتبال ارائه کرده است. وی در این گزارش نوشته است 
اعضای تیم داماش در دقیقه ۸ به سمت او حمله ور شده اند 
و ابراهیم رضایی مسئول تدارکات داماش، با مُشت به چشم 
داور ضربه زده که جای ناخن روی صورت مشهود است! 
همچنین ۱0 بازیکن تیم داماش به همراه محمد مختاری، 
مربی این تیم در درگیری ها شرکت کردند و داوران را با 

مُشت و لگد به عقب هُل دادند. 
   کمیته انضباطی 

اتفاقات این دیدار باعث شد تا با تصمیم ناظر بازی و ناظر 
داوری، بازی ناتمام بماند. کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال 
پس از این اتفاق به سرعت واکنش نشان داد و طی حکمی ۱۳ 
نفر از عوامل این تخلف را به دلیل بد رفتاری با مقام رسمی 
مسابقه با دستور موقت از همراهی تیم هایشان محروم کرد. 

   صحبت های سرپرست 
شهرام حمیدی، سرپرست داماش گیلان در گفت وگو با 
ایسنا درباره اتفاقات و ناتمام ماندن بازی تیمش برابر خیبر 
خرم آباد در چارچوب هفته چهارم لیگ یک عنوان کرد: در 
دقیقه ۵ داور یک پنالتی را برای ما نگرفت و حتی در بدترین 
حالت مهاجم ما توپ را به پای کوروش ملکی زد که داور باید 
حداقل برای ما یک کرنر می گرفت اما دروازه بان حریف از 
مقابل دروازه بازی را شروع کرد و تبدیل به گل اول آن ها 
شد که بازیکنان و کادر فنی ما به داور اعتراض کردند. وی 
ادامه داد: داور اشتباه کرده بود و نیمکت و بازیکنان ما به 
این موضوع اعتراض داشتند و متاسفانه تدارکات ما اشتباه 
کرد که داور را هل داد و با او برخورد فیزیکی داشت. سایر 
بازیکنان ما که داور نام آن ها را در گزارشش نوشته فقط 
اعتراض کردند و کار خاصی انجام ندادند. همچنین بعد 
از اعتراض ما به داور گفتیم که بازی را از سر بگیرد اما او 
اعلام کرد که امنیت ندارد و تصمیم گرفت بازی را ادامه 
ندهد. تیم ما با وجود این ناعدالتی آماده بود که بازی کند 
و حتی در زمین حاضر بودیم اما داور به رختکن رفت و 
بازی را ادامه نداد. حمیدی درباره اینکه داور در گزارشش 
اعلام کرده که کتک خورده و به چشمش آسیب دیده، 
بیان کرد: گفتم که فقط تدارکات ما اشتباه کرد و داور 
را هل داد که آن هم در حدی نبود که بخواهد از چشم 
آسیب ببیند و او خواسته گندی که در بازی زده را جبران 
کند! ما تازه به گیلان رسیدیم و فهمیدیم که ۱۳ نفر ما را 
محروم کرده اند. سرپرست داماشیان در خصوص برخورد با 
تدارکات و بازیکنان نیمکت نشین که خارج از وظیفه خود 
به داور اعتراض کردند، تصریح کرد: به هر حال هر کسی 
وظیفه ای دارد و حتی اعتراض وظیفه ما است. قطعا مالک و 
مدیرعامل باشگاه با تدارکات ما که آن کار اشتباه را انجام داد 
و بازیکنانی که خارج از وظیفه خود اعتراض کردند، برخورد 
خواهد کرد. او در پایان درباره اینکه با توجه به محرومیت 
تعداد زیادی از بازیکنان این تیم، آیا برای بازی بعد بازیکن 
کافی برای به زمین فرستادن دارند یا نه، پاسخ داد: خیر، ۱۳ 
نفر از ما را محروم کردند که ۱0 بازیکن شامل آن ها می شوند 
و ما بازیکن کافی برای بازی بعدی خود نداریم. متاسفانه 

بازیکنانی را داور نوشته و محروم کردند که اکثرا روی 
نیمکت بودند و این عجیب است. ما تیم امیدی هم نداریم 
که بخواهیم برای بازی بعد از آن ها بازیکن بگیریم و دچار 

مشکل خواهیم شد. 
   صحبت های عضو کمیته داوران 

علی خسروی عضو کمیته داوران فدراسیون فوتبال 
گفت: وقتی رضا جوان در فوتبال استان تهران مورد ضرب 
و شتم قرار می گیرد یا میثم حیدری در خرم آباد مشت 
می خورد باید بگویم آن مشت ها به صورت من خسروی 
خورده است. وی ادامه داد: من به عنوان یک عضو جامعه 
داوری اتفاقی که در بازی خیبر و داماشیان برای داور رخ 
داد را به شدت محکوم می کنم. مگر می  شود به داور حمله 
کرد و او را زیر ضرب و لگد گرفت. میثم حیدری داور اهل 
شهرکرد است که یک داور لیگ برتری ما محسوب می شود. 
داوری است که به آکادمی داوری آسیا هم رفته است و داور 
بی تجربه ای نیست. وقتی به داور حمله می شود داور حق 
قانونی اش است که بازی را متوقف کند و نیمه کاره بگذارد. 
تیم ها، مربیان و عوامل تیم ها به هیچ عنوان حق ندارند با 
داور اینگونه با خشم و غضب رفتار کنند. داور یک مقام 
عالی مسابقه است. آندریاس فیلکس داور مشهور سوئیسی 
وقتی به سمت او یک سکه پرتاب کردند و آن سبکه به 
سرش خورد بازی را متوقف کرد. تیم ها به هیچ عنوان 
نباید به خود اجازه بدهند که به داور دست  درازی کنند و 
او را مورد ضرب و شتم قرار بدهند. حتی اگر داور مرتکب 
اشتباه شود تیم ها، مربیان و بازیکنان و عوامل تیم ها حق 
ندارند رفتار زشت و زننده داشته باشند چه برسد به اینکه 
بخواهند به سمت داور حمله ور شوند. کمیته داوران به 
تمام مسائل رسیدگی می کند. ما کمیته آنالیز داریم، ناظر 
داوری داریم، نماینده فدراسیون داریم، کمیته داوران فیلم 
مسابقه را بازبینی می کند. چگونه است که فرد یا افرادی به 
خود اجازه می دهند به سمت داور حمله ور شوند. داور مقام 
ارشد مسابقه است و جایگاه بسیار بالایی در فوتبال دارد در 
مسابقات استان تهران هم همین چند روز پیش رضا جوان 
مورد ضرب و شتم قرار گرفت و کارش به پزشکی قانونی و 

شکایت از حمله کنندگان کشیده شد. 
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دیدگـاه

گفت وگو

  کوتاه 
فارس: باشگاه استقلال پس از عقد قرارداد با یک اپراتور 
تلفن همراه به عنوان اسپانسر جدید آبی ها، مطالبات فصل 
جدید و گذشته بازیکنان را پرداخت خواهد کرد. بر اساس 
توافق صورت گرفته این اسپانسر قرار است ۵0 میلیارد 
تومان را به عنوان پیش پرداخت به باشگاه استقلال بدهد. 
از این مبلغ قرار است امروز ۲۵ میلیارد تومان پرداخت شود 
تا باشگاه ۱0 درصد قراردادهای فصل جدید را تسویه کند. 
۲۵ میلیارد دیگر نیز قرار است در هفته آینده پرداخت شود 
تا باشگاه مطالبات فصل گذشته بازیکن را تسویه کند. ضمن 
اینکه اسپانسر جدید باشگاه استقلال قرار است برای هر بازی 
پرداختی مشخصی داشته باشد و این پرداختی ماه به ماه 

تسویه خواهد شد. 
تسنیم: عضو کمیته استیناف فدراسیون فوتبال اعلام 
کرد هنوز پرونده باشگاه سپاهان در این کمیته مورد بررسی 
قرار نگرفته است. مهدی دادرس در گفت و گو با تسنیم درباره 
آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده باشگاه سپاهان در کمیته 
استیناف اظهار داشت: این پرونده در مرحله ارسال لایحه قرار 
دارد و هنوز به دست کمیته استیناف نرسیده است. وی در 
مورد اینکه چرا هنوز با گذشت چند هفته پرونده به کمیته 
استیناف نرسیده است، گفت: باشگاه سپاهان دفاعیه خود را 
به کمیته انضباطی ارسال خواهد کرد و این کمیته پرونده را به 
استیناف ارجاع می دهد. تا این لحظه هنوز پرونده به دست ما 
نرسیده است تا آن را بررسی کنیم و باید فعلًا منتظر باشیم. 

تسنیم: کلیپی در فضای مجازی منتشر شده است و در آن 
کلیپ فردی نظامی کنار فاطمه حمامی، معلول ۷0 درصد 
سفیدشهری نشسته است و پیراهن اهدایی رونالدو را به او اهدا 
می کند. رسانه های معاند از این موضوع سوءاستفاده کردند و 
جوسازی ایجاد کردند و باشگاه پرسپولیس نیز در این رابطه به 
ستادکل نیروهای مسلح نامه ای ارسال کرده است؛ خبرنگار 
تسنیم در این رابطه پیگیری انجام داده است و فرد نظامی 
سروان علی مؤذنی است. سروان علی مؤذنی در گفت وگو 
با خبرنگار تسنیم در نطنز، با بیان اینکه بنده ۱۲ سال است 
حامی بیماران صعب العلاج و سخت در کشور هستم و در این 
مدت به مؤسسات خیریه کمک می کنم، اظهار داشت: با توجه 
به اینکه هدیه رونالدو به خانم فاطمه حمامی رسید، به منزل 
وی رفتم و صرفاً کلیپی در این رابطه منتشر شده است. وی با 
اعلام اینکه مطالب منتشرشده در فضای مجازی اساساً کذب 
است، افزود: این موضوع از سوی رسانه های معاند به نحو دیگر 
مورد بهره برداری قرار گرفت که هیچ کدام از این موارد صحت 

ندارد و از اساس کذب است. 

بیــن المــلل 
 سرمربی اسپانیایی بایرلورکوزن از گزینه های جدی رئال 
مادرید برای جایگزین کارلو آنچلوتی است. کارلو آنچلوتی 
تا پایان فصل جاری با رئال مادرید قرارداد دارد. از هم اکنون 
گمانه زنی ها درباره انتخاب جایگزین او زیاد است و از ژابی 
آلونسو به عنوان یکی از گزینه های جدی جانشینی او یاد 
می شود. فابریتزیو رومانو، خبرنگار سرشناس ایتالیایی، چنین 
احتمالی را تایید کرد و در پستی اینستاگرامی نوشت: آلونسو در 
فهرست رئال مادرید برای انتخاب جایگزین آنچلوتی در سال 
۲0۲۴ قرار دارد. آلونسو که سابقه بازی کردن در رئال مادرید را 
دارد، نشانه های یک مربی بزرگ را بروز داده است. او لورکوزن 
را به کلی تغییر داده است و این تیم آلمانی پس از حضور 
او فوتبالی متفاوت را به نمایش می گذارد. بایرلورکوزن در 

فصل جاری بوندسلیگا با هدایت آلونسو 
عملکرد بسیار خوبی داشته و رقابت 
تنگاتنگی را با بایرن مونیخ پرستاره 
برای کسب عنوان قهرمانی آغاز 
کرده است. تیم آلونسو در پنج 

هفته سپری شده از فصل جاری 
بوندسلیگا ۱۳ امتیاز کسب 

کرده است. 

 
هانگژو 2023

   محمدرضا خسرونژاد، عضو تیم ملی 
قهرمانان  قهرمان  ژیمناستیک، در بخش 
بازی های آسیایی در رده هفتم قرار گرفت. در 
سومین روز از بازی های آسیایی هانگژو مرحله 
قهرمان قهرمانان )شش وسیله( ژیمناستیک 
برگزار شد. محمدرضا خسرونژاد در پایان شش 
وسیله با امتیاز ۷۶.۷۳0 در رده هفتم ایستاد. 
همچنین محمدرضا حمیدی نیز در پایان این 
بخش با امتیاز ۷۵.۵۳۲ در رده دهم قرار گرفت. 
در این بخش ۱۸ ژیمناست حضور داشتند. 
در روز نخست بازی ها تیم ژیمناستیک ایران 
دهم و مهدی الفتی در پرش خرک فینالیست 

شده بود.
   تیم ایران »ب« در مرحله نیمه نهایی 
رقابت های والیبال ساحلی بازی های آسیایی 
هانگژو مقابل چین قرار گرفت و شکست خورد. 
تیم ایران »ب« با ترکیب عباس پورعسگری و 
علیرضا آقاجانی ست اول این دیدار را با حساب 
۲۶ - ۲۴ واگذار کرد و در ست دوم هم  ۲۱ - ۱۶ 
باخت. با این نتیجه تیم ایران از رسیدن به فینال 
بازماند و باید در دیدار رده بندی شانس خود را 
برای کسب مدال برنز امتحان کند. تیم ایران 
ب پنجشنبه، پنجم مهر، در دیدار رده بندی به 
مصاف بازنده دیدار قطر با قزاقستان می رود. تیم 
ایران الف مقابل قطر شکست خورد و از رسیدن 

به نیه نهایی بازمانده بود.
   علیرضا حسین پور در فینال رقابت های 
تکواندوی بازی های آسیایی هانگژو به مبارزه با 
توب تینگ دانگ از تایلند رفت و شکست خورد. 
این تکواندوکار تایلندی در قهرمانی جهان 
۲0۲۳، نقره گرفت و در این دیدار هم در دو راند 
پیاپی پیروز شد. ملی پوش ایران در راند اول 
۷ - ۶ و در راند دوم ۱0 - ۷ نتیجه را واگذار کرد 
و مدال نقره گرفت. تکواندوکار وزن منهای ۶۳ 
کیلوگرم ایران، پیش از این ورزشکارانی از کره 
جنوبی، پاکستان، اندونزی و اردن را شکست 

داده بود.

خارج ازمستطیل سبز

پرسپولیس در جدول عقب افتاد 

در خصوص تقابل پرسپولیس و النصر در لیگ قهرمانان 
آسیا در این مدت خیلی در خصوص این بازی صحبت شده 
است ولی اتفاقا به نظرم خوب است که با فاصله گرفتن از این 
بازی و خارج شدن از جو و هیاهوی پیرامون آن می توانیم 
بهتر در خصوصش اظهارنظر کنیم. به نظرم پرسپولیس 
این بازی را به خودش و اشتباهاتش واگذار کرد و امتیازی 
نگرفت چون برای امتیاز گرفتن وارد زمین نشده بود. سطح 
این بازی آنقدر بالا نبود که پرسپولیس بخواهد با چنین 
سیستم تدافعی و محتاطانه ای وارد زمین شود. شما دو 
هافبک دفاعی در زمین قرار دادی و آنها را هم نسبت به قبل 
عقب کشیدی. بدون هافبک بازیساز ارتباط بین خط هافبک 
و خط حمله قطع شده و اینجای بازی که ترابی باید از عقب 
به خط حمله اضافه می شد در دقیقه یک بازی مصدوم شده و 
تنها راهی که برای استفاده از ضد حملات در اختیار داشتید 
هم از دست رفت و اینجا باید تغییر تاکتیک می دادید. به جز 
این باید در نظر گرفت در وضعیت چمن آزادی هم نمی شد 
شما سیستم دفاع - ضد حمله را در زمین پیاده کنید. این 
سبک بازی باید در فینال لیگ قهرمانان آسیا مقابل یک 
تیمی که ۱۱ بازیکن بین المللی در ترکیبش دارد پیاده شود 
نه در همین گام اول مقابل النصر. النصر آنقدرها هم تیم 
سطح بالایی نیست و حالا ۲ بازیکن مطرح در ترکیب تیمش 
دارد ولی به طور کلی در لیگ عربستان هم جزو ابرقدرت ها 
محسوب نمی شود. به نظرم پرسپولیس این دیدار را واگذار 
کرد، چراکه برای برد به زمین نرفته بود. پرسپولیس سه 
امتیاز حساس خانگی را از دست داد و این تیم را خیلی 
در جدول عقب انداخت و کار برای جبران مافات سخت 
شده است. باید از دو بازی بعدی ۶ یا حداقل ۴ امتیاز کسب 
شود تا برای دور برگشت تیم شانس رقابت و صعود داشته 
باشد. امیدوارم در دو بازی بعدی مقابل الدحیل و استقلال 

تاجیکستان نتایج خوبی رقم بخورد. 

و  استقلال  پیشکسوت  نوری   محمد 
کارشناس فوتبال در خصوص وضعیت  رقابت 
های لیگ برتر و تیم استقلال صحبت کرد. 
وی اعتقاد دارد بهتر است به جای گذاشتن 
قوانین تاریخ مصرف گذشته و من درآوری 
تجهیزات و امکانات را به منظور برگزاری 

مسابقات مهیا کنند.
   درباره تعطیلات بلندمدت لیگ 

برتر چه نظری دارید؟
فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ در 
برگزاری مسابقات بسیار ضعیف عمل کردند 
و بدون برنامه مسابقات را پیش می برند، در 
حالی که همه کشور ها بعد از پایان فیفادی 
لیگ شان را انجام می دهند و طبق برنامه 
بازی های خودشان را برگزار می کنند. النصر 
قبل از دیدار با پرسپولیس در لیگ عربستان 
بازی کرد و بلافاصله به ایران آمد و بعد از 
بازی اش در لیگ قهرمانان آسیا در فاصله 
زمانی کمی در لیگ عربستان به مصاف 
رقبایش رفت، اما لیگ برتر ایران به خاطر 
حضور چند بازیکن در تیم امید در مسابقات 
انتخابی المپیک و بازی های آسیایی به تعویق 
افتاده است. به همین دلیل باز فدراسیون 
و سازمان لیگ نمره منفی گرفتند و فقط 
مسئولان سخنرانی و صحبت می کنند، 
خبری از برنامه ریزی نیست.  هر چه زمان 
تعطیلات زیادتر شود به ضرر تیم هاست و 
بازیکنان از فرم ایده آل شان خارج می شوند. 
وقتی بازی ها برگزار نشود تیم ها باید مجدداً 
بدنسازی کنند و مسابقه تدارکاتی انجام 
بدهند تا بازیکنان از لحاظ بدنی آمادگی شان 

را از دست ندهند.
   در مورد عدم رعایت قانون سقف 
بودجه باشگاه های لیگ برتری، نظر 

شما چیست؟
 به غیر از سپاهان چند تیم دیگر نیز قانون 
سقف بودجه باشگاه ها را رعایت نکردند و این 
درحالیست که استقلال نمی تواند قرارداد 
بازیکن خارجی خودش را ثبت کند. اینجا 
مشخص می شود که قانون برای یک تیم 
است. هیچ چیز فوتبال ایران قانونمند نیست 
و ایراد دارد. برخی از مدیران فوتبالی هر 
روز یک قانون می گذارند و باعث می شود تا 
فوتبال را نابود کنند. اصلًا به فکر هواداران 
نیستند که تنها دلخوشی شان فوتبال است.  
بهتر است به جای گذاشتن قوانین تاریخ 
مصرف گذشته و من درآوری تجهیزات و 
امکانات را به منظور برگزاری مسابقات مهیا 
کنند. بازی پرسپولیس و النصر در کشور های 
مختلف بخش شد و همگان دیدند که چمن 
ورزشگاه آزادی مایه آبروریزی شد. زمانی 
که ایران فوتبال و ورزشگاه آزادی داشت، 
کشور های عربی هیچ چیزی نداشتند.  در 
این سال ها این قدر با کمبود مواجه شدیم 
که پای بازیکنان در چمن پیچ خورد. به 
زور کنفدراسیون فوتبال آسیا و به خاطر 
برگزاری مسابقات لیگ قهرمانان آسیا 
سیستم VAR را قرضی را وارد کردند و هنوز 
نتوانسته اند تجهیزات به روز فوتبال دنیا را 

وارد فوتبال ایران کنند.

مهدی فنونی زاده 
کارشناس فوتبال 

نوری:
به جای قانون جدید، 

 تجهیزات فوتبال
 را بهتر کنند 

تباس: بارسلونا به لالیگا آسیب می زند

شاهین بیانی: در توان مدیرعامل استقلال نیست مشکلات باشگاه را برطرف کند 

رئیس سازمان لالیگای اسپانیا در مورد 
مسائل مختلفی صحبت کرد. خاویر تباس 
که برای دوره پیش روی ریاست سازمان 
لالیگا کاندیدا شده است، گفت: نمی خواهیم 
مدل لیگ برتر انگلیس را در لالیگا پیاده 
کنیم. در این صورت رئال مادرید و بارسلونا 
آسیب خواهند دید چون این دو باشگاه مالکی 
ندارند. ما باید از سیستم موجود خود دفاع 
نیم  کنیم. وی افزود: تنها لیگی که می توا
خود را با آن مقایسه کنیم بوندس لیگای 
آلمان است چون تنها لیگی است که در 
آن پایدار هستیم. اولین باری که آنها یک 
قرارداد غیرعادی امضا کردند با هری کین 

بود. لیگ برتر در پنج سال بیش از ۵ میلیارد 
یورو ضرر کرده است. لالیگا اما چیزی از دست 
نداد. رئیس لالیگای اسپانیا درباره وضعیت 
باشگاه بارسلونا اظهار داشت: بارسلونا برای 
جذب بازیکن جدید در پنجره نقل وانتقالات 
زمستانی باید چیزهایی را تغییر دهد. بارسا 
به خاطر وضعیت مالی خود به لالیگا آسیب 
می زند. بارسلونا در مورد سقف رعایت سقف 
دستمزد بازیکنانش تلاش زیادی کرده 
است. آنها هنوز هم باید تلاش بیشتری 
کنند. وی در مواجهه با این پرسش که »آیا 
آنقدر شجاع هستید که بگویید بارسلونا 
)در صورت عدم رعایت سقف دستمزدها و 

بازی جوانمردانه مالی( به دسته دوم سقوط 
می کند؟«، گفت: اگر قاضی چنین می گوید... 
پس بله این را می گفتم. این چیزی است 
که قاضی تصمیم می گیرد، همان طور که 
چند سال پیش در مورد الچه انجام داد. تنها 
قدرتی که داشتم این بود که برخی حقایق را 
محکوم کنم. من می توانم حقایق را محکوم 
کنم، اما تحریم ها در مسئولیت من نیست. 
تباس درباره اینکه پرونده نگریرا )پرونده ای 
که باشگاه بارسلونا متهم است که در دوره 
ریاست خوسه ماریا بارتومئو به خوسه ماریا 
انریکس نگریرا نایب رئیس سابق کمیته 
داوران اسپانیا ارقامی را به صورت مخفیانه 

پرداخت کرده تا گزارش های داوری بازی های 
لالیگا را دریافت کند( چطور به پایان خواهد 
رسید، گفت: راه طولانی است، اما رفتارهایی 
وجود دارد که هیچ توضیحی ندارد. مراحل در 
حال بررسی است. باشگاه را می توان محکوم 
کرد، اما مدیران را نیز می توان تبرئه کرد. هر 
چیزی ممکن است. رئیس سازمان لالیگای 
اسپانیا درباره رابطه اش با لاپورتا رئیس باشگاه 
بارسبلونا گفت: ما با هم صحبت کردیم و 
برخی سوء تفاهمات برطرف شد. در پرونده 
نگریرا، باید ثابت شود که باشگاه بارسلونا 
مقصر است، در غیر این صورت، محرومیتی 

برای این باشگاه وجود نخواهد داشت. 

شاهین بیانی پیشکسوت باشگاه استقلال گفت، روزهای 
خوبی را برای استقلال متصور نیست و از وزیر ورزش و جوانان 

خواست به مشکلات آبی پوشان ورود کند. 
   اعتصاب 

شاهین بیانی در گفت وگو با تسنیم، درباره اعتصاب بازیکنان 
تیم فوتبال استقلال به دلیل پرداخت نشدن مطالبات شان 
اظهار داشت: تکلیف استقلال باید یک بار برای همیشه 
مشخص شود. پیش از شروع فصل نتوانستند بازیکنان مدنظر 
کادر فنی را جذب کنند و در حال حاضر و در تعطیلی لیگ برتر 
هم نتوانستند کاری را پیش ببرند. هوادار استقلال چه گناهی 
دارد؟ به بازیکنان حق می دهم ولی آیا با تمرین نکردن چیزی 
درست می شود؟ مشکلات استقلال بیشتر از این حرف هاست 
و وزیر ورزش و جوانان باید دخالت کرده و مشکلات را برطرف 
کند. به عقیده من در توان مدیریت فعلی استقلال نیست که 
مشکلات را حل کند. وزیر باید راه حلی برای رفع مشکلات 

استقلال در نظر بگیرد. 
   گزینه کادر فنی 

وی در مورد اینکه یکی از گزینه های کادر فنی استقلال 
ماشاریپوف هافبک ازبکستانی بود و در پی مصاحبه این 
بازیکن، مسئولان استقلال درخواست جذب او را دادند، 

گفت: این خیلی بد است. تنها خبر خوشی که در این چند ماه 
درباره استقلال شنیدیم، انتخاب جواد نکونام بود. او از خانواده 
استقلال است و پس از انتخابش دیگر خبر خوشی نشنیدیم. 
البته برای موفقیت باید ابزار مناسب در اختیار نکونام قرار 
بگیرد و سپس از او توقع داشته باشیم. تیم های دیگر تا دندان 
مسلح در لیگ شرکت کرده اند، اما استقلال هنوز نتوانسته 
است ترکیب فصل گذشته اش را حفظ کند. ریزش بازیکن در 
استقلال و پرسپولیس را مقایسه کنید. هوادار با دیدن و توجه 

به این مسائل اذیت می شود. 
   آینده استقلال 

»با این شرایط، در آینده روزهای بدی را برای استقلال 
می بینم.« پیشکسوت باشگاه استقلال با بیان این جمله تصریح 
کرد: آنچه مشخص است هیات مدیره و مدیرعامل استقلال 
نمی خواهند با نکونام کارشان را ادامه دهند یا نمی توانند 
کنار هم باشند. مشکلات استقلال یکی دو تا نیست. استقلال 
و پرسپولیس زیر نظر وزارت ورزش هستند و باید با یک نگاه 
دیده شوند، اما ببینید پرسپولیس با چه آرامشی به کارش 
ادامه می دهد و استقلال چه وضعیتی دارد. بهترین بازیکن 
فصل گذشته پرسپولیس مدافع گرجستانی این تیم بود، ولی 
امسال آنقدر بازیکن دارند که او از ترکیب اصلی بیرون مانده 

است. در مقابل استقلال هنوز مدافع میانی ندارد! این خیلی 
بد است. همان طور که گفتم کیومرث هاشمی وزیر ورزش باید 
ورود کند. فقط او می تواند مشکل مدیریتی و مالی استقلال را 
حل کند. پرسپولیس به گفته علیرضا بیرانوند شخصی را دارد 
که به تیم شان کمک کند، ولی استقلال چنین افرادی ندارد. 
من روزهای سختی را برای استقلال و نکونام می بینم. نکونام 
مربی حرفه ای است و هر کدام از این مشکلات باعث می شود 

که او نتواند کار کند. 
   سالگرد تاسیس

بیانی در واکنش به سالگرد تأسیس باشگاه استقلال گفت: از 
روابط عمومی باشگاه با من تماس گرفته و گفتند فیلم بگیرید 
و در مورد استقلال صحبت کنید. ما چون استقلالی هستیم 
این کار را کردیم. متأسفانه در سالگرد تأسیس استقلال، این 
تیم باید آرامش داشته باشد، ولی وضعیتش این شکلی است. 
هواداران دل شان به ستاره های روی پیراهن خوش است، ولی 
اینها مقطعی است و می خواهند در لیگ شرایط خوبی داشته 
باشد. به عنوان پیشکسوت استقلال از آقای هاشمی می خواهم 
به مشکلات استقلال ورود کند و نشان دهد دو تیم پایتخت 
را به یک نگاه می بیند. حداقل کاری که وزیر ورزش می تواند 
انجام دهد دادن وام بی بهره است تا مشکلات کمی کاهش یابد. 

یک کارشناس فوتبال معتقد است شاگردان مورایس باید مراقب انگولو کانته 
باشد. به گزارش ایسنا، سپاهان در دومین دیدار خود از گروه سوم لیگ قهرمانان 
آسیا ۱0 مهر در اصفهان میزبان الاتحاد و ستارگانش خواهد بود. شاگردان 
مورایس در هفته اول مقابل نیروی هوایی متوقف شدند و الاتحاد نیز مقابل آلمالیق 
ازبکستان به پیروزی ۳ بر صفر رسید. حسین چرخابی، کارشناس و پیشکسوت 
فوتبال در گفت وگو با ایسنا در رابطه با تقابل سپاهان مقابل الاتحاد اظهار کرد: 
عربستان به مسابقات لیگ قهرمانان آسیا هیجان بسیار زیادی داده است. هر چه 
تیم ها در لیگ یک کشور قوی تر باشند و نتایج غیر قابل پیش بینی تر باشد، فوتبال 
آن کشور پیشرفت می کند.  او ادامه داد: عربستان با این برنامه ها فوتبال آسیا نیز 
متحول کرده است. در یک آمار مشخص شد تعداد کسانی که بازی های چهار تیم 

مهم عربستان را تماشا کردند، چهار برابر فوتبال کشور برزیل است و این شانس 
بزرگی برای آسیاست. تیم های ایرانی نیز می تواند با قرار گرفتن مقابل این تیم ها 
خودشان را محک بزنند. او ادامه داد: حالا مقابل الاتحاد ماجرا فرق دارد و سپاهان 
دو برابر خود را ارائه می دهد. من پیش بینی یک بازی خوب را در این دیدار دارم. 
تماشاگران بازی خوبی از دو تیم خواهند دید. من بازی های الاتحاد را دیدم و انصافا 
انگولو کانته بسیار بهتر است بسیاری از ستارگان فوتبال بازی می کند. سپاهان باید 
مراقب او باشد. چرخابی در رابطه با نقاط ضعف سپاهان گفت: سپاهان فقط با یک 
نظام دفاعی خیلی خوب می تواند ستارگان الاتحاد را کنترل کند. مشکل سپاهان 
این است که فقط می خواهد حمله کند و دفاع را فراموش می کند. دفاع انفرادی، 

خطی و تیمی شان در حد تاکتیک های هجومی این تیم نیست. 

مهار انگولو کانته
 راه عبور سپاهان 
از الاتحاد

حاشیه های یک دیدار در لیگ یک! حاشیه های یک دیدار در لیگ یک! 



w w w . a r m a n m e l i . i rw w w . a r m a n m e l i . i r نشانی اینترنتی:نشانی اینترنتی:    
آیین نامه اخلاق حرفه ای آیین نامه اخلاق حرفه ای 

روزنامه آرمان ملی را روزنامه آرمان ملی را 
 د                                                                                                      ر سایت بخوانید                                                                                                       د                                                                                                      ر سایت بخوانید                                                                                                      

 صاحب امتیاز و مد                                                                                                      یرمسئول: نیره طاهری نیک صاحب امتیاز و مد                                                                                                      یرمسئول: نیره طاهری نیک
  زیر نظر شورای سر د                                                                                                      بیریزیر نظر شورای سر د                                                                                                      بیری

 نشانی: تهران،چهاره راه یوسف آباد، خیابان فتحی شقاقی به سمت ولیعصر پلاک  نشانی: تهران،چهاره راه یوسف آباد، خیابان فتحی شقاقی به سمت ولیعصر پلاک 1818، ساختمان آفتاب، واحد ، ساختمان آفتاب، واحد 11
 تلفن:  تلفن: 0218810500702188105007     د                                                                                                      ورنگار:      د                                                                                                      ورنگار: 0218810534102188105341    آگهی ها:     آگهی ها: 0218810465702188104657

 چاپ: همشهری» چاپ: همشهری»22« تلفن: « تلفن: 6628324266283242
 توزیع تهران و شهرستان: نشر گستر امروز  توزیع تهران و شهرستان: نشر گستر امروز 6193333361933333

سال پنجم

چهار شنبه
  1402  .07 .05

11   ربیع الاول    1445/    27   سپتامبر     2023
 اذان ظــهر  55:  11     اذان مغرب 13: 18

   اذان صبح)فر د                                                                                                           ا( 04:33  طلوع آفتاب )فر د                                                                                                           ا(56: 05

 شماره 
1654 روزنامه صبح ایران

 
دریـــچهغیـــر محرمانـــه

ماجرایصدایمهیبدرخرمآباد
تکانه های شــدید همراه با صــدای مهیب باعث ایجاد 
لرزش در بخش هایی از شهر خرم آباد شد که این موضوع 
باعث وحشت و بر هم ریختن استراحت و آرامش شبانگاهی 
مردم خرم آباد شــد. مردم ابتدا تصور می کردند که زلزله 
باعث این صدا و تکانه ها شــده اما با توجه به اینکه مرکز 
ژئوفیزیک دانشگاه تهران خبری از زلزله در خروجی درگاه 
اینترنتی خود اعلام نکرده بود، همین امر باعث شد تا وقوع 
انفجار در اذهان مردم پررنگ تر شــود اما مسئولان استان 
لرســتان اعلام کردند این موضوع صحت ندارد و علت این 
موضوع در حال بررسی است. احسان یاوری معاون سیاسی 
امنیتی استانداری لرستان درباره شنیدن صدا و احساس 
تکانه هایی شــبیه زلزله در خرم آباد، ضمن تکذ یب انفجار 

گفت که موضوع در حال حاضر در دست بررسی است.
اعداممعلمعربستانی 

بر اساس گزارش سازمان حقوق بشری »القسط« که 
نقض حقوق بشر را در عربستان مستند می کند، دادگاه 
کیفری یک معلم بازنشســته را به ســبب توییت های 
سیاسی و انتقادی به اعدام محکوم کرده است. همچنین 
در عربســتان اوت گذشته منال الغفیری دانش آموز ۱۸ 
ساله را که هنگام بازداشت فقط ۱۷ سال داشت، به ۱۸ 

سال زندان محکوم کرد. 
حملهکیهانبهرضاکیانیان 

روزنامــه کیهان نوشــت: جمیله علم الهدی، همســر 
رئیس جمهور در مصاحبه با نیوزویک با اشــاره به احساس 
تنهایــی زن در جوامع غربی، به بیان این واقعیت پرداخت 
که در ایران به سبب حمایت اعضای خانواده از زن، تمایلات 
خشن فمینیستی در بین بانوان ایرانی وجود ندارد. سخن 
به مذاق برخی کــه همواره به دنبال چهــره دروغینی از 
وضعیت زن در ایران هســتند خــوش نیامد. رضا کیانیان 
بعد از اظهارات جمیله علم الهدی که گفته بود مردان ایرانی 
از زن هــای خود نمی خواهند که در بیرون از خانه کارکند، 

خطاب به او گفته بود از طرف مردان ایرانی حرف نزند.
افشایمنبعدرآمدمهاجرانی 

عکســی از وزیر اســبق فرهنگ دولت اصلاحات در 
لندن منتشــر شده اســت. عطاء الله مهاجرانی در شبکه 
ایکس نوشت: لندن ایســتگاه ناتینک هیل گیت عکس 
یواشــکی کارمند شبکه ایران- نال به نظرم خوب گرفته! 
دســت مریزاد. حال و هوای هفتاد سالگی! و الحمد ا...فی 
جمیع الاحوال. او در پاسخ به سوالی درباره منبع درآمدش 
هم نوشت: من همیشه از حق التالیف کتاب هایم استفاده 
می کردم. همواره درآمدم از حق التالیف بیشــتر از حقوق 
ماهیانه ام بود. به عنوان مثال حق التالیف کتاب استیضاح 

به اندازه حقوق تمام دوره وزارتم بود! 
میخواهندمصدوممکنند 

علیرضــا بیرانوند در مــورد اخراج ســرلک و ۱0 نفره 
شدن پرسپولیس مقابل النصر عربستان پس از خطا روی 
کریستیانو رونالدو گفت: »به نظر من صحبت های کریستیانو 
رونالدو بین دو نیمه و هنگام رفتن به رختکن، با حرف زدن 
با داور مسابقه این اتفاق را رقم زد. رونالدو به داور گفت اینها 
مُچ پای من را نشــانه رفته اند و وقتی پای میلاد در شروع 
نیمه دوم به مچ پای رونالدو خورد داور میلاد را اخراج کرد... 
البته من فکر می کنم داور نمی دانست میلاد کارت زرد دارد 

وگرنه شاید دوباره کارت نمی داد!«

 

 

 

مارتین اسکورسیزی:
سینمابهپایانراهرسیدهاست

»مارتین اسکورسیزی« در مصاحبه ای جدید به مجله 
»GQ« گفت که استودیوهای بزرگ دیگر از صداهای 
مولف حمایت نمی کنند زیرا ریسک کمتر و بازده بهتر را 

در عرضه سری فیلم ها به بازار می بینند.
به گزارش هالیوود ریپورتر، این کارگردان کهنه کار که 
با ساخت فیلم های موفق در گیشه چون »راننده تاکسی« 
و »خیابان های پایین شهر« نقشی پیشتازانه در صنعت 
سینما داشته حالا از تاثیر فیلم های پرهزینه و سریالی 
بر سینما خشنود نیست و در مصاحبه ای که پیش از 
اکران جدیدترین فیلمش »قاتلان ماه کامل« انجام 
داده به مجله »GQ« می گوید: »خب، صنعت سینما 
به پایان راه رسیده است. به عبارت دیگر، صنعتی که من 
بخشی از آن بودم و تقریباً در مورد ۵0 سال پیش صحبت 
می کنیم. مثل این است که در سال ۱۹۷0 به کسی که 
فیلم صامت می ساخت، بگویی، فکر می کنی چه اتفاقی 

افتاده است؟«.
اسکورسیزی اضافه کرد که استودیوهای بزرگ، 
ترجیح می دهند فیلم های پاپ کورنی )فیلم هایی صرفا 
سرگرم کننده بدون پرداختن به مضامین عمیق و هنری( 
با قابلیت فروش آسان تر را که دارای پتانسیل ساخت 
دنباله های بیشتر هستند، بفروشند، آنها دیگر علاقه ای به 
حمایت از صداهای فردی که احساسات شخصی یا افکار 
شخصی و ایده ها و احساسات شخصی خود را با بودجه 

کلان بیان می کنند، ندارند.
این کارگردان کهنه کار هالیوود با اشاره به این که 
فیلم های ابرقهرمانی که به شدت به جلوه های ویژه وابسته 
هستند یا آنچه او از آن به عنوان »محتوای ساخته شده« 
یاد می کند، دیگر بازنمای سینما نیستند، عنوان کرد: 
»تقریباً مانند این است که هوش مصنوعی یک فیلم 
بسازد. این بدان معنا نیست که شما کارگردانان فوق العاده 
و افراد ماهر در جلوه های ویژه ندارید که کارهای هنری 
زیبایی انجام می دهند. اما این یعنی چه؟ این فیلم ها چه 
چیزی به شما می دهد؟ جدا از نوعی به کمال رساندن 
چیزی و سپس حذف آن از ذهن و کل بدنتان، پس چه 

چیزی به شما می دهد؟«
اسکورسیزی درباره کشمکش با »هاروی واینستین« 
تهیه کننده اکنون زندانی و بدنام فیلم »دار و دسته های 
نیویورکی« در سال ۲00۲ درباره مدت زمان و بودجه 
که برای این پروژه سینمایی اختصاص داده شده بود، 
گفت: »فهمیدم که اگر مجبور باشم دوباره به این شکل 
فیلم بسازم نمی توانم کار کنم. اگر این تنها راهی بود که 
می توانستم فیلم بسازم، باید متوقف می شدم، زیرا نتایج 
راضی کننده نبودند. گاهی اوقات بسیار سخت بود و 
نمی توانستم دوام بیاورم و می مُردم. بنابراین تصمیم 

گرفتم به آن پایان دهم«.
او همچنین درباره فیلم برنده اسکار »رفتگان« در سال 
۲00۶ نیز گفت: »برادران وارنر تمایل داشت که یکی از 
دو بازیگر اصلی فیلم )لئوناردو دی کاپریو و مت دیمون( 
زنده بماند و هدف اصلی آنها ساخت یک سری فیلم بود 
و نه موضوع اخلاقی مربوط به زندگی یا مردن یک فرد«.

فیلم جدید »قاتلان ماه کامل« از تاریخ ۲0 اکتبر اکران 
عمومی می شود. ساخته »مارتین اسکورسیزی« که 
نخستین نمایش جهانی خود را در بخش خارج از مسابقه 
هفتاد و ششمین جشنواره فیلم کن تجربه کرد، برگرفته 
از کتاب پرفروش غیرداستانی نوشته »دیوید گرن« با 
همین عنوان و فیلمنامه ای از اسکورسیزی و اریک راث 
ساخته شده است و روایتگر داستان قتل چندین نفر در 
منطقه نفت خیز اوسیج در اوکلاهاما در دهه ۱۹۲0 است.

عنوان فرعی این کتاب »قتل های اوسیج و تولد 
اف بی آی« است، در حالی که فیلم عمدتاً بر آنچه در 

اوکلاهاما اتفاق می افتد تمرکز دارد.
نمایش اولیه این فیلم ۲0۶ دقیقه ای در کن با تمجید 
منتقدان و مخاطبان همراه شد و نام این فیلم را به عنوان 
یکی از پیشگامان زودهنگام فصل جوایز سینمایی 
۲0۲۴-۲0۲۳ سر زبان ها انداخت. در این فیلم که ۲00 
میلیون دلار برای ساخت آن هزینه شده، »لئوناردو دی 
کاپریو« در نقش »ارنست برکهات« بازی می کند که 
خواهرزاده یک دامدار قدرتمند به نام »ویلیام هیل« با 
نقش آفرینی »رابرت دنیرو« است. »لیلی گلداستون« 

نیز در نقش همسر »دی کاپریو« بازی می کند. 

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند ریشههاکهیکیباشد،درختشاخههایشرادوبارهدرآغوشمیکشد

منبع:  ایسنا    اینفوگرافیک

عزت الله ضرغامی گفت: طبق توافق آمریکایی ها زمینه بازگشت 
باقی مانده الواح هخامنشی مشخص شده است. باقی مانده الواح 

هخامنشی آرام آرام امسال به ایران برگردانده می شود.
از ۱۷ هزار قطعه لوح هخامنشی که همچنان در اختیار مؤسسه 
شرق شناسی شیکاگو قرار داشت، ۳۵0۶ لوح به ایران برگردانده شد. 
اکنون وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفته است 
که سرنوشت باقی مانده الواح هخامنشی در آمریکا امسال مشخص 
می شود. او از سفر کارشناسان میراث فرهنگی ایران در آبان ماه به آمریکا 
خبر داده و گفته است که زمینه بازگشت باقی مانده الواح هخامنشی 

مشخص شده است.
عزت الله ضرغامی که در یک برنامه رادیویی سخن می گفت، با اشاره 
به دو اتفاق مهمی که برای میراث فرهنگی ایران رخ داده است؛ ثبت 
۵۴ کاروانسرا در قالب یک پرونده در یونسکو و بازگشت ۳۵0۶ لوح 
هخامنشی به ایران، اظهار کرد:  درباره رویداد نخست این نکته حائز 
اهمیت است که ۵۴ کاروانسرا باهم ثبت جهانی شده اند که در سطح 

جهانی کم نظیر است.  
او یادآور شد: این ۵۴ کاروانسرا به لحاظ جغرافیایی و نیز زمانی دارای 

اهمیت است و ۲۴ استان و از دوره ساسانی تا قاجار را شامل می شود.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی همچنین درباره 
بازگشت الواح هخامنشی،  گفت: اصل این الواح ۳0  هزار قطعه بوده 
است که در سال ۱۳۱۱ خورشیدی و هم زمان با پهلوی اول کشف و 
به منظور رمزگشایی و مطالعه به مؤسسه شرق شناسی شیکاگو ارسال 
شدند. این الواح مجموعه ای از سندهای مدیریتی، اقتصادی،   اجتماعی 
و راه هاست؛ یعنی ۲۵00 سال قبل کارگر ایرانی فیش حقوقی داشته 
است. کسانی که ادعای تمدن می کنند و بدترین شیوه های حقوق بشر 
را امروز در دنیا پیاده می کنند و دنبال این هستند که هویت ما را از بین 
ببرند، خوب است این حقایق را بدانند. آن هم زمانی که خود مدعیان 
امروزی حقوق بشر، از برده هایشان برای مصالح استفاده می کردند و 

آن ها را می کشتند و ساختمان های خود را بالا می بردند.
ضرغامی ادامه داد: همه این اسناد یک جا کشف شد و قرار بر این بود 

که این الواح بعد از مطالعه به ایران بازگردد، اما این اتفاق نیفتاد تا این 
که پیگیری های حقوقی ایران نتیجه داد و خوشبختانه شاهد بازگشت 

این الواح هستیم.
او یادآور شد: در دوره های قبل و در دولت های گذشته نیز استرداد 
الواح پیگیری شد و نتیجه بخش بود، اما این محموله، بزرگترین و 
مهم ترین محموله الواح هخامنشی است که به ایران بازگشته است. 
۴ سال هم معطل مانده بود و در پی کارشکنی های جدی در حوزه 
تحریم ها بودند، اما در نهایت با پیگیری های وزارت امور خارجه، 
بخش حقوقی نهاد ریاست جمهوری و از همه مهم تر شخص آقای 

رئیس جمهور این الواح به ایران برگشت.  
وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی درباره روند بازگشت 
بقیه الواح نیز گفت: زمینه برای برگشت باقی الواح هم ایجاد شده و قرار 
است طبق توافقی که آمریکایی ها انجام دادند، کارشناسان ما به این 
کشور بروند و مابقی الواح را صحت سنجی کنند و پس از آن آرام آرام 

باقی الواح به ایران بازخواهد گشت.
ضرغامی با بیان این که الواح بازگردانده شده به مخازن امن موزه ملی 
ایران منتقل شده اند، افزود: بر اساس برنامه ریزی ها به دنبال این هستیم 

تا بخشی از این الواح برای عموم مردم در معرض نمایش قرار گیرد.
او همچنین به روز جهانی و هفته گردشگری اشاره کرد و گفت: ما 
برنامه های متعددی را برای حوزه گردشگری داریم که به عنوان مثال 
همزمان با فرا رسیدن روز جهانی گردشگری، ۱۸0 هتل و مرکز اقامتی 

به بهره برداری خواهد رسید.
او افزود: یکی از چالش های حوزه گردشگری ورودی، موضوع لغو 
روادید با کشورهای مختلف است که با روسیه این لغو روادید اجرایی 

شد.
وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی همچنین با اشاره به 
اهمیت موضوع سامان دهی سرویس های بهداشتی، گفت: این موضوع 
را با جدیت، شخصاً دنبال می کنم. حتی گاهی برخی از دوستان به من 
می گویند بهتر است شما به عنوان وزیر درباره این موضوع خیلی صحبت 

نکنید، اما به خاطر نوکری مردم ایرادی ندارد.

عزت الله ضرغامی:

الواح هخامنشی امسال برمی گردد

گـزارش

کمال تبریزی: 

سریال جدیدم 
اجتماعی است

کمال تبریزی در گفت وگوی اخیر خود با مدیران 
سازمان صداوسیما درباره پخش سریال »سرزمین 
مادری« گفت: در جلسه ای که در سیمافیلم برگزار شد، 
اعلام کردند که در حال رایزنی برای پخش هستند و در 

مهر ماه سریال پخش خواهد شد.
کمال تبریزی ـ کارگردان سریال تاریخی »سرزمین 
مادری« ـ در گفت وگویی با ایسنا درباره  اعلام زمان 
پخش این مجموعه که مدتی است تلویزیون در حال 
رایزنی برای پخش آن است، ضمن ابراز امیدواری نسبت 
به این اتفاق، توضیح داد: امیدوارم این اتفاق بیفتد. با 
صحبت هایی که با مسئولان سیمافیلم داشتیم قول 
داده اند که از مهر ماه سریال را به پخش برسانند. اعلام 
زمان پخش سریال هم وقتی در تلوبیون جست وجو 
می کنیم پیدا می شود؛ بنابراین امیدوارم که این اتفاق 
بیفتد و البته این دفعه مثل دفعه های قبل نباشد و در 

عمل هم شاهد پخش سریال باشیم.
تبریزی درباره  گفت وگوی اخیر خود با مدیران 
سیمافیلم درباره  پخش سریال »سرزمین مادری« 
یادآور شد: در جلسه ای که در سیمافیلم برگزار شد، 
مدیر سیمافیلم  اعلام کردند که در حال رایزنی برای 
پخش هستند و در مهرماه سریال پخش خواهد شد؛ 
البته تاریخ دقیقی نگفتند اما عنوان کردند که قرار 
است به صورت هفتگی و احتمالا در روزهای پنجشنبه 
و جمعه پخش شود که تکرار آن هم در ایام هفته عملا 

پخش می شود.

او در پاسخ به اینکه چه نظری دارد که سریال 
»سرزمین مادری« بعد از حدود ۱۰ سال قرار است 
سرانجام پخش شود؟ اظهار کرد: امیدوارم این اتفاق 
بیفتد. رئیس سیمافیلم حضوری اعلام کردند که به 
احتمال زیاد سریال در مهر ماه پخش می شود و امیدوارم 
که شاهد این اتفاق باشیم. حسم خوب است. امیدوارم 
پخشش شروع شود و ادامه پیدا کند، به مشکلی هم 
نخورد و مردم بتوانند زحمت بیش از ۱۰ ساله را تماشا 
کنند که انصافا ساختش بسیار سخت، دشوار و حتی 
پرهزینه بود. فکر می کنم »سرزمین کهن« سریال 

جذابی باشد و مخاطبان آن را دوست داشته باشند.
این کارگردان درباره اصلاحات انجام شده و میزان 
قسمت های این سریال نیز توضیحاتی را عنوان کرد و 
گفت: »سرزمین مادری« سه فصل دارد که هر فصل آن 
حدود ۲۰ قسمت و کم و بیش است و در مجموع شامل ۶۰ 
قسمت است. ما برای اینکه دیگر هیچ سوءتفاهمی پیش 
نیاید اصلاحات کامل را انجام دادیم و تمام اصلاحیه ها در 
جلسات متعددی که با افراد مختلف داشتیم انجام شد. 
اغلب این اصلاحات به تغییر اسامی برمی گشت؛ اینکه 
طوری نباشد که اشاره به افراد خاصی داشته باشیم. البته 
کاری دشوار بود اما انجام شد و زمانی که همه، سریال را 
ببینند، متوجه می شوند که سوء تفاهم ها دیگر برطرف 
شده است و حالا دیگر قصه، داستان و موضوعی که 
مطرح است، اهمیت دارد و موارد حاشیه ای آن کنار 

می رود.

گــپ


